
خریدار  مدیــرکل حفاظت و ایمنی ســازمان 
بنادر و دریانوردی گفــت: در حوزه خدمات امداد 
و نجات تفاوتی بین قایق مجــاز و غیرمجاز وجود 
ندارد؛ اما ۷۰ درصد حوادث مربوط به ســفرها از 

مبادی غیرمجاز است.
 نــادر پســنده در نشســت تشــریح اقدامات و 
برنامه های طــرح تســهیل ســفرهای دریایی 
نــوروز ۱۴۰۳، با بیــان اینکه ســفرهای دریایی 
مردم به صــورت گردشــگری با روند افزایشــی 
مواجه اســت، گفت: اداره کل ایمنــی و حفاظت 
دریانوردی مســئولیت حفــظ مســافران را بر 
عهده دارد و ۱۵۵۰ شــماره ای است که مسافران 

می توانند هنگام بروز حادثه تماس بگیرند.
وی با بیان اینکــه هفت مرکز فرعــی و ۱۳ مرکز 
اصلی برای ایمنی دریایی هماهنگ شــده است، 
گفت: ۲۷ فروند شــناور تخصصی جســت وجو و 
نجات، ۱۲۳ فروند همیار ناجی، ۴۸ فروند شناور 
آتش خوار برای زمانی که حریقی رخ دهد در نظر 
گرفته شده است. همچنین در سال ۱۴۰۲، برای 
۱۳۷۸ فرآیند جســت وجو و نجات را انجام داده و 

به ۲۷۶ نفر خدمات دریایی دادیم.
مدیــرکل حفاظــت و ایمنــی ســازمان بنادر و 

دریانوردی خاطرنشــان کــرد: در حوزه خدمات 
امداد و نجات تفاوتی بین قایــق مجاز و غیرمجاز 
وجود ندارد؛ اما ۷۰ درصد حوادث مربوط به سفرها 
از مبادی غیرمجاز اســت. ما در مبادی رســمی 
و مجاز، در بســیاری از مواقع به دلیل بروز طوفان 
از انجام ســفر دریایی خودداری می کنیم که این 
درخواست ها به سفرهای دریایی غیرمجاز منجر 

می شود.
پســنده با بیان اینکه در قالب طرح ملی جست 

و جو و نجات دریایــی هماهنگی های لازم انجام 
شده است، گفت: در این هماهنگی سازمان های 
متعددی از جمله ســتاد کل نیروهای مســلح، 
ســتاد حوادث غیرمترقبــه، نیــروی دریایی 
و هوایــی ارتــش، شــرکت نفتکش، ســازمان 
هواشناســی، ســازمان هواپیمایی کشــوری و 
شــرکت های فرودگاهی همه در تعامل هستند 
بــرای اینکــه اگــر ســانحه ای رخ داد بتوانند 

اقدامات لازم را انجام دهند.

جامعه کارگری چقدراضافه وزن دارد!

دستمزد در دست انداز وزارت بهداشت
اعلام رضایت سیاستگذار پولی از وضعیت اقتصادی ایران

خ تورم سال آینده چقدر   نر
پیش بینی شد؟
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در آستانه برگزاری جشن گلریزان ستاد دیه انجام شد
کمک ۲ میلیارد تومانی رهبر انقلاب برای آزادی 

زندانیان نیازمند

خبر خوش به خانواده نیروهای مسلح
 با اقدامات جهادی گسترده،  ساخت مسکن 

عملیاتی شد

 ثبات قیمت ها و توزیع عادلانه یارانه ها 
ح کالابرگ با اجرای طر

ایران دارای بالاترین تراز مبادلات برق در خاورمیانه
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معماری و اذهان عمومی
 کامران حیرتی جوایز معمــاری ایران در چند ســال اخیر نقــش مهمی در 
شناساندن آثار معماری خوب و خلاقانه داشته اســت. معماری و معماران خوب 
با شناساندن آثارشان توانسته اند مسیر خود را در گرفتن پروژه های بهتر و مهم تر 

باز کنند.
ضمــن اینکه طی ســال های اخیــر معمــاران ایرانــی در جوامــع بین المللی 
درخشــیده اند و جوایز بســیار مهمی را دریافت کرده اند، اما این موضوع به دلیل 

رسانه ای نشدن بین عموم مردم خبرساز نبوده است. 

یادداشت

و در خواب زمستانی بازار خودر

صفحه 3

مدیرکل حفاظت و ایمنی سازمان بنادر:

۷۰ درصد حوادث سفرهای دریایی از مبادی غیرمجاز است

روابط عمومی شرکت گاز استان قزوین

آگهی مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی )فشرده(
 )شماره مناقصه: 19-1402()تجدید(

موضوع: پروژه تعویض، ساقه گذاری شیرهای حوضچه ای شهرستان قزوین – سال 
1402

كد فراخوان پایگاه اطلاع رساني مناقصات : 53/153/698
شرکت گاز استان قزوین درنظر دارد مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی )فشرده( 
پروژه پروژه تعویض، ساقه گذاری شیرهای حوضچه ای شهرستان قزوین – سال 1402به 
شماره )2002091335000116( را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار 
نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه 
 گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس
www.setadiran.ir انجام خواهد شد. لازم است مناقصه گران درصورت عدم عضویت 
قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت 

شرکت در مناقصه محقق سازند. 
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ 1402/12/26 می باشد. 

 مهلت زمانی دریافت  اسناد مناقصه از سایت: تا پایان وقت اداري روز شنبه 
)ساعت: 16:00( مورخ 1403/01/18

  مهلت زمانی ارسال پیشنهادات : تا  ساعت 19:00روز یکشنبه مورخ 1403/02/02.
 زمان بازگشایی پاکات ارزیابی کیفی: روز دوشنبه ساعت 9:00 مورخ 1403/02/03 

- سالن جلسات ساختمان مرکزی.
  زمان بازگشایی پاکات مناقصه )الف، ب و ج(: روز چهارشنبه ساعت 10:00 مورخ 

1403/02/05 - سالن جلسات ساختمان مرکزی.
 شرایط مناقصه گران:

1: داشتن شخصیت حقوقي 
2: داشتن گواهینامه صلاحیت صلاحیت پیمانكاري معتبر با رتبه 5 یا بالاتر در رشته 
تاسیسات و تجهیزات از سازمان مدیریت و برنامه ریزي كشور )سازمان برنامه و بودجه 

كشور( 

3: ارایه تصویر گواهینامه معتبر ایمنی کار از اداره كل تعاون، کار و رفاه اجتماعی.
4: داشتن ظرفیت آزاد ارجاع کار حداقل معادل مبلغ 57.600.000.000 ریال در رشته 

ذکر شده در بند 2
5: شرکت مناقصه گران در قالب گروه های مشارکت در این مناقصه امکان پذیر نمی باشد.
  تضمیـن شركت در فرآیند ارجاع کار: طبق مصوبه شماره 123402/ت 50659 ه مور 

خ 1394/09/22 هیأت وزیران به مبلغ 2.880.000.000 ریال .
  محل تامین اعتبار: عوارض گازبهاء 

 قیمت های پیشنهادی مناقصه گران می بایست متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ 
کیفیت ارایه گردد.

 به این پیمان مطابق آیین نامه تضمین معاملات دولتي، مصوبه هیات وزیران به شماره 
123402/ت 50659 ه  مورخ 1394/09/22 و اطلاعیه های بعدی آن، پیش پرداخت 

معادل 15% مبلغ اولیه پیمان تعلق خواهد گرفت.
 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : 

مرکز تماس :  021-1456 
دفتر ثبت نام : 88969737 و 85193768

 عطف به بخشنامه شماره 372621 مورخ 98/07/09 سازمان برنامه و بودجه کشور 
و مطابق بند »د« ماده 18 قانون برگزاری مناقصات ، مناقصه گران می توانند درساعت 
و تاریخ اعلام شده در آگهی فراخوان مناقصه در جلسه بازگشایی پاکات )الف-ب-ج( 

حضور یابند.
 از شرکت های واجد صلاحیت دعوت می شود به منظور دریافت اطلاعات تکمیلی به نشانی 
)http://iets.mporg.ir(و یا پایگاه اطلاع رسانی مناقصات www.nigc-qazvin.ir 

مراجعه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/12/26
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/12/27

شناسه آگهی : 1677847

نوبت دوم
شرکت ملی گاز ایران

شرکت گاز استان قزوين

آگهي دعوت به مناقصه عمومی 
شماره 137-23-1402-2

اداره کل  راه آهن قم

شناسه آگهی : 1684504

شركت راه آهن جمهوری اسلامی ایران در نظر دارد بنابر آیین نامه اجرایی بند"ج" ماده 12 قانون برگزاری مناقصات جهت دعوت به 
مناقصه از طریق سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به نشاني www.setadiran.ir به شرح زیر اقدام نماید. مناقصه گران موظفند 
براي شرکت در مناقصه نسبت به ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهي امضاء الکترونیکي اقدام نمایند. لازم به ذکر است کلیه مراحل 

برگزاري مناقصه تا انتخاب برنده از طریق سایت مزبور انجام مي گردد.
1- شرح مختصر موضوع مناقصه: حمل فراورده هاي نفتي راه آهن قم

2- مدت اجراي قرارداد : 12ماه و محل تحویل طبق اسناد مناقصه مي باشد.
3- مهلت دریافت اسناد : حداکثر تا ساعت10:00روز  سه شنبه مورخ 1403/01/07

4- مهلت بارگذاری کلیه اسناد و تحویل اصل پاکت الف : حداکثر تا ساعت10:00  روز سه شنبه  مورخ1403/01/21
5- تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار مبلغ1.068.600.000ریال بوده و ضمانتنامه مذکور می بایست دارای سه ماه اعتبار بوده و برای 

مدت سه ماه نیز قابل تمدید باشد.
6- مبلغ کل برآورد اولیه : 21.372.000.000ریال و از محل اعتبارات جاری می باشد .

7- مناقصه فوق از طریق پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات http:/iets.mporg.ir اطلاع رساني مي گردد.
8- ارائه پروانه فعالیت در زمینه حمل مواد نفتی از سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای و تاییدیه از شرکت ملی پخش فرآورده های 

نفتی منطقه قم و گواهینامه صلاحیت ایمنی معتبر از وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی الزامی می باشد.
9- شرایط لازم جهت شرکت در مناقصه : موضوع فعالیت شرکت مندرج در اساسنامه و یا آخرین آگهی تغییرات شرکت می بایست 

مرتبط با موضوع فراخوان باشد.
10- شایان ذکر است دریافت و بارگذاری اسناد صرفاً مي بایست از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( صورت پذیرد. در 

صورت بروز هر گونه مشکل و ابهام با شماره 1456 )پشتیبانی سامانه ستاد( تماس حاصل نمایند.
اطلاعات تماس اداره کل راه آهن قم : 95 -02531622494

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/12/26
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/12/27

نوبت دوم

شناسه آگهی : 1684706

بنقل و انتقال لنج باری
 به شماره 12139  بندرعباس

)نوبت دوم(

به استناد رونوشت سند شماره 51306 مورخ 1402/12/02 
با شناسه سند 140211455765000112  دفتر اسناد 
رسمي 45 قشم  خانم زهرا ملاحی گچینی فرزند حسن 
تمامی شش دانگ سهام خود در مالکیت لنج باری به شماره 
ثبت 12139 - بندرعباس را به آقای محمدنور تمیمی فرزند 

عوض انتقال قطعي داده است.
 مراتب به استناد ماده 25 قانون دریایی ایران 

آگهی می گردد.

P.M.O

و خودر
و در ۱۴۰۲ تولید یک میلیون و ۳۴۰ هزار خودر

در سال جاری حدود یک میلیون و ۳۴۰ هزار دستگاه خودرو تولید شده که 
سهم سواری ها یک میلیون و ۱۳۲ هزار دستگاه است.

مهرداد خســروی مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صمت اظهار کرد: در 
سال جاری حدود یک میلیون و ۳۴۰ هزار دســتگاه خودرو در کشور تولید 
شده است.وی افزود: همچنین از این میزان حدود یک میلیون و ۱۳۲ هزار 
دستگاه خودروی سواری تولید شده که در مقایسه با یک میلیون و ۷۱ هزار 

دستگاه تولید مدت مشابه پارسال، رشد ۶ درصدی را نشان می دهد.
خسروی بیان کرد: در مدت یاد شــده ۱۶۶ هزار دستگاه خودروی وانت در 
کشور تولید شــده که در مقایسه با مدت مشابه پارســال از ۳۲ درصد رشد 

برخوردار بوده است.
این مقام مســؤول وزارت صمت گفت: تولید بیش از ۴۰ هزار دستگاه انواع 
خودروی تجاری )ون-مینی بوس-اتوبوس-کامیونت-کامیون و کشنده( 

و رشد حدود ۲ درصد تولید در این حوزه، از دیگر آمار قابل ذکر است.
وی اضافه کرد: علاوه بر این، امســال حدود ۳۰۷ هزار دســتگاه خودرو در 
بخش خصوصی تولید شد که در مقایســه با تولید ۱۹۴ هزار دستگاه مدت 

مشابه پارسال، حدود ۵۸ درصد رشد تولید را نشان می دهد.



سرلشکر باقری:

برای ساخت ۵۰۰ هزار واحد مسکونی با دولت تفاهم کرده ایم

طحان نظیف در نشست خبری:

وحانی بیش از قانون عمل کردیم درباره اعلام عدم صلاحیت ر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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در آستانه برگزاری جشن گلریزان ستاد دیه انجام شد
کمک ۲ میلیارد تومانی رهبر انقلاب برای آزادی 

زندانیان نیازمند
 در آستانه برگزاری سی وهفتمین جشن گلریزان ستاد دیه کشور ویژه  
کمک به آزادی زندانیان نیازمند، رهبر انقلاب، مبلغ ۲۰ میلیارد ریال به 

این امر خداپسندانه اختصاص دادند.
در آستانه برگزاری ســی وهفتمین جشن گلریزان ســتاد دیه کشور 
ویژه  کمک بــه آزادی زندانیــان نیازمند، حضرت آیــت الله خامنه ای 
رهبر انقلاب اســلامی، مبلغ ۲۰ میلیارد ریال به این امر خداپســندانه 

اختصاص دادند.
جشن گلریزان هر ســال در ماه مبارک رمضان، به همت ستاد مردمی 
رســیدگی به امور دیه و کمک به زندانیان نیازمند بــا حضور جمعی از 
مســئولان و خیّرین نیکوکار در تهران و شهرهای مختلف کشور برگزار 

می شود.

خبر خوش به خانواده نیروهای مسلح
 با اقدامات جهادی گسترده،  ساخت مسکن 

عملیاتی شد
در جلســه شــورای عالی مســکن ۱۰ هزار و ۹۴ واحــد از واحدهای 
مسکونی احداث و به مالکان واگذار شد، همچنین عملیات احداث ۱۴ 

هزار واحد مسکونی جدید نیز رسما آغاز شد.

 آیت الله ســید ابراهیم رئیسی در نشست شــورای عالی مسکن گفت: 
نیروهای مســلح جمهوری اســلامی ایران مظهر اقتدار کشور و نظام 

هستند و از عناصر اصلی برای اقتدار کشور و نظام محسوب می شوند.
رئیس جمهور محــوری ترین عنصــر در نیرو های مســلح را نیروی 
انســانی دانســت و گفت: تجهیزات و کارهای نرم افزاری و ســخت 
افزاری مهم اســت ولی نیروی انســانی در نیروهای مسلح محوریت 
دارد و در نیروی انســانی انگیزه و آرامش بســیار حائز اهمیت است، 
کسی که پشــتوانه امنیت یک کشــور اســت باید از آرامش برخودار 

باشد.
وی تفاهمی را که میان وزرای راه و شهرســازی و دفاع و پشــتیبانی 
نیروهای مســلح امضا شــد، در شــتاب بخشــیدن به تامین زمین 
و ساخت واحدهای مســکونی توسط نیروهای مســلح بسیار مفید و 
راهگشا دانســت و با قدردانی از همه تلاش های صورت گرفته در این 
راستا، خواســتار تداوم تلاش جهادی همه دســت اندرکاران ساخت 
مسکن در نیروهای مســلح و دیگر بخش ها برای به سرانجام رسیدن 

نهضت ملی مسکن شد.
وی گفت: بالاترین مصرف در ســبد زندگی به مسکن اختصاص دارد و 
سهم بسزایی دارد و تامین مسکن برای نیروهای مسلح می تواند آرامش 
رابرای آنان فراهم آورد. همت ســتاد کل نیروهای مسلح و فرماندهان 
محترم عالی با همکاری وزارت راه و شهرســازی و استانداری ها برای 

تامین مسکن قابل تقدیر است. 

آیت الله رئیســی بیان کرد: امروز خرسندیم که ۱۰ هزار واحد مسکونی  
به نیروهای مســلح تحویل می شــود. همچنین آغــاز ۱۴ هزار واحد 
مســکونی را با نام شــهید بزرگ ماه مبارک رمضان امیرالمومنین )ع( 
رقم می زنیم. در این نشســت به صورت ویدیو کنفرانس ۱۰ هزار واحد 
مسکونی نیروهای مســلح ذیل نهضت ملی مســکن با دستور رئیس 

جمهور واگذار شد.
در این جلسه مهرداد بذرپاش، احمد وحیدی و امیر سرتیپ محمدرضا 
آشــتیانی وزرای راه و شهرسازی، کشــور و دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مســلح و همچنین ســردار سرلشــکر محمد باقری رئیس ستاد کل 
نیروهای مسلح، ســردار موســوی فرمانده کل ارتش، سردار سلامی 
فرمانده کل سپاه و سردار احمدرضا رادان فرمانده کل نیروی انتظامی 

نیز حضور دارند.

کنعانی:
وی جنایتکاران صهیونیست برای تجزیه  آرز

ایران به گور خواهد رفت
ســخنگوی وزارت امور خارجه کشــورمان، به اظهار نظر مقام ســابق 

امنیتی صهیونیست درباره تجزیه ایران واکنش نشان داد.
»ناصر کنعانی« سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در واکنش به 
ادعای یکی از مقامات سابق امنیتی صهیونیستی درباره ایران، مطلبی 

در فضای مجازی منتشر کرد.
کنعانی تصریــح کرد: مردخــای کیدار )مقــام ســابق امنیتی رژیم 
صهیونیســتی و عضو اندیشــکده صهیونیستی ســادات- بگین( در 
اظهاراتی وقیحانه عنوان کرد که جمهوری اســلامی ایران باید تجزیه 

و به ۶ کشور تبدیل شود.
وی ادامــه داد: وی تحریــک قومیت هــای مختلف ایرانــی را زمینه 
تحقق این آرزوی شــوم عنوان نموده اســت. این صهیونیست مفلوک 
در فروردین ماه ســال گذشــته نیز، ضمــن تأیید اقدامــات نظامی 
صهیونیست ها در برخی کشورهای همجوار گفته بود؛ باید ایران را تکه 
تکه کنیم. این اظهارات به روشنی گویای سودای شوم دشمنان سفّاک 

نسبت به ایران عزیز است.
ســخنگوی وزارت خارجــه افزود: هر چنــد این اولین بار نیســت 
که دشــمن صهیونیســت، اینگونه وقیحانه منویــات درونی خود 
را عریان می ســازد و جــدای از آنکه جمهوری اســلامی ایران بالغ 
بر چهار دهه از این دســت ســخنان شنیده و اســتوارتر از همیشه 
به حیــات پرُ افتخار خود ادامــه می دهد اما لازم اســت بار دیگر به 
صهیونیســت های رو به زوال یادآوری نمود: از جمع اقوام مختلفی 
که پیکره زیبای ایران اســلامی را تشکیل داده اند، حدود ۲۵۰ هزار 
نفر جان خود را در طول تقریبی ۴۵ سال گذشته تقدیم نمودند تا این 
ســرزمین، یکپارچه، قوی و مقتدر باقی بماند و وجبی از خاک آن کم 

نگردد.
کنعانی افزود: آن ها که برای ســربلندی ایران عزیز و اقتدار جمهوری 
اسلامی ایران از جان خود گذشــتند، مردان و زنانی بودند که از شمال، 
جنوب، شــرق، غرب و مرکز و از میان اقــوام گوناگــون در زیر پرچم 

پرافتخار ایران گرد هم آمده بودند.
وی عنوان کرد: جمهوری اســلامی ایران چهار دهه متمادی، شنونده 
سخنان سخیفی بوده که گویندگان آن سال هاست خوراک موریانه ها 
شده اند. آرزوی تجزیه ایران نیز به مانند ســایر آرزوهای باطل چهل و 
چند سال گذشته، با جنایتکارانی که نتوانســته اند حتی در مقابل یک 
جنبش مقاومت مردمی در نوار غزه قامت راســت کنند و برای جبران 
شکســت های ترمیم ناپذیر خود زبونانه دست به کشتار زنان و کودکان 

می زنند، به گور خواهد رفت.

تریبون

خریدار  رییس ستاد کل نیروهای مسلح 
گفت: با دولت تفاهم کردیم که ساخت ۵۰۰ 
هزار واحد تــا پایان دولت ســیزدهم انجام 

شود.
سرلشــکر محمد باقری، رییس ســتاد کل 
نیروهای مسلح روز شنبه در جلسه شورای 
عالی مســکن که با حضــور رییس جمهور 
برگزار شــد با بیان اینکه جایگاه مسکن در 
معیشت همه مردم خاص و با اهمیت است، 
گفت: همچنین باید تلاش کنیم رزمنده ای 
که در مرز یا مناطق امنیتی مشــغول انجام 
خدمت خالصانه و شــبانه روزی است کمتر 

دغدغه مسکن داشته باشد.
وی بــا تاکید بــر اینکه خانه ســازمانی در 
نیروهای مسلح کســری های قابل توجهی 
دارد بیان کرد: نوعا ۵۰ درصد یا بیشــتر از 
درآمد همکاران بنده صرف تامین مســکن 
می شود و این وضعیتی اســت که آنها را در 

اداره زندگی دچار مشکل می کند بنابراین 
اگر مســکن حل شــود در جذب نیروهای 
مسلح و تداوم خدمت خالصانه و سایر ابعاد 

زندگی و روحیه آنها تاثیر بسزایی دارد.
سرلشکر باقری تاکید کرد: تلاش نیروهای 
مســلح این اســت که در دهه دوم یا سوم 
خدمت و قبل از بازنشســتگی صاحب خانه 
شــوند و دغدغه ای نداشته باشــند لذا باید 
خانه ملکی و ســازمانی همزمان دنبال شود 
که البته کار سنگینی است اما با اراده دولت 
و نیروهای مســلح به این اهــداف خواهیم 

رسید.
رییس ســتاد کل نیروهای مســلح خاطر 
نشان کرد: با دولت تفاهم کردیم که ساخت 
۵۰۰ هــزار واحد تا پایان دولت ســیزدهم 
انجام شــود. ۸۰ درصد از زمین برای ۲۳۰ 
هــزار واحد تعییــن و تکلیف شــده اند که 
فکر می کنم کمک قابــل توجهی به تامین 

مسکن باشد.وی با بیان این که در بعضی از 
اســتانها وضع از نظر تامین زمین بهتر است 
و در بعضی اســتانها با مشکل روبرو هستیم 
افزود: در استان تهران با وجود این که مقدار 
قابل قبولی زمین تامین شــده اما مشــکل 
همچنان بزرگ است که نیاز دارد وزارت راه 
و شهرسازی و ســایر ارگان های مسوول در 
تامین زمین در جاهایی که نیروهای مسلح 
زمین مناســبی ندارند همت کننــد تا کار 

بهتر پیش برود.
سرلشــکر باقری ادامه داد: انتظار داریم که 
تسهیلات و مصالح با قیمت مناسب تری در 
اختیار قرار بگیــرد و همچنین برای مجوز و 
خدمات جانبی به نیروهای مســلح کمک 
شــود. در ارائه وام تز دو بانک سپه و مسکن 
تشــکر می کنم اما مســاله وام و تسهیلات 
کمک اساســی اســت چرا که همکاران و 
همرزمان مــن توانایی این کــه بخواهند از 

آورده خود همه کار را انجام دهند، ندارند.
رییس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: این 
۴۸ درصد باسرعت در حال پیشرفت است و 
مابقی هم با همین جدول زمان بندی پیش 
خواهیم برد. مساله صنعتی سازی و تسریع 
در ســاخت هم در نیروهای مسلح و وزارت 

دفاع و سایر شــرکت های نیروهای مسلح 
در پیش گرفته شــده است و حداکثر تلاش 
را می کنیم که به لحاظ ســرعت ساخت در 
صورت تامیــن منابع لازم بتوانیــم تا پایان 
دوره دولت سیزدهم کار را به جای مناسبی 

برسانیم.

زهرا علیدادی  سخنگوی شورای نگهبان 
گفــت: هم به صــورت حضــوری از طریق 
نماینده آقای روحانی و هم به صورت تلفنی 
توسط یکی از اعضای شورا، عدم احراز را به 

وی اعلام کردیم.
 »هادی طحان نظیف« ســخنگوی شورای 
نگهبان در نشســت خبری خود با اصحاب 
رســانه، اظهار کرد: انتخابــات در روز ۱۱ 
اسفند برگزار شــد و ما تا ۱۷ اســفند باید 

گزارش ها و شکایات را بررسی می کردیم.
ســخنگوی شــورای نگهبان ادامــه داد: 
تاکنــون صحــت انتخابــات در ۵۲ حوزه 
انتخابیه از ۱۱ استان اردبیل، ایلام، خراسان 
جنوبی، زنجان، خراســان رضوی، خراسان 
شمالی، کردســتان، قزوین، قم، لرستان و 
مرکزی توسط شــورای نگهبان مورد تأیید 

قرار گرفت.
وی اظهار کرد: لایحه ســاماندهی و نظارت 
بر تجارت مرزی )کولبری و ملوانی( و ایجاد 
اشتغال پایدار مرزنشــینان در مراحل قبل 
اشــکالات و ابهاماتی داشــت که با رفت و 
برگشــت هایی کــه بین مجلس شــورای 
اسلامی و شــورای نگهبان داشت، ایرادات 
آن مرتفع شــد و به زودی بــرای اجرا ابلاغ 

می شود.
ســخنگوی شــورای نگهبان اظهــار کرد: 
لایحه ساماندهی و نظارت بر تجارت مرزی 
)کولبری و ملوانی( و ایجاد اشــتغال پایدار 
مرزنشــینان در مراحل قبل اشــکالات و 
ابهاماتی داشــت که با رفت و برگشت هایی 
که بین مجلس شورای اســلامی و شورای 
نگهبان داشــت، ایرادات آن مرتفع شد و به 

زودی برای اجرا ابلاغ می شود.
طحات نظیف اظهار کرد: لایحه برنامه هفتم 
توسعه کشــور رفت و برگشــت هایی بین 
مجلس و شــورای نگهبان داشت و مجلس 
هم اصلاحاتی داشت، اما هنوز ایراداتی دارد 

که باید از سوی مجلس اصلاح شود.
وی درباره آخرین وضعیت طرح شــفافیت 
قــوای ســه گانه، دســتگاه های اجرایی و 
ســایر نهادها، گفت: مجلــس اصلاحاتی را 
در مصوبه خود انجام داده بــود که برخی از 
اعضای شــورای نگهبان معتقد هستند که 
با اصلاحاتی که انجام شــده است، مجدداً 
یکسری ایرادات به وجود آمده است که باید 

از سوی مجلس شورای اسلامی رفع شود.
سخنگوی شــورای نگهبان افزود: در همه 
ادوار انتخابــات تنوع حضــور کاندیداها را 
داشته ایم. حضور و تنوع ســلایق سیاسی 
در میزان مشــارکت تأثیرگذار است که در 
انتخابات اخیر هم شــاهد حضور ســلایق 

مختلف سیاسی در انتخابات بودیم.
طحان نظیف تصریح کــرد: همان طور که 
رهبــر انقــلاب فرمودند حضور مــردم در 
انتخابات یک جهــاد بود و مــردم با وجود 
همه دشمنی ها و عملیات روانی دشمن در 
انتخابات حضور یافتند. خیلی ها می گفتند 
که انتخابات اثربخش نیســت اما در برخی 
حوزه ها آنقدر رقابت نزدیک بود که اختلاف 

نفر اول و دوم بسیار کم بود.
وی افزود: منتخبان ملت باید به وعده هایی 
که دادند توجه کنند و خود را نماینده همه 
مــردم بدانند و به طور جهــادی در پی حل 
مشــکلات، مطالبــات و دغدغه های مردم 

باشند.
سخنگوی شورای نگهبان تاکید کرد: نظام 
انتخاباتی ما هنوز نیاز بــه اصلاحاتی دارد و 
سیاست های کلی انتخابات باید مورد توجه 
قرار گیرد و همچنان یکســری اصلاحات را 

می توان در قوانین انتخاباتی ایجاد کرد.
وی درباره گــزارش تخلفــات انتخاباتی، 
گفت: انتخابات مثل ادوار گذشته در کمال 
صحت و سلامت برگزار شــد و ما با مشکلی 
روبه رو نشدیم. البته گزارش هایی به دست 
ما رسیده اســت که برخی مستنداتی ندارد 
و نمی توان به آن اســتناد کــرد اما برخی 

گزارش ها مســتند بود که بازرســان به آن 
حوزه ها رفتنــد. فعلًا صحــت انتخابات در 
۵۲ حوزه انتخابیه تأیید شده است و مابقی 
نتایج را به محض بررســی اعــلام خواهیم 

کرد.
طحان نظیف دربــاره ادعای برخی از افراد و 
نمایندگان مبنی بر خرید و فروش آرا، اظهار 
کرد: در فرآیند انتخابات برد و باخت وجود 
دارد و طبیعتاً این بحث ها مطرح می شــود. 
مجری انتخابات وزارت کشور است و ما هم 
صحت انتخابات را بررسی می کنیم. اگر نیاز 
باشد، بازرس ارسال می شود و اگر در جایی 

هم لازم باشد، بازشماری آرا انجام می شود.
سخنگوی شورای نگهبان درباره ایراد مهم 
طرح شــفافیت قوای سه گانه، دستگاه های 
اجرایی و سایر نهادها، گفت: مهم ترین ایراد 
به طرح شفافیت آن اســت که برخی موارد 
از شفافیت مستثنی شــده بودند و ایراد ما 
به ســازوکاری بود که برای مستثنی کردن 
برخی موارد از شفافیت در نظر گرفته شده 

بود.
طحان نظیف یکــی از نمایندگان ادعا کرده 
است که با کد ملی افرادی که خودشان خبر 
نداشته اند رأی داده شده است، اظهار کرد: 
چنین مستندی برای ما ارسال نشده است؛ 
برخی افراد در فضای رســانه ای مواردی را 
مطرح می کنند اما گزارش و مســتنداتی را 
برای ما ارسال نمی کنند. با صرف یک عکس 
و فیلم نباید کل انتخابات را زیر ســوال برد؛ 
انتخابات در کشــور ما در صحت و سلامت 

کامل برگزار شد.
طحان نظیف دربــاره تکلیف لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۳، گفت: بخشی از ایرادات لایحه 
بودجه سال آینده رفع شــد و بخشی هم با 
اصرار مجلس برای تعیین تکلیف به مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام ارجاع شد. بر این 
اســاس احتمالاً بخش اول لایحه بودجه به 

زودی برای اجرا ابلاغ می شود.
ســخنگوی شــورای نگهبان اظهار کرد: از 
ابتدای انقلاب اســلامی تاکنــون به طور 
میانگین هر ســاله یک انتخابات داشتیم و 
همواره صحت انتخابات تأیید شــده است. 
عوامل اجرایی و نظارتــی همواره در جهت 
صیانــت از آرای مردم تــلاش کرده اند و در 

آینده هم اینگونه خواهد بود.
وی درباره آخرین وضعیت طرح ساماندهی 
کارکنان دولــت، گفت: ایرادات شــورای 
نگهبان نسبت به طرح ساماندهی کارکنان 
دستگاه های موضوع ماده ۲۹ قانون برنامه 
ششم توسعه برطرف شــد، اما هیأت عالی 
نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام طی 
نامه ای اعلام کرد که همچنــان ایراداتی را 

نسبت به این مصوبه وارد می داند.
طحان نظیف تاکید کرد: اقدامات لازم برای 
بررسی صحت انتخابات در حال انجام است.

وی ادامــه داد: بر اســاس اصلاحیه قانون 

انتخابات، ۵ مــدرک جهــت رأی دادن به 
رسمیت شــناخته شده اســت که در کنار 
شناســنامه مدارکی از جملــه کارت ملی، 
کارت نظام وظیفــه، گواهینامه و گذرنامه 
مورد تأیید اســت که این مــدارک باید در 
شــعب اخذ رأی با فرد رأی دهنده تطبیق 
داده شــود. اگر در این زمینه تخلفی وجود 

داشته باشد، حتماً بررسی می شود.
ســخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به 
پرسشــی درباره ادعای یکــی از روزنامه ها 
مبنــی بــر اینکــه می توانســتند میزان 
مشارکت را بیشتر اعلام کنند اما این کار را 

نکردند، گفت: اینگونه نیست.
وی تاکید کرد: انتخابــات همواره در نهایت 
صحت و اتقان برگزار شده و نتایج آن نیز در 
گذشته و امروز به صورت دقیق اعلام شده و 

در آینده نیز ان شاءالله اینگونه خواهد بود.
طحان نظیف گفت: احساس می کنم که در 
روزهای باقی مانده تا پایان سال فرآیند ابلاغ 
بخش اول بودجه طی شــود. درباره جداول 
و بخــش دوم بودجه نیز دولت بایــد نهایتاً 
تا پایان اردیبهشــت جــداول را به مجلس 
شورای اســلامی ارائه دهد و در این مدت بر 
اساس جداول سال ۱۴۰۲ عمل خواهد شد.

ســخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به 
سوال خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت 
بررســی مصوبات لایحه عفاف و حجاب در 
شورای نگهبان، گفت: آخرین مصوبه ای که 
از مجلس شورای اســلامی دریافت کردیم، 

مربوط به لایحه عفاف و حجاب بوده است.
طحان نظیــف تصریح کــرد: لایحه عفاف 
و حجاب در نوبت بررســی و در دستور کار 
شورای نگهبان است. شــورای نگهبان در 
این ایام در حال بررســی صحــت انتخابات 
در حوزه های انتخابیــه مختلف و مصوبات 
مهمی مانند لایحه برنامه هفتم توســعه و 

لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ است.
وی تاکید کرد: هنوز بررســی های شورای 
نگهبــان دربــاره مصوبات لایحــه عفاف و 
حجاب کامل نشــده اســت. در ظرف زمان 
قانونی، مصوبات این لایحه را بررسی و اعلام 

نظر خواهیم کرد.
طحان نظیــف درباره برگــزاری انتخابات 
تمــام الکترونیکــی در ۴ حــوزه انتخابیه، 
گفت: هــم روز انتخابــات و هم بعــد از آن 
نســبت به ۴ حوزه ای که انتخابــات تمام 
الکترونیک برگــزار شــد، ارزیابی هایی را 
داشتیم که رضایت نســبی را در این مورد 
شاهد بودیم و با زحمتی که در وزارت کشور 
کشیده شد، با مشکل خاصی مواجه نبودیم 

و رضایت بخش بود.
وی ادامــه داد: در دور دوم انتخابات مجلس 
شــورای اســلامی هم بنا بر این اســت که 
ان شــاءالله اگر هماهنگی ها انجام شــود و 
به نتیجه برســد، در حوزه هــای انتخابیه 
بیشــتری انتخابــات بــه صــورت تمام 

الکترونیک برگزار شود.
ســخنگوی شــورای نگهبان درباره زمان 
برگزاری دور دوم انتخابات مجلس شورای 
اسلامی، گفت: وزارت کشــور پیشنهاداتی 
اســت که در حال جمع بندی هستیم و به 

محض تصمیم گیری اعلام خواهد شد.
وی درباره آخرین وضعیت بررســی یکی از 
مصوبات مجلــس در لایحــه برنامه هفتم 
توســعه مبنی بر کاهش مدت زمان خدمت 
ســربازی، اظهار کرد: اصــل حکم کاهش 
مدت خدمت ســربازی در چارچوب ستاد 
کل نیروهای مسلح، خلاف شــرع و قانون 

اساسی شناخته نشد.
طحان نظیف درباره تمهیدات اندیشــیده 
شــده برای مرحلــه دوم انتخابات مجلس، 
گفت: جلساتی را با مجری انتخابات در این 
مدت داشــتیم و تمهیداتی را اندیشیده ایم. 
وی تاکید کــرد: ناظــران مــا در دور دوم 
انتخابات مجلس در شعب اخذ رأی حضور 
دارند و به صورت جدی بر فرآیند انتخابات 
نظارت دارند و ان شــاءالله سامانه های مردم 
ناظر و داوطلب مانند دور اول فعال خواهند 

بود و نگرانی خاصی وجود ندارد.
ســخنگوی شــورای نگهبان در واکنش به 
ســوال یکی از خبرنگاران مبنی بر اینکه در 
زمــان انتخابات مجلس اخبــاری مبنی بر 
اقدام پسر محمدباقر قالیباف برای دریافت 
اقامت در کانادا مطرح شــد و حمید رسایی 
هم صحبت هایی در این زمینه داشــت، آیا 
این مــوارد در بررســی صلاحیت ها لحاظ 
شــده اســت و اگر نه، چرا علی لاریجانی به 
دلیل اقامــت دخترش ردصلاحیت شــد 
اما ایــن اتفاق برای قالیبــاف نیفتاد، گفت: 
هــر انتخابات از جمله ریاســت جمهوری و 
مجلس شورای اسلامی شــرایط خودش را 
دارد؛ تاکنون هیــچ فردی به صرف وضعیت 

خانواده رد صلاحیت نشده است.
طحان نظیف دربــاره نحوه پاســخگویی 
شــورای نگهبان نســبت به نامه حســن 
روحانی، گفت: شــورای نگهبان به صورت 
مکتوب مســتندات و نیز دلایل عدم احراز 
را به وی اعلام کرده اســت؛ هــم به صورت 
حضــوری از طریــق نماینــده وی و هم به 
صورت تلفنی توســط یکی از اعضای شورا، 
عدم احراز را به آقای روحانی اعلام کردیم؛ 
حتی بیش از قانون نســبت بــه وی عمل 

کردیم.
وی در پاســخ به پرسشــی مبنی بر اینکه 
آیا آمــار تخلفات انتخاباتی نســبت به قبل 
تفاوتی داشته اســت، گفت: مثل همه ادوار 
گزارش ها و شــکایاتی داشــتیم و در حال 
بررسی هســتیم و تاکنون با موضوع خاصی 

مواجه نبودیم.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه صلاحیــت منتخبان تا پیش 
از تأییــد اعتبارنامه توســط مجلس در چه 

صورتی از سوی شورای نگهبان رد می شود، 
اظهار کرد: اصل بر این اســت کــه افرادی 
که به تازگی توسط شــورای نگهبان تأیید 
صلاحیت شدند، همچنان صلاحیت داشته 
باشند اما اگر مواردی وجود داشته باشد، بر 
اساس قانون عمل می شود.طحان نظیف در 
پاسخ به این پرسش که آیا احتمال برگزاری 
انتخابات دور دوم در حوزه انتخابیه تهران به 
صورت الکترونیکی وجــود دارد، گفت: این 

موضوع در دست بررسی است.
وی در پاسخ به پرسشی درباره ابهام نسبت 
بــه فعالیت نماینــدگان مجلس شــورای 
اســلامی یا مجلس خبــرگان رهبری که 
صلاحیــت آن ها بــرای دور بعــدی تأیید 
نشده است، گفت: شــورای نگهبان بررسی 
صلاحیت را برای انتخابــات دور بعد انجام 
می دهد و فعالیت این افــراد در دوره فعلی 

منعی ندارد.
ســخنگوی شــورای نگهبــان در پاســخ 
به پرسشــی دربــاره میزان مشــارکت در 
انتخابات ۱۱ اســفند و اینکه آیا قرار است 
شورای نگهبان در این زمینه آسیب شناسی 
کند، تصریح کرد: در ایــن دوره تلاش خود 
را انجام دادیم تا فرآینــد انتخابات روان تر و 
با تسهیل بیشــتری برای مردم انجام شود و 
برای ادوار آینده نیز بایــد فکر کنیم و برای 
تسهیل شرایط برای مردم اقداماتی را انجام 

دهیم.
وی ادامه داد: از قبــل از انتخابات عده ای بر 
طبل دلســردی و ناامیدی و ســیاه نمایی 
می کوبیدند و به صورت علنــی می گفتند 
که انتخابات اثر گذار نیست اما شاهد بودیم 
که مردم آمدند و حضور مؤثری داشتند. وی 
تاکید کرد: امیدوارم کســانی که مردم را از 
صندوق رأی دلســرد می کردند به این نکته 
توجه کنند که هر تغییــری از صندوق رأی 

انجام می شود.
وی در پاسخ به سوالی درباره نظارت شورای 
نگهبان بر رفتار منتخبــان مجلس، اظهار 
کرد: شورای نگهبان مرجع نظارت بر رفتار 
نمایندگان نیست و این کار بر عهده هیأتی 
با این عنــوان در داخل مجلس اســت و ما 

مرجع نظارت بر انتخابات هستیم.
طحان نظیــف بیان کــرد: در ایــن مدت 
منتخبان مانند مردم عادی هســتند و اگر 
تخلفی داشته باشــند، قوه قضائیه می تواند 
پیگیــری کنــد. در خصوص موارد ســلب 
صلاحیت، قانون پیش بینی هایی داشــته 
است و تا پیش از صدور اعتبار نامه بر اساس 
قانون اگــر موردی وجود داشــته باشــد، 

شورای نگهبان می تواند رسیدگی کند.
ســخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به 
سوالی درباره تعداد طرح ها و لوایح بررسی 
شده در شــورای نگهبان در ســال ۱۴۰۲، 
بیان کرد: از ابتدای سال تاکنون ۴۵ مصوبه 
را از مجلس دریافت کردیم که شــامل ۲۳ 
لایحه و ۲۲ طرح بوده اســت کــه ۹ مصوبه 
در مرحله اول به تأیید رســیده، ۲۰ مصوبه 
پس از رفع ایرادات شورای نگهبان به تأیید 
رســیده و ۱۶ مصوبه هم جهت رفع ایرادات 
شــورای نگهبان به مجلس برگردانده شده 
اســت. همچنین امسال ۲۴ اســاس نامه را 
از دولت دریافت کردیم که ۱۳ اساســنامه 
تأیید شده، ۳ اساســنامه مورد ایراد شورای 
نگهبان قــرار گرفته و ۸ اساســنامه نیز در 

دستورکار این شورا قرار دارد.
وی اظهار کرد: نســبت به نامه های ارسالی 
از دیــوان عدالت اداری نیز بایــد بگویم که 
امســال ۳۸ نامه از ســوی فقهای شورای 
نگهبان مورد بررســی قــرار گرفته که ۲۸ 
مورد خلاف موازین شرع شــناخته نشد و 
۱۱ نامه بر خلاف موازین شــرع تشخیص 
داده شده است. امســال در شورای نگهبان 
در کنار جلساتی که برای انتخابات داشتیم، 
۱۵۹ جلســه هم بــرای بررســی مصوبات 

داشتیم.
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با اجرای طرح عیدانه استاندارد
 تشدید نظارت ها بر نازل های سوخت 

استان تهران
مدیرکل استاندارد اســتان تهران با اشــاره بر اینکه نازل های سوخت 
مایع چهار مرتبه در ســال بازرسی و آزمون می شــوند، گفت: با اجرای 
طرح عیدانه ســازمان ملی اســتاندارد ایران، نظارت ها برای مقابله با 

کم فروشی نازل های سوخت در استان تشدید شد.
به گزارش ســازمان اســتاندارد، محمدحســین طاهری دبیر شورای 
استاندارد استان تهران با اشــاره بر انجام ۱۷هزار و ۵۰۰ مورد بازرسی 
و آزمون نازل های بنزیــن در خصوص چگونگی رفــع نقص نازل های 
غیراستاندارد توضیح داد: اگر نازل مورد نظر، امکان اصلاح داشته باشد، 
توسط واحد مهندســی شــرکت نفت اصلاح و پس از تأیید در آزمون 
مجدد، برچســب گذاری می شــود؛ در غیر این صورت نازل از چرخه 

مصرف خارج می گردد.
این مقام مســؤول همچنین نحوه برچســب گذاری و آزمون نازل های 
بنزین را اینگونه تشــریح کرد: ابتدا آزمونگر به صورت چشمی صفحه 
نمایش تلمبه و شیلنگ دســته نازل و ظاهر تلمبه را کنترل نموده و در 
صورت سلامت ظاهر، با ظروف اندازه گیری مشخص شده در استاندارد 

مربوطه )۵، ۱۰ و ۲۰ لیتری(، اقدام به آزمون می نماید.
دبیر شورای اســتاندارد اســتان تهران با تاکید بر توجه شهروندان به 
برچســب های الصاقی روی نازل هــا، افزود: درصــورت تایید صحت 
عملکرد نازل، بازرســان برچســبی حــاوی اطلاعاتی نظیر نشــان 
استاندارد، تاریخ آزمون و مشــخصات آزمایشگاه و آزمون گر بر روی آن 

نصب می کنند.
لازم به ذکر است، شهروندان می توانند با مراجعه به سامانه مردم دار به 
نشانی inso.gov.ir.۱۵۱۷//:https گزارش مربوط به تخلفات کیفی 
در حوزه کالا، خدمات و نهادهای ارزیابی انطباق را اطلاع دهند. درگاه 
الکترونیکی مردم دار به نشانی فوق این امکان را برای شهروندان فراهم 
آورده تا نظرات، پیشــنهادات و انتقادات خود را با الصاق عکس، ویدیو 
یا صدا در حوزه های مخلتف از طریق شــماره تماس ۱۵۱۷ یا شــماره 

پیامکی ۱۰۰۰۱۵۱۷ ثبت و پیگیری کنند.

مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی خبر داد
 پرداخت سود سهام عدالت به حساب بیش

 از ۴۳ میلیون سهامدار
 مدیرعامل شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه 

از پرداخت سود به بیش از ۴۳ میلیون سهامدار سهام عدالت خبر داد.
به گزارش سازمان بورس، محمد باغستانی با بیان اینکه فرایند مرحله 
دوم واریز سود سهام عدالت به اتمام رسیده است، گفت: در این مرحله 

به حساب ۴۳ میلیون و ۸۲۵ هزار و ۲۱۰ سهامدار سود واریز شد.
وی اظهار داشت: شماره شبای نامعتبر، حســاب بانکی مسدود، راکد، 
مشترک )دو امضا(، ارزی و بلندمدت مهم ترین دلایلی است که تاکنون 

سود به حساب این گروه از سهامداران سهام عدالت واریز نشده است.
باغســتانی با بیان اینکه ســهامداران نگران دریافت سود سهام عدالت 
خود نباشــند، تصریح کرد: افرادی که ســود خود را دریافت نکرده اند، 
می توانند با مراجعه به ســامانه جامع اطلاعات مشــتریان )ســجام( 
به آدرس Sejam.ir، اطلاعات خود را بروز رســانی کنند تا شــرکت 
سپرده گذاری مرکزی در مرحله بعدی ســود این افراد را به حسابشان 

واریز کند.

مدیرعامل ســمات درباره واریز ســود به وراث متوفیان سهام عدالت 
گفت: در صورتی که وراث با مراجعه به شــعب شرکت های کارگزاری 
یا بانک های منتخب، مدارک خود را در ســامانه میــراث ثبت کنند، 

می توانند سود سنوات گذشته را دریافت کنند.
وی با بیان اینکه وراث متوفیان سهام عدالت تاکنون ۳۶۰ هزار پرونده 
در ســامانه میراث تشــکیل داده اند، افزود: تعــدادی از وراث هنوز در 
سامانه ســجام ثبت نام نکرده اند و باید هر چه ســریعتر در این سامانه 

ثبت نام کنند تا شرایط برای واریز سود این افراد مهیا شود.
باغستانی در خصوص زمان واریز مرحله بعدی سود سهام عدالت افزود: 
ســازمان بورس و شرکت ســپرده گذاری مرکزی مکاتبات و مذاکرات 
لازم را برای دریافت کل ســود از شــرکت های ســرمایه پذیر را انجام 
خواهند داد که امیدوارم بتوانیم در نخســتین فرصت سود این گروه از 

سهامداران را دریافت و به حساب آنها واریز کنیم.

پیش بینی نمایشگاه داران از قیمت خودرو در سال 140۳
و متوقف شد؟ وش خودر  چرا خرید و فر

رئیس اتحادیه دارندگان نمایشگاه ها و فروشــندگان خودروی تهران 
از کسادی بازار خودرو در شب عید خبر داد و گفت: نوسانات قیمت ارز 
سبب شده مردم جرات خرید خودرو نداشــته باشند چون قیمت ارز بر 
قیمت خودرو تاثیر می گــذارد و خریداران بیــم آن را دارند که پس از 

خرید با کاهش قیمت ارز متضرر شوند.
 اســد کرمی رئیس اتحادیه دارندگان نمایشــگاه ها و فروشــندگان 
خودروی تهران درباره بازار شــب عید خودرو گفت: بــازار خودرو این 
روزها متاثر از نوسانات قیمت ارز است؛ به طور کلی در کل سال ۱۴۰۲ 
رکود ســنگینی بر بازار حاکم و امید نمایشگاه داران به شب عید بود. اما 

این روزها هم بازار کساد است و خبری از معاملات همیشگی نیست.
وی افزود: این در حالیست که پس از گذر از شب های عید در سال های 
۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ که به دلیل شــیوع کرونا بازاری نبود نمایشــگاه داران 

امیدوار بودند از سال ۱۴۰۱ و پس از آن ضرر آن سال ها جبران شود.
کرمی عنوان کرد: با این حال نوسانات قیمت ارز سبب شده مردم جرات 
خرید خودرو نداشــته باشــند چون قیمت ارز بر قیمت خــودرو تاثیر 
می گذارد و خریداران بیم آن را دارند کــه پس از خرید با کاهش قیمت 
ارز متضرر شوند مگر شماری اندکی که زیان های چند ده میلیونی برای 
آنها اهمیت ندارد. اما بیشــتر مردم در این وضعیت نوســانات ارزی در 

معامله خودرو محافظه کار می شوند.
رئیس اتحادیه دارندگان نمایشگاه ها و فروشــندگان خودروی تهران 
اظهار کرد: موضوع دیگری که به کســاد بازار خودروی شب عید امسال 
انجامیده کمبود نقدینگی در دست مردم اســت.تداوم جریان کنونی 
حاکم بر بازار خودرو احتمــالا به افزایش قیمت انواع خودرو در ســال 

۱۴۰۳ می انجامد.
در همین رابطه سعید موتمنی، رئیس پیشین اتحادیه شرحی از قیمت 
روز انواع خودرو ارائه کرد و گفت: اکنون پراید ۱۳۱ حدود ۳۴۰ میلیون 
تومان، کوییک آر ۴۰۳ میلیون تومــان، کوییک معمولی ۳۹۷ میلیون 
تومان، تارای دنده ای ۷۷۰ میلیــون تومان، تارای اتومات ۸۹۳ میلیون 
تومان و سمند سورن حدود ۷۴۰ میلیون قیمت دارند؛ دنای اتوماتیک 

نیز در کانال یک میلیارد تومان قرار دارد.

بازار

فاطمه امیر احمدی  عضو شــورای عالی 
کار گفت: اگر مرکــز آمار ایــران به عنوان 
مرجع مورد پذیرش اســت پس تمام اعداد 
آن باید ملاک باشــد؛ اما در حــال حاضر با 
اعداد این مرکز از سوی دولت و کارفرمایان 

گزینشی برخورد می شود.
چرا با وجود اینکه چند روز بیشــتر به پایان 
سال ۱۴۰۲ باقی نمانده هنوز سبد معیشتی 
و حداقل دستمزد جامعه کارگری مشخص 
نشده است؟ محســن باقری، عضو شورای 
عالی کار به مهر گفت: سه ضلع تصمیم گیر 
)نمایندگان جامعــه کارگری، کارفرمایی و 
دولت( بر یک ســری مبانی توافق کرده اند 
و قرار شــده نرخ قیمت هایی که مرکز آمار 
ایران اعلام کرده و هم بر اســاس بعد خانوار 
که طبق سرشــمار ســال ۱۳۹۵ در کشور 
بــرای جامعه شــهری ۳.۳ و بــرای جامعه 

روستایی ۳.۴ است، عدد تعیین شود.
وی افــزود: این مبانی از ســوی نمایندگان 
جامعه کارگری پذیرفته شــده و قرار شــد 
اعداد محاسبه و استخراج شــده به عنوان 

سبد معیشتی اعلام شود.

جامعه کارگری و فاصله 3 عدد
این نماینــده جامعه کارگری در شــورای 
عالــی کار ادامه داد: با وجود اینکه ما ســبد 
میانگین کشوری را در جلســات چانه زنی 
عدد ۲۴ میلیون و ۵۰۴ هــزار تومان اعلام 
کرده بودیــم، بر اســاس تاکید بــر اینکه 
آمارهــای اعلامــی باید بر مبنــای دهک 

چهارم باشد این رقم را تعدیل کردیم.
باقــری در توضیح بیشــتر گفــت: طبق 
محاســبات توان خرید دهــک چهارم که 
عدد ۱۸ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان را نشان 
می دهد، نمایندگان جامعــه کارگری این 
عدد را پذیرفت و قرار شــد که این عدد مبنا 
قرار گیرد؛ اما گــروه کارفرمایی نمی پذیرد 
و دولت هم رقمی اعلام نکرده اســت. گروه 
کارفرمایی بر اساس محاســبات خود عدد 
۱۵ میلیــون و ۲۰۰ هــزار تومــان را فعلًا 

مدنظر قرار داده است.
عضو شورای عالی کار با اشاره به نظر وزارت 
بهداشــت، عنوان کرد: وزارت بهداشــت 
بر کاهش کالری از ســبد خانوار پافشــاری 
دارد. در نتیجه مجموع این بحث ها ســبب 
شده فعلًا روی عدد سبد معیشتی توافق به 
دســت نیامده و تعیین آن به جلسات آتی 

موکول شود.

اصرار وزارت بهداشت در کاهش 
کالری سبد معیشتی

اعتقــاد وزارت بهداشــت ایــن اســت که 
جامعه کارگری که برخی هم جز مشــاغل 
ســخت هســتند نیازی به گوشــت، برنج 

و غــلات نــدارد؟ باقری در ایــن خصوص 
گفت: نمایندگان جامعــه کارگری بارها بر 
عدم تغییر سبد معیشــتی تاکید کرده اند 
اما واکنش ها این اســت که این ســخنان 
غیرکارشناســی بوده ضمــن اینکه متهم 
به فرافکنی می شــویم. وزارت بهداشــت 
نمایندگان جامعه کارگــری را در اندازه ای 
نمی داند که درباره تغذیــه کارگران نظری 
داشــته باشــند. با وجود اینکه ســوالات 
متعددی را مطرح کرده ایم در نهایت متهم 
به بی ســوادی و اینکه کار علمی نمی دانیم، 

شده ایم.
وی بیان کرد: ســخن نماینــدگان جامعه 
کارگری این اســت که اگر بر اساس نظرات 
وزارت بهداشــت جامعه رو به افزایش وزن 
رفته و برای رفع ایــن چاقی میزان کالری ها 
را تغییر داده انــد چرا میــزان روغن که در 
ســبدهای جهانی جایگاهی نــدارد بدون 
تغییر در ســبد معیشــتی نگه داشته شده 
اســت. اگر درباره افزایش وزن افراد نگرانی 
وجــود دارد، بنا بــه توصیه های پزشــکی 
مصرف روغــن باید کاهش پیــدا کند. چرا 
حجم روغــن ثابت مانده اما میزان و ســهم 
میوه جات از ۲۸۰ گرم بــه ۲۰۰ گرم تقلیل 

پیدا کرده است؟

سفره کوچک کارگران نگرانی اضافه 
وزن دارد؟

پرســش این اســت که اگر برخی مدیران 
دولتــی نگــران افزایــش وزن در جامعه 
هســتند چرا از جامعه کارگری که به اذعان 
همگان سفره کوچکی دارند آغاز کرده اند؟ 
نایب رئیس کانون شــوراهای اسلامی کار 
استان تهران در این خصوص گفت: رویکرد 

ســخن به تمام افراد جامعه است و دو سبد 
ارائه شده که یک سبد مقرون به صرفه بوده 
و سبد دوم سبد مطلوب است؛ البته در کلان 
اگر بخواهیم تعریفی از آنها داشــته باشیم 
معیشت، حداقلی اســت که ملاک تعیین 
دســتمزد جامعه کارگری قرار داده شــده 

است.

از واقعیت تا فرافکنی
از ســوی دیگر اگر نگرانی درباره اضافه وزن 
افراد وجــود دارد باید درصــدی از تعیین 
دســتمزد به فعالیت های ورزشی و هزینه 
باشگاه ها اختصاص یابد که در کنار سلامت 
جســم تضمین کننده ســلامت روان نیز 
است. آیا عددی برای سلامت روحی جامعه 
کارگری در نظر گرفته شده است؟ آیا توجه 
می شــود اگر دخل و خرج در خانواده ای با 
یکدیگر سنخیت نداشته باشد و فاصله زیاد 
باشــد به لحاظ روحی چه اتفاقی رخ خواهد 
داد؟ آیا درصد افسردگی و اعتیاد در جامعه 
کارگری رصد می شــود؟ باقری عنوان کرد: 
اگر بــه فرافکنی متهم نشــویم نمایندگان 
جامعه کارگری به مجموعه هــای دولتی، 
نیمه دولتی و خصوصــی که مجموعه هایی 
بدون فعالیــت دارند توصیــه می کند رقم 
شــهریه ها را نیم بها کنند تا افــراد جامعه 
در کنار تغذیه، ورزش نیز یکــی از فعالیت 
روزانه آنها باشد. در نتیجه رفع اضافه وزن به 
این شکل باید پیگیری شود نه اینکه از سبد 

کالری که حداقلی است کم شود.
وی گفت: آیا اگر روی کاغذ نوشــته شــود 
افــراد گوشــت نخورند، کســی گوشــت 
نمی خــورد؟ آیا قرار اســت فرهنگ غذایی 
جامعه روی کاغذ تغییر کند؟ مثلًا در ســبد 

غذایی که بــرای جامعه کارگــری تعریف 
شــده چای وجود ندارد در حالی که یکی از 
نوشیدنی های روزانه هر ایرانی چای است. 
در حالی که در همین جلسات که سه گروه 
نمایندگان کارگــری و کارفرمایی و دولت 
در حال چانه زنی درباره ســبد معیشــتی 
هســتند، ممکن اســت چند لیــوان چای 
نوشیده شود.عضو شــورای عالی کار تاکید 
کرد: اگر دربــاره جامعه کارگــری در حال 
تصمیم گیری هســتیم باید به نظر و صدای 
آنها هم توجه داشــت که نماینــدگان آن 
تاکید دارند میزان کالری در سبد معیشتی 

کارگری باید حفظ شود.
وی ادامه داد: همچنین شــعار این است که 
درشــت مغذی ها کمتر شده و ریز مغذی ها 
جایگزین آن شــوند در حالی که با کم شدن 
میوه، گوشت و… چیزی اضافه نشده است. 
به اعتقاد نمایندگان جامعــه کارگری این 
رویه منجر به غنی شــدن ســبد معیشت 
کارگران نشــده و فقط در راســتای ارزان 

سازی، گرم آن در حال کاهش است.

بازی با اعداد
اگر در سبد معیشت قرار است ریزمغذی ها 
جایگزین درشت مغذی ها شوند امروز یک 
کیلو بادام درختی حــدود ۶۵۰ هزار تومان 
اســت؛ این عدد حتی برای حبوبات بالاتر از 
هر کیلو گرم گوشت مرغ است. اگر هر کیلو 
گوشــت مرغ حدود ۷۸ هزار تومان است و 
لوبیا سفید )فله ای( ۱۰۳ هزار تومان قیمت 
گذاری شده است. آیا قیمت ها در بازار رصد 
می شــود؟ نرخ ها از چه ماخــذی مبنا قرار 
می گیرند.باقری گفت: پیشنهاد ما این بود 
روزانه ۵ گرم گردو، ۳.۵ گرم پســته و ۲.۵ 

گرم بادام زمینی در راســتای تعیین شدن 
ریزمغذی ها به سبد معیشت اضافه شود. از 
حبوبات مانند عدس، لوبیا و… کم شــد و 
این دانه ها اضافه شد که عدد زیادی نیست 
و روزانه ۱۱ گرم می شــود. مابه التفاوت این 
جابجایی اقــلام بــرای کارفرمایان عددی 
نمی شــود؛ اما در راســتای بهبود ســبد 
معیشت، تأمین شــدن ریزمغذی ها کمک 
کننده هستند. این نظر جامعه کارگری بود 

که در جلسه اعلام شد.
وی گفت: یکی از مشــکلات ما درباره اعداد 
و اقلام این است که آنجا که اعداد مرکز آمار 
ایران به نفع کارفرما اســت پذیرفته و جایی 

که به نفع این بخش نیست رد می شود.
وی گفت: اگر مرکــز آمار ایــران به عنوان 
مرجع مورد پذیرش اســت پس تمام اعداد 
آن باید ملاک باشــد. جامعــه کارگری این 
مرکز را به عنوان مرجع قبــول کرده اما در 
حال حاضر با اعــداد مرکز آمار گزینشــی 

برخورد می شود.
وی تاکید کرد: اگر به لحاظ نظر کارشناسی 
و رقــم درســت، جلــو برویــم تفاوتی در 

محاسبات وجود نخواهد داشت.

آیا تا پایان سال حداقل دستمزد 
تعیین می شود؟

باقری گفت: تمام اعضا باید پایبند به قانون 
باشــند. جامعه کارگری حداقل ها را در نظر 
گرفته و برای خرید و تأمیــن مثلًا برنج نیم 
کیلو برنج ایرانــی و نیم کیلــو خارجی در 
سبد معیشتی لحاظ کرده است تا قیمت ها 
تعدیل شــود. در حال حاضر حد وسط رو به 
پایین را نماینــدگان جامعه کارگری ملاک 
قرار داده اند و عدد میانه باشــد و رقم سبد 
خوردنی ها و آشامیدنی ها عدد ۸ میلیون و 
۴۰۰ هزار تومان را نشان می دهد که مبتنی 
بر آمارها و داده های علمی و اقتصادی است.

جامعه کارگری یکپارچه
 عمل نمی کند

در حالــی که یکــی از نماینــدگان جامعه 
کارگــری در شــورای عالــی کار عددی را 
اعلام می کنــد علیرضا میرغفــاری، عضو 
دیگر شــورای عالی کار و نماینــده جامعه 
کارگــری درباره حداقل دســتمزد ۱۴۰۳ 
کارگران به مهر گفته بــود، طبق نرخ تورم 
۴۲.۵ درصدی بهمن امســال، همچنین بر 
مبنا دهک چهارم و بعــد خانوار ۳.۳ )طبق 
سرشــماری ســال ۱۳۹۵( و نیز مطالعات 
انســتیتو تغذیه ایران عدد ســبد معیشتی 
مطلوب ۲۱ میلیــون و ۶۶۸ هــزار تومان 
به دســت می آید. این عدد ســبد معیشتی 
مطلوب بدون در نظر گرفتن تورم انتظاری 

سال ۱۴۰۳ است.

با اجــرای طرح کالابــرگ الکترونیکــی ضمن تامین 
نیازهای عمومی اقشــار کم درآمــد و افزایش قدرت 
معیشت خانوارها، بستر توزیع عادلانه یارانه ها و ثبات 
نسبی قیمت ها به وجود آمد. دولت سیزدهم همزمان 
با آغاز فعالیت خود در جهت کاهش شــکاف طبقاتی 
و افزایش قــدرت خرید دهک های کــم درآمد جامعه 
اقداماتی را در دســتور کار خود قرار داد که یکی از این 

اقدامات اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی بود.
این طرح با هدف بهبود وضع معیشــت و قدرت خرید 
خانوار و حفــظ ثبات قیمتها صــورت گرفت و ۱۱ قلم 
کالای اساســی از جمله شــیر و پنیر، ماست، گوشت 
منجمد، مرغ، تخم مرغ، برنج، ماکارونی، قند و شــکر و 
حبوبات در این طرح گنجانده شدند تا افراد با استفاده 
از اعتبار کالابــرگ خود این اقــلام را خریداری کنند.

دولت ســیزدهم به منظور تثبیت قیمت ها و 
جبران افزایش قیمت ها و حفظ قدرت خرید 
اقشار متوسط و کم درآمد سبد کالا را به نرخ 
سال قبل به مردم ارائه کرد تا ضمن ریشه کن 
کردن مشکل ســوء تغذیه خانوارها و حفظ 
سلامت افراد، بستر توزیع عادلانه یارانه ها و 
حذف فاصله طبقاتی را فراهم کرده باشد.در 

همین راســتا ناصر چمنی - یک فعال حوزه کار  درباره 
طرح کالابرگ الکترونیکی گفت: این طرح در شــرایط 
اقتصــادی حاضر یــک گام مثبت و اثرگذار به شــمار 
می رود که موفقیت دولت را در اجرای طرح دوچندان 
می کند لذا چنانچه در اجرای طرح ساز و کارهای لازم 
دیده شود و برخی موانع زیرساختی برطرف شود قطعا 

در بهبود معیشت اقشار مختلف جامعه اثرگذار است.

وی پرداخــت کالابــرگ الکترونیکــی به 
کارگران را مورد تاکید قــرار داد و گفت: این 
ایده خوبی است که بتوانیم نیازهای عمومی 
خانوارهای کارگری و اقشــار کم درآمد را در 
قالب کالابرگ برطرف کنیم تا اقلام اساسی و 
مایحتاج خود را به نرخ سال قبل تهیه کنند.

به گفته این فعال حوزه کار بــا اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیک جلوی تورم به ویژه تورم کالاهای 

اساسی گرفته و به معیشت خانوارها کمک می شود.
به دنبال حــذف ارز ترجیحی در بخشــی از کالاهای 
موجود تورم ایجاد شــد، در این شــرایط قدرت خرید 
بخشی از جامعه تنزل یافت و بخشی از تولیدکنندگان 
نیز دچار زیان شــدند اما دولت با اجرای طرح کالابرگ 
الکترونیکی در این شرایط ضمن رفع نیاز عمومی مردم 

کمک کرد تا قیمت کالاها تا زمان رســیدن به دســت 
مردم متعادل تر شود و فروشندگان نیز در عرضه کالا، 
فروش بهتری داشــته باشــند.اجرای طرح کالابرگ 
الکترونیــک اگر چه مرحله به مرحلــه پیش رفت و در 
ابتدا دهک های ۱ تا ۳ و به تدریج ۴ تا ۷ را شــامل شــد 
اما مردم با اســتفاده از خرید اعتباری و یارانه کالابرگ 
توانستند بخشــی از مایحتاج و اقلام اساسی مورد نیاز 
خود را خریداری و ویتامین هــا و کالری های مورد نیاز 
بدن را تامین کنند.کارشناسان بر این باورند که اجرای 
طرح کالابرگ الکترونیک اقــدام مثبت و اثرگذاری در 
بحث مدیریــت تغذیه،تامین نیازهای اساســی مردم 
و حفظ ثبات قیمت ها به شــمار مــی رود و با توجه به 
افزایش اقبال عمومی، چشــم انداز روشــنی از اجرای 

طرح در آینده پیش بینی می شود.

کالابرگ

ح کالابرگ ثبات قیمت ها و توزیع عادلانه یارانه ها با اجرای طر

 دیگر هیچ خودرویی زیر 400 میلیون نیست

و در خواب زمستانی بازار خودر
خریدار  بازار خــودرو همچنان راکد بوده 
و معاملات تقریبا در نقطــه صفر قرار دارد؛ 
قیمت هــا نیز که طــی دو ماه اخیــر روند 
صعودی بــه خود گرفته بــود در حال فرود 
آمدن از پلکان قیمت البته با ســرعت بسیار 

پایین است.
 تقریباً از تابســتان تا پایان فصل پاییز حتی 
با وجود نوســانات بــازار ارز، قیمت خودرو 
چنــدان دســتخوش تغییر نشــده بود و 
قیمت ها با یک ثبات نسبی پیش می رفتند، 
اما با ورود به فصل زمســتان افسار قیمت ها 
کشیده شد و شــاهد افزایش بیش از ۱۰۰ 
میلیــون تومانــی در برخــی از خودروها 
نیز بودیم. کارشناســان عمــده دلیل این 
افزایش قیمت ها را عــدم تحقق وعده های 
سیاست گذار مبنی بر واردات انبوه خودرو، 
عرضــه خــودروی اقتصــادی و واردات 

خودروهای کارکرده عنوان می کنند.
امروز وضعیت به گونه ای جلو رفته که دیگر 
هیچ خودرویی در بــازار آزاد ایران کمتر از 
۴۰۰ میلیون تومان نیســت. حتی وضعیت 

قیمت هــا در بــازار خودروهــای کارکرده 
هم تعریفــی ندارد. قیمت هــا در آن بخش 
هم به دلیــل اینکه تقاضا بیشــتر از بخش 
خودروهای نو است، به شدت افزایش یافته و 
شرایط برای مصرف کنندگان واقعی سخت 

شده است.
نکته قابل توجه اما ساکت بودن بازار خودرو 
است؛ بررســی میدانی بازار خودرو حکایت 
از آن دارد که مصرف کننــدگان تمایلی به 
خرید خودرو ندارند و اغلب به منظور مطلع 
شــدن از قیمت ها در بازار حاضر می شوند. 
فروشندگان نیز همچنان بلاتکلیف هستند 
و به دلیل عدم واردات خــودرو، نمی دانند 
باید چه رفتاری در بازار داشــته باشــند در 
واقع به نظر می رســد همه در حالت انتظار 
مانده اند تا ببینند سیاست گذار بالاخره چه 
تصمیمی برای صنعت و بازار خودرو به ویژه 
در بخش واردات خودرو اعــم از کارکرده و 
نو می گیرد.در این بین تقریباً از هفته پیش 
و به دلیل عقب نشــینی نرخ ارز در بازار آزاد 
قیمت خودرو آرام گرفته است؛ قیمت دلار 

پس از ورود به کانــال ۶۲ هزار تومان مجدد 
به زیر ۶۰ هزار تومان بازگشــت و هم اکنون 
در کانال ۵۹ هزار تومان معامله می شود که 
همین امر توانسته هیجان بازارهای موازی 
همچون خودرو را کاهــش دهد؛ به گونه ای 
که طــی این چنــد روز از افزایــش خبری 
نیســت. نزولی شــدن قیمت هــا برخلاف 
زمان صعودی شــدن، تدریجی و به صورت 
قطره چکانی است و با کندی پیش می رود، 
اما در مجموع به نظر می رســد تقریباً ترمز 
افزایش قیمت خودرو کشیده شده و خودرو 
از نردبان افزایــش قیمت در حــال پایین 
آمدن است و به ســمت تعطیلات نوروزی 

پیش می رود.

بازارِ راکد
در ســال های قبل در ایام عید بازار خودرو 
نیز دچــار جنب وجــوش خوبی می شــد 
و تقریبــاً اغلــب خرید و فروش هــا در این 
ایام انجــام و مصرف کننــدگان با خودروها 
نو وارد ســال جدید می شــدند. اما امسال 

خبــری از معامله خودرو در بازار نیســت و 
مصرف کنندگان به دلایلی همچون قدرت 
خرید پایین، قیمت هــای نجومی خودرو و 

بلاتکلیفی بازار تمایلی به خرید ندارند.
اسد کرمی رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و 
فروشندگان خودرو در این ارتباط می گوید: 
از مدت ها قبل بازار خودرو دچار رکود شده 
و این رکود همچنان بر بازار حکم فرماست. 
معامــلات در بازار تعریــف چندانی ندارد و 

خرید و فروش خاصی صورت نمی گیرد.
کرمی به وضعیــت قیمت ها در بــازار آزاد 
اشــاره کرده و می افزاید: با توجــه به اینکه 

طــی هفته های گذشــته شــاهد افزایش 
قیمت ارز در بــازار آزاد بودیم قیمت خودرو 
نیز به تبعیــت از آن دچــار افزایش قیمت 
شــد. افزایش قیمت ها در بــازار نیز کاملًا 

محسوس و مشخص بود.
وی می گوید: از چند روز پیش که قیمت ارز 
در بازار آزاد روند نزولــی و تقریباً باثباتی را 
گرفت، قیمت خودرو را نیز از روند افزایشی 
کوتاه آمد و طی یکی دو روز گذشته نه تنها 
افزایش قیمتی رخ نــداده، بلکه قیمت انواع 
خودرو در بازار آزاد با کاهش های نســبی و 

جزئی همراه بوده است.
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شهردار تهران مطرح کرد

و به بیمارستان ها اتصال بخشی از ایستگاه های متر
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معماری و اذهان عمومی
 کامران حیرتی جوایز معماری ایران در چند ســال اخیر نقش مهمی 
در شناســاندن آثار معماری خوب و خلاقانه داشــته است. معماری و 
معماران خوب با شناســاندن آثارشــان توانسته اند مســیر خود را در 

گرفتن پروژه های بهتر و مهم تر باز کنند.
ضمن اینکه طی ســال های اخیر معماران ایرانی در جوامع بین المللی 
درخشیده اند و جوایز بسیار مهمی را دریافت کرده اند، اما این موضوع به 
دلیل رسانه ای نشدن بین عموم مردم خبرساز نبوده است. همچنین به 
رغم صبغه تاریخی معماری در ایران و اینکه این کشور یکی از مهم ترین 
مراکز باســتانی معماری دنیاســت امروز رابطه عموم مــردم با دنیای 

معماری معاصر ایران شفاف نیست.
رســانه های محدودی در این زمینه فعالیت دارند که مخاطبانشــان 
بیشتر از اینکه عموم مردم باشند، متخصصان و دست اندرکاران حرفه 
معماری هســتند. در حالی که معماری امری تخصصی است که باید به 
اذهان عمومی راه یابد. بنابراین ضروری است که نمایندگان رسانه های 
مهم و اثرگذار با حضور در مراســم جوایز معماری ایران و حتی دنیا در 

آگاهی رسانی به عموم مردم نقش پررنگ تری بازی کنند.
مردم شاید دوست داشته باشند بدانند که یک پروژه و ساختمان خوب 
باید واجد چه مشخصه هایی باشد تا ارزش برنده شدن داشته باشد. در 
هر دوره یا هر دهه، پارادایم هایی شــکل می گیرد که زندگی ما را تحت 
تأثیر قرار می دهد. پــس فضاهای زندگی فــردی و اجتماعی ما هم به 

تناسب باید قدرت تطابق با این تغییرات را داشته باشد.
حوزه آکادمیک و بــه تبع آن داوری در حوزه معمــاری و جوایز مربوط 
به آن در هر دوره باید موضوعات فرهنگی، اجتماعی و محیط زیســتی 
آن دوره را در نظر بگیرد تا معماری به تکرار و تقلید دچار نشود. چرا که 
معماری صرفاً راجع به زیبایی شناســی نیست بلکه پژوهشی در جهت 
کشف فضای نوین است و وظیفه معماران، ســاختن و کیفیت دادن به 

فضایی است که مربوط به زمان معاصر باشد.
معماری خوب امروزه باید سه شــاخصه اصلی داشته باشد: اول فضایی 
تولید کند که منشأ بروز آزادی های فردی و اجتماعی باشد. دوم اینکه با 
الگوها و سبک زندگی معاصر مردم تطابق داشته باشد و سوم اینکه، به 

مساله پایداری توجه کند.
این موضوع ســوم، وضعیت چالش برانگیزتــری دارد و هنوز به صورت 
جدی در ایران به آن پرداخته نشــده اســت. موضوع پایداری در ایران 
هنوز به درســتی تئوریزه نشــده اســت چرا که تفکر در این زمینه نه 
فقط در حوزه معماری، بلکه در حوزه های اجتماعی، محیط زیســت، 

کشاورزی، انرژی و غیره مطرح است.
امروز در جهان موضوع پیر شــدن جمعیت مطرح است که ایران نیز با 
آن درگیر شــده اســت ولی هنوز موضوعی حاد تلقی نمی شود. بعضی 
کشــورها روی این موضوع تمرکز کرده اند که چه نــوع معماری برای 
جمعیت سالمند مناســب اســت. فضاهای آنچه کیفیتی باید داشته 
باشد و این معماری از لحاظ اجتماعی چه خصوصیاتی باید داشته باشد 
چرا که هدف آن بازگرداندن این نســل به متن جامعه اســت؛ به جای 
فرستادنشان به خانه های سالمندان که در همه جای دنیا موقعیت های 

ناخوشایندی محسوب می شوند.
تولید مانیفســت های پیشــرو که از آن بتوان نظریه مؤثری در زمینه 
معماری و خلق فضا اســتخراج کــرد از طریق توجه بــه پارادایم های 
جدید فرهنگی و اجتماعــی و مرتبط با کیفیات زندگــی معاصر و نیز 

گفت وگوهای میان رشته ای امکان پذیر است.

پرداخت عیدانه ریاست جمهوری ترفند 
مجرمان سایبری

 معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا فراجا به شــهروندان هشــدار داد: 
ارســال پیامک حاوی لینک جعلی » ثبت نام در سامانه دریافت عیدانه 

ریاست جمهوری« یکی از ترفندهای مجرمان سایبری است.
سرهنگ رامین پاشایی ضمن تشــریح این خبر اظهار داشت: بر اساس 
رصدهای صورت گرفته در فضای مجازی و همچنین ارســال شکوائیه 
های قضائی به این پلیس ؛ مشــخص اســت این بار مجرمان سایبری با 
ارســال پیامک حاوی لینک آلوده و جعلی » ثبت نام در سامانه دریافت 
عیدانه ریاســت جمهوری« مترصد کلاهبرداری از مجرمان سایبری 
هستند .این مقام مسئول افزود : در این راســتا با اقدام عملیاتی پلیس 
فتا علیه مجرمان ســایبری در این حوزه طی چند روز اخیر تعداد ۱۵۵ 
سرشــماره ارســال کننده پیامک های جعلی و بیش از ۴۱۰ شــماره 
حساب بانکی متعلق به مجرمان سایبری مورد شناسایی قرار گرفتند و 
ضمن هماهنگی با مراجع قضائی نسبت به مسدود سازی و اقدام قانونی 

علیه مرتکبان این گونه جرایم صورت گرفته است .
معاون فرهنگی اجتماعی پلیــس فتا فراجا ادامــه داد: رصد جریانات 
کلاهبرداری متصور در فضای سایبر در کارگروه های ویژه عملیاتی در 

پلیس فتا سراسر کشور در حال اجرا می باشد.
وی گفت: بر اساس پیش بینی های صورت گرفته ؛ قطعا در ایام منتهی 
به پایان ســال و آغاز نوروز ۱۴۰۳ شــاهد افزایش تحــرکات مجرمان 
سایبری با ترفندهای مختلف از جمله ارسال لینک های آلوده و تماس 

تلفنی شرکت در مسابقات مختلف رادیو و تلویزیون خواهیم بود .
ســرهنگ پاشــایی در ادامه به هموطنان توصیه کــرد : ضمن حفظ 
هوشیاری و توجه به نکات آموزشــی پلیس فتا فریب مجرمان سایبری 
را نخورند و در صورت مشــاهده موارد مشــکوک آن را از طریق تماس 
تلفنــی با مرکز فوریت های ســایبری با شــماره تمــاس ۰۹۶۳۸۰ و 
یا مراجعه به ســایت پلیس فتــا بــه آدرس cyberpolice.gov.ir با 

کارشناسان این پلیس در میان بگذارند.

وزیر آموزش و پرورش:
جایگاه معلمان ابتدایی باید به صورت ویژه ای 

ممتاز شود
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه سند تحول تاکید ویژه ای بر مقطع 
ابتدایی دارد، گفــت: باید گفتمان حاکم بر آمــوزش و پرورش را تغییر 
دهیم و به جای آنکه معلم های ابتدایی به مقطع متوسطه بروند، کاری 
کنیم معلمان مقطع متوســطه به ابتدایی بیایند و این نیازمند چند کار 
است؛ ابتدا در برخی از تسهیلات مثلًا در طبقه بندی مشاغل، اولویت با 
معلمان ابتدایی باشد. معلمان ابتدایی باید جایگاهشان به صورت ویژه، 
ممتاز شــود.رضا مراد صحرایی با حضور در برنامه پرسشگر با اشاره به 
عملکرد ســال ۱۴۰۲ وزارت آموزش و پرورش گفت: سالی که گذشت 
ســال بســیار پر خیر و برکت و پر از دســتاوردهای خوب و البته فراز و 
فرودهای فراوان بود اما بهتر از ســال پیش بودیــم و از این بابت خدا را 

شاکریم، البته کاستی های بسیاری را باید برطرف کنیم.
وی با بیان اینکه ۱۴۰۲، سالی بســیار ویژه بود افزود: هرچند آغاز سال 

تلخ بود ولی پایان شیرین و با تحولات چشمگیری دارد.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه هرچه ســن دانش آموزان پایین تر 
باشد نقش شــکوفایی آینده آنها مهمتر می شــود، مهمترین مقطع را 
پیش دبستانی و ابتدایی دانســت و ادامه داد: سند تحول تاکید ویژه ای 
بر مقطع ابتدایی دارد، باید گفتمان حاکم بر آموزش و پرورش را تغییر 
دهیم و به جای آنکه معلم های ابتدایی به مقطع متوسطه بروند، کاری 
کنیم معلمان مقطع متوســطه به ابتدایی بیایند و این نیازمند چند کار 
است؛ ابتدا در برخی از تسهیلات مثلًا در طبقه بندی مشاغل، اولویت با 

معلمان ابتدایی باشد.

یادداشت

دیوار

وزیــر بهداشــت در واکنــش به شــیوه برخــورد با 
بیمارســتان هایی کــه در تعطیلات نــوروزی بدون 

پزشک متخصص باشند، توضیحاتی داد.
 بهرام عین اللهی، در نشســت خبری طرح ســلامت 
نوروزی، گفت: طرح ســلامت نوروزی با هدف خدمت 
مضاعف در نوروز و تعطیلات ســال نو، در ســه حوزه 

اورژانس، بهداشت و درمان اجرا می شود.
وی افزود: خدمــات وزارت بهداشــت تعطیلی بردار 
نیســت و کمیته ســلامت نوروزی در همین راســتا 

تشکیل شده است.
وزیر بهداشت ادامه داد: تمامی مراکز درمانی، اورژانس 
و…، در ایام نوروز به شکل ویژه در خدمت هموطنان و 

مسافران نوروزی خواهند بود.

وی افزود: ۳۰۰ ایســتگاه جامع ســلامت با 
حضور تیم کامل، در شهرها آماده خدمت به 

هموطنان هستند.
عین اللهی گفت: همه داروخانه های شــبانه 
روزی باید فعال باشــند.وزیر بهداشت تاکید 
کرد: هموطنان بدانند بــرای طرح هر گونه 

مشکل با شماره ۱۹۰ تماس بگیرند.
وی افزود: تعداد ۳۳۴۵ پایگاه اورژانس شهری و ۱۹۰۴ 
پایگاه اورژانــس جاده ای بــا ۵۷۰۰ آمبولانس، آماده 

خدمت به هموطنان هستند.
وزیر بهداشــت ادامــه داد: در حوزه بهداشــت، بحث 
ایمنی غــذا و آب مطرح اســت که از ۱۵ اســفند کار 

نظارتی آغاز شده است.

وی افزود: ۲۲۰۰ تیم بازرسی بهداشتی، کار 
نظارت بر سلامت مواد غذایی، اماکن اقامتی 

و…، را انجام می دهند.
وزیر بهداشــت اظهار داشــت: ۱۰۰ درصد 
کارشناســان بهداشــت محیط ما در آماده 

باش هستند.
وی به حوزه درمان اشــاره کــرد و افزود: هر 
گونه تعطیلی بخش های بستری تخلف است که شامل 

مراکز درمانی دولتی و خصوصی می شود.
وزیر بهداشــت ادامه داد: امکانات اقامتی برای همراه 

بیمار در استان ها مورد تاکید قرار گرفته است.
وی افزود: پزشــک اورژانس در ســاعات مختلف باید 
حضور داشته باشد و به ویژه متخصصین طب اورژانس 

می بایست حضور داشته باشند.
وزیر بهداشت ادامه داد: پزشــکان آنکال نیز در صورت 

نیاز در بیمارستان حاضر خواهند شد.
وی افزود: بیمارســتان ها باید از ظرفیت حداکثری در 

بخش های بستری و اتاق های عمل استفاده کنند.
وزیــر بهداشــت تاکید کــرد: تجهیــزات و داروهای 
اورژانسی در بیمارســتان ها تأمین شده و از این جهت، 

مشکلی وجود ندارد.
وی افزود: اعتباربخشــی بیمارســتان ها بر اســاس 
خدماتی که در ایام نوروز ارائه می دهند، مورد ارزیابی و 
سنجش قرار می گیرد. یعنی بستگی به میزان خدماتی 
که هر بیمارســتان اعم از دولتی و خصوصی در نوروز 

ارائه می دهد، اعتباربخشی صورت می گیرد.

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهر تهران 
ضمن تشــریح چگونگی اجرای طرح ترافیک و طرح 
کنترل آلودگی هوا در ســال جدیــد از اجرای طرح 
ترافیک تا پایان روز دوشنبه ۲۸ اسفندماه ۱۴۰۲ خبر 

داد.شــهریار افندی زاده مدیرعامل سازمان حمل و 
نقل و ترافیک شهر تهران، درباره اجرای طرح ترافیک 
در روزهــای پایانی ســال و ایام نــوروز گفت: طرح 
ترافیک و طرح کنترل آلودگی هــوا فقط تا پایان روز 

دوشنبه ۲۸ اسفندماه ۱۴۰۲ طبق روزهای عادی در 
محدوده های مشــخص، اجرا می گردد و در ایام عید 
نوروز ۱۴۰۳ طرح ترافیک و طرح کنترل آلودگی هوا 

اجرا نخواهد شد.

وی افزود: بعد از پایــان تعطیلات عید نــوروز در روز 
دوشــنبه ۱۴۰۳/۱/۱۳؛ مجدداً طرح ترافیک و طرح 
کنترل آلودگی هوا در روز سه شــنبه ۱۴۰۳/۱/۱۴ از 

ساعت ۶:۳۰ تا ۱۸:۰۰ در شهر تهران اجرا می شود.

وزیر

ح طر

خریدار  شهردار تهران با تشریح اقدامات 
شهرداری تهران در طی ۳۰ ماه اخیر گفت: 
سال آینده چهره شهر از بعُد ترافیکی تغییر 

می کند.
 علیرضا زاکانــی در آیین بهره بــرداری از 
سه ایســتگاه جدید مترو به همراه ایستگاه 
تبادلی تربیت مــدرس و دو ورودی در خط 
مترو تهران با اشــاره به معمــاری ایرانی و 
اســلامی خــاص در دو ایســتگاه »تربیت 
مدرس و بهارشــیراز« گفت: در مســیری 
هســتیم که اعلام کردیم از معماری ایرانی 
و اســلامی در طراحی ها بــه صورت جدی 
اســتفاده کنند و نکته قابل توجه این است 
که این ایستگاه )بهارشــیراز( از بعُد پدافند 
غیرعامل به بیمارســتان متصل است و این 
در حالی اســت که در نظر داریم بخشــی از 
ایســتگاه های مترو را هم به بیمارستان ها 

متصل کنیم.
وی با بیان اینکه این ایســتگاه در نزدیکی 
بیمارســتان »خانواده« قرار دارد و از ارتش 
بابت کمک هایی که در ساخت این ایستگاه 
داشت تشــکر می کنیم، اظهار کرد: امروز 
قرار بود در خدمت آقــای مخبر معاون اول 
رئیس جمهور باشیم اما جلسه ستاد تنظیم 
بازار شکل گرفت و معاون اول می بایست در 
آن جلسه شــرکت می کردند و متولی این 

جلسه بودند.
شــهردار تهران با بیان اینکه تهران در رنج 
است و بخشــی از این رنج به دلیل پایتخت 
بودنش اســت، افزود: این در حالی است که 
تهران که پایتخت کشــور است الگوی سایر 
شــهرها بوده و نماد موفقیت اســت و اگر 
کســی به تهران نگاه کند مــی تواند به کل 
مجموعه نمره دهد و آبادی تهران می تواند 
بهترین پیام به یاوه گویی های کشــورهای 

دیگر علیه ایران باشد.
وی با تأکیــد بر اینکــه ۳۰ مــاه و ۱۵ روز 
اســت که در شــهرداری هســتیم، گفت: 
وقتی که شــهرداری را به مــا تحویل دادند 
۱۴۲ ایســتگاه با ۲۵۴ کیلومتر خط وجود 
داشت؛ اما امروز ۳۰۳ کیلومتر خط با ۱۵۹ 
ایستگاه داریم و ۱۷ ایستگاه افتتاح کردیم 

و ۴۹ کیلومتر خط به شــبکه متــرو اضافه 
شــده اســت.زاکانی با بیان اینکه چند روز 
پیش حفاری ۹.۵ کیلومتــر  تونل در بخش 
جنوبی خط ۶ مترو تمام شــد، ادامه داد: دو 
کیلومتر این خط در سنگ و آن هم در شیب 
حفاری شده است و در ســال آینده ثمرات 

این اقدامات در تهران مشخص خواهد شد.
وی با بیان اینکــه ما ناظر بــه کالبد تهران 
اقداماتی را انجام داده ایــم که ثمرات آن به 
زودی مشــخص می شــود، گفت: در چند 
حوزه برنامه ریزی های گسترده ای صورت 
گرفته که یکــی از آن ها کاهــش آلودگی 
هواســت؛ چرا که تعــداد روزهــای تهران 
که دارای هوای پاک اســت انــدک بوده و 
امیدواریم بتوانیم با یک تحول بزرگ، هوای 

سالم به مردم هدیه کنیم.
شــهردار تهران با بیان اینکه ۲۳ دستگاه در 
این زمینه مسئول هســتند؛ اما شهرداری 
تهران وظیفه خود می داند تا در این راســتا 
گام بــردارد، تصریح کرد: حــدود ۳۰۰۰ 
اتوبوس برقی داخلی و خارجــی، ۱۰ هزار 
دستگاه ون، ۲۷ هزار دستگاه تاکسی برقی 

و... از محل قراردادهــای داخلی و خارجی 
خریداری شــده و بــه مــرور وارد ناوگان 

خواهند شد.
وی با بیــان اینکــه ۱۵ اســفندماه جاری 
۲۰۰۰ هکتار فضای ســبز افتتاح شــد که 
۱۰۰۰ هکتار آن مثمــر و در ۲۵۰ هکتار آن 
آبیاری زیرسطحی انجام شده است، گفت: 
این در حالی اســت که مطالعات دســتگاه 
۶۰۰۰ تنی زباله سوز در کمیته ملی محیط 
زیست در حال بررسی است و همچنین دو 
کارخانه آسفالت در تهران راه اندازی شد که 
تعداد زیادی فیلتر داشــت؛ به گونه ای که 
خروجی کارخانه ها به انــدازه یک اتوبوس 
دیزل بود و امســال تا ســه روز پیش یعنی 
طی ۱۱ ماه و اندی بیش از یک میلیون و ۵۳ 

هزار تن آسفالت ریختیم.
شهردار تهران همچنین با اشاره به وضعیت 
ترافیک با تأکید بر اینکه همه از این وضعیت 
ترافیک رنج می برند، افــزود: البته حالا به 
واســطه شــب عید این ترافیک ها تشدید 
شده اســت؛ اما اساســا این ترافیک جز از 
طریق کاهش ســفر مدیریت نمی شــود و 

هدف ما نیز توسعه حمل و نقل است که در 
این راستا سعی کردیم زیرساخت هایمان را 
افزایش دهیم؛ به گونه ای که علاوه بر موارد 
فوق الذکر توسعه ساخت چهار خط متروی 
جدید را در دستور کار قرار دادیم که ساخت 
دو خط آغاز شده و ســاخت دو خط دیگر به 
زودی انجام خواهد شــد؛اما دقت داشــته 
باشید که قیمت ســاخت هر کیلومتر مترو 
حدود ســه همت است که ســعی کردیم با 
دقت نظر شورای شهر و با اســتفاده از توان 

داخلی و خارجی این موضوع را پیش ببریم.
وی بــا تأکیــد بــر اینکــه بــه ســمت 
هوشمندسازی حمل و نقل و سفر ترکیبی 
خواهیم رفت، اظهارکرد: سال آینده چهره 

شهر از بعُد ترافیکی تغییر می کند.
زاکانی بــا تأکید بــر اینکه تهــران باید از 
مخاطراتی همچون زلزله، ســیل و طوفان 
خارج شــود، گفت: ما برای هر کدام از آن ها 
برنامه ریزی داریم که چــکار کنیم که تن و 
بدن مان نلــرزد؛ چرا که زلزله وحشــتناک 
اســت اما بایــد اقداماتی انجــام دهیم که 

مصونیت مان افزایش یابد.

وی با بیان اینکه با کمک دستگاه های دیگر 
۱۶ ســاختمان بالای ۷ طبقه پایش خواهد 
شد که تا الان ۳۵۰۰ ساختمان پایش شده 
و اطلاعات ۱۴۴۰ ســاختمان تحویل شده 
است، ادامه داد: تا سال آینده پایش این ۱۶ 
هزار ســاختمان تمام می شود اما این دوای 
کار نیســت؛ بلکه باید به ســمت نوسازی 
پیش برویم چرا که حدود ۱۷ درصد تهران 
بافت ناپایدار است و این یعنی در برابر زلزله 
آسیب پذیر اســت که با حمایت دولت قرار 
است نوسازی گســترده را شــروع کنیم و 
عنقریب است که با حمایت دولت گره های 

این موضوع باز شود.
شهردار تهران در خصوص وضعیت معتادان 
متجاهر و آســیب های اجتماعی گفت: به 
زودی می خواهیم که جشــن بگیریم چرا 
که تهران کودک خیابانی، متکدی و معتاد 
متجاهر نخواهد داشت و عنقریب است که 

این موضوع را جشن بگیریم.
وی درباره نظافت و آراستی شهر نیز افزود: 
در شش ماه آینده شــاهد تغییرات در این 
حــوزه خواهیم بود و در حوزه پســماند نیز 
کارهــای خوبی انجام شــده و بایــد ادامه 

داشته باشد.
زاکانــی با بیــان اینکــه ۶۰ دســتگاه پله 
برقی خریداری شــده که ۲۰ دســتگاه تا 
اردیبهشــت ماه نصب خواهند شد، اظهار 
کرد: توجه به بدمســکنی و بی مسکنی هم 
باید در دســتور کار قرار گیرد و قرار شده که 
با حمایت دولت، شهرداری نقش زیادی در 
معیشــت مردم ایفا کند چرا کــه قیمت ها 
این نیســت که در بازار می بینید و سیستم 
توزیع معیوب است و این در حالی است که 
زیرساخت های زیادی در شهر فراهم شده 
اســت.وی با تأکید بر اینکه ما در آســتانه 
تحول بزرگ قــرار داریم و بایــد حمایت و 
مشارکت مردم را داشته باشیم، گفت: همه 
دستگاه ها پای کار هســتند اما مردم ستون 
فقرات بوده و باید پای کار بیایند و مسئولان 
نیز باید درد خدمت به مردم را داشته باشند 
و امیدواریم با اخلاص مورد عنایت حضرت 

حق قرار بگیریم.

خریدار  رئیــس پلیس راهــور فراجا از 
صدور ۱۵۷ میلیــون جریمه بــرای انواع 

تخلفات رانندگی در سال جاری خبر داد.
سردار ســید تیمور حســینی در نشست 
خبری که صبح امروز در شــهرک آزمایش 
برگزار شد، با تبریک فرارسیدن ماه مبارک 
رمضان و نــوروز ۱۴۰۳ گفت: ایــن اولین 
نشســت خبری بنده در مقام رئیس پلیس 
راهور فراجااســت و لذا وظیفه خود می دانم 
که از تمام روســا و عزیزان در پلیس راهور 
اعم از امیر حیدری، ســردار غفاری، سردار 
انصاری، ســردار رویانیان، ســردار مهری، 
ســردار مومنی و دوســت عزیزم ســردار 
هادیانفر کــه خدمات زیــادی را در حوزه 

ترافیکی ارائه دادند،تشکر کنم.
وی حــوزه ترافیــک را حــوزه ای ویــژه و 
منحصربفرد برشــمرد و گفــت: ترافیک بر 
زندگی تک  تک افراد جامعه اثرگذار است و 
هیچکس نیست که متاثر از ترافیک نباشد. 
همچنین لازم اســت تشــکر کنم ار تمام 
نهادها، ارگان هــا و نهادهایی که به ما کمک 

کردند.
حســینی با بیان اینکه تعداد افــراد دارای 

گواهینامه در کشــور ۳.۲ درصــد افزایش 
داشته است، گفت: ترددهای جاده ای ما نیز 
۵.۱ درصد و ترددهای شــهری۶.۲ افزایش 

داشته است.
شــمار   ۱۴۰۲ ســال  در  گفــت:  وی 
جانباختگان حــوادث رانندگــی ۱۷ هزار 
و ۱۷۷ نفر اســت که ۴.۹ درصد نســبت به 
مدت مشابه پارســال افزایش داشته است. 
عدم توجه به جلو، عــدم رعایت حق تقدیم 
و ناتوانی در کنترل وسیله نقلیه دلیل وقوع 
۶۰ درصــد تصادفات را به خــود اختصاص 

داده اند.
حســینی درباره تفکیک جانباختگان نیز 
گفت:۲۲.۹ درصد فوتی هــا راننده، ۲۲.۷ 
درصد موتورســوار، ۲۴ درصد سرنشین و 

۱۹.۶ درصد هم عابران پیاده بودند.
به گفته رئیس پلیس راهور فراجا ۲۶ درصد 
از کل تصادفات نیز به واژگونی منجر شــده 
و ۶۰ درصد از تصادفات هــم در حریم ۳۰ 

کیلومتری شهرها رخ داده است.
وی با بیــان اینکه ۵۱ درصــد جانباختگان 
به دلیل شــدت جراحات در صحنه تصادف 
جانباخته اند، گفت:شــش درصد در حین 

انتقال و ۴۳ درصد هم در مراکز درمانی فوت 
شــدند. این آمار نشــان می دهد که ما باید 
باید دو موضوع را در اولویت قراردهیم، اول 
کنترل و مدیریت سرعت و دوم تجهیز مراکز 
درمانی و بیمارســتان ها که حتما باید موزد 

توجه قرار بگیرد.
حســینی همچنین از صدور ۱۵۷ میلیون 
جریمه برای انواع تخلفات در ســال جاری 
خبر داد و گفت: میزان جریمه ها افزایش ۲۸ 
درصدی داشته است اما اگر بخواهیم آن را 
در مقایسه باترددها حســاب کنیم، تنها دو 
درصد از ترددها مشمول جریمه شده است.

به گفتــه وی، ۳۳.۵ درصــد از کل تخلفات 
اعمال شــده، معادل حــدود ۵۰ میلیون 
جریمه مربــوط به ســرعت غیرمجاز بوده 
اســت. اگر ما بتوانیم نســبت به مدیریت 
ســرعت اقدام کنیم، آمــار جانباختگان ما 

کاهش پیدا می کند.
حسینی بیشترین رقم جریمه را نیز متعلق 
به وسیله نقلیه ای با ۶۵ میلیون و ۹۰۰ هزار 
تومان جریمه دانســت و گفت: این خودرو 

توقیف شده است.
رئیس پلیس راهــور فراجا همچنین درباره 
خودروهــای دارای بیشــترین تصادف در 
کشور نیز گفت: پراید، ساینا و پژو بیشترین 
فراوانی را در تصادفــات دارند که البته نباید 

از تعداد این وسایل نقلیه غافل شد.
وی افــزود: خودروهــای پراید، ســاینا و 
ســمند نیز بیشــترین اعمال قانــون را در 
میان خودروهای کشــور به خود اختصاص 

داده اند.
حســینی در پاســخ به پرسشــی درباره 
اظهارات مطــرح شــده از ســوی یکی از 
فرماندهان اســتانی پلیس راهــور درباره 
مصرف تخمه شــور نیز گفــت: هیچ چیز 

جای خــواب را نمی گیرد، لذا مــوارد گفته 
شده نمی تواند یک موضوع علمی باشد و در 
همین راســتا نیز تاکید داریم که رانندگان 
حتمن خواب کافی داشــته باشند و به ازای 
هر دو ســاعت رانندگی دستکم ، ۱۵ دقیقه 

استراحت کنند.
رئیس پلیــس راهور فراجا دربــاره نظارت 
پلیس بر موضــوع آلودگی هــوا نیز گفت: 
حدود ۹۰ درصــد موتورســیکلت ها و ۴۰ 
درصد خودروها سواری در سن فرسودگی 
قــرار دارنــد و موضوع ســن فرســودگی 
خودروها برعهده پلیس نیست. ما نسبت به 
کنترل معابنه فنی خودروها اقدام خواهیم 
کرد و بیشترین مســئولیت ما هم در همین 

حوزه است. 
وی ادامه داد: بخشی از ناوگان عمومی ما هم 
دچار فرسودگی اســت، فقط نباید از مردم 
انتظار داشــته باشــیم و برای حل موضوع 

آلودگی هوا باید یک اراده ملی ایجاد شود.
حســینی گفت: در طــول اجــرای طرح 
نــوروزی، هیچ خودرویی بــه دلیل جریمه 
معوق توقیف نخواهد شد و من این موضوع 

را به ماموران پلیس راهور ابلاغ کرده ام.

ح کرد؛ ممنوعیت تعطیلی بخش های بستری عین اللهی مطر

ح ترافیک پایتخت تا ۲۸ اسفند اجرای طر
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فواد صفاریان پور مطرح کرد
 پشت صحنه را نمایش دادیم

کارگردان برنامه »آن« با اشــاره به ویژگی این برنامه رمضانی بیان کرد 
که بخش ابتدایی برنامه روایتی از پشت صحنه ساخت برنامه را به خود 

برنامه تبدیل کرده و برای مخاطب نمایش داده است.
فواد صفاریان پور درباره برنامه رمضانی شــبکه نســیم که با نام »آن« 
روی آنتن می رود و ویژگی های این برنامه افطارگاهی بیان کرد: برنامه 
»آن« متناسب با افطار شبکه نسیم طراحی شده و درباره افرادی است 
که دچار اتفاقی در مسیر زندگی شان شــده و توانسته اند آن اتفاق را به 

رویدادی اثربخش در زندگی خود و دیگران بدل کنند.
وی با اشــاره به ســاختار متفاوت این برنامه توضیح داد: این برنامه از 
۲ بخش تشــکیل شــده اســت که بخش ابتدایی پیش از افطار پخش 
می شــود و ادامه قصه بعد از اذان روی آنتن می رود. در بخش ابتدایی 
برنامه قسمت مهمی از روایت پشــت صحنه برنامه، بررسی و به نمایش 

گذاشته می شود.
صفاریان پور اضافه کرد: معمولاً انتخاب مهمانان این برنامه ها براساس 
تحقیق و تحلیل و گفت و گوهای مختلف تیم پژوهش پیش می رود که 
مخاطب نمی تواند روی آنتن این فرایند را ببیند. این بار اما این تحلیل 
و گفت و گوها را در برنامه نشــان می دهیم. صحبت هایی که مطرح می 
شود و اینکه چطور تیم به نتیجه می رســد و یک نفر را انتخاب می کند 
همه را در بخش اول برنامه می بینیم. در واقع روایت داســتان توســط 

گروه سازنده در پشت صحنه شکل می گیرد.
این برنامه ســاز تلویزیون عنوان کرد: همه ما تجربه زیسته ای داریم و 
زمانی که درباره ســوژه ها حرف می زنیم به تحلیل می رسیم و سناریو 
برای ارایه به مخاطب پرداخت و آماده می شود. در واقع این گفت وگوها 
به انتخاب ســوژه و روند دعوت و میزبانی از آنها کمک می کند اما اینها 
معمولاً در همان پشــت صحنه برنامه ها اتفاق می افتــد و حالا ما این 

پشت صحنه را به مخاطب نشان می دهیم.
وی درباره حضور صابر خراســانی شــاعر اهل بیت )ع( نیز توضیح داد: 
صابر خراســانی میزبانی برنامه را بر عهده دارد و ماجرای سوژه برنامه را 
واکاوی می کند. او پلاتویی شبیه مجری ها ندارد و گفت وگوی اصلی او 
با سوژه بعد از اذان شروع می شود که عنوان این بخش هم می شود »بعد 

از آن« و گفت وگو با سوژه یا مهمان را در این بخش می بینیم.
صفاریان پور درباره انتخاب صابر خراســانی یادآور شد: صابر خراسانی 
راوی این سوژه ها و ماجراهاست. او ســال هاست مدح و روایت بزرگان 

دین را داشته است و حالا در این برنامه فضایی دیگر را تجربه می کند.
فواد صفاریان پور نویســنده و کارگردان، سینا شــعرباف و سیداحمد 
موسوی تهیه کنندگان، مسعود صنم مشاور کارگردان از عوامل اصلی 

این برنامه هستند.

تاریخ جدید اکران تعیین شد
ودتر از دنیا فیلم جدید بونگ جون هو را  کره ز

تماشا می کند
کره منتظر اکــران فیلم جدید بونگ جون هو با بازی رابرت پتینســون 

است و قرار است آن را زودتر از دیگر نقاط جهان اکران کند.

تماشــاگران ســینمای کره جنوبی با اکــران فیلم »میکــی ۱۷« به 
کارگردانی بونگ جون هو در ژانویه ۲۰۲۵ و همزمان با تعطیلات سال 
نو، ۳ روز زودتر از دیگر نقاط جهان امکان تماشــای این فیلم را خواهند 

داشت.
کمپانی برادران وارنر اعلام کرده که فیلم علمی تخیلی »میکی ۱۷« با 
بازی رابرت پتینسون را سه شنبه، ۲۸ ژانویه ۲۰۲۵ )۹ بهمن ۱۴۰۳(، 
پیش از اکــران جهانــی آن در ۳۱ ژانویه، در کره روی پرده ســینماها 

خواهد برد.
ابتدا اعلام شده بود این فیلم مارس ۲۰۲۴ در سینماها اکران می شود، 
اما بــرادارن وارنر به تازگی اکــران فیلم را ۹ ماه عقــب انداخت تا فیلم 
کامل شــود. تکمیل تولید این فیلم تحت تاثیر اعتصاب نویسندگان و 

بازیگران هالیوود در سال ۲۰۲۳ با وقفه روبه رو شده بود.
»میکی ۱۷« نخســتین فیلم بلند بونگ به عنــوان کارگردان پس 
از »انگل« اســت که اولین فیلم غیرانگلیســی زبانی شــد که هم 
جایزه آن بخش را برد و هم عنوان بهترین فیلم اسکار را از آن خود 
کرد. بونگ علاوه بر نویســندگی و کارگردانی، تهیه کنندگی فیلم 
آینده را نیز از طریق شــرکت تولید فیلم خود »آف اســکرین« بر 

عهده دارد.
این فیلم برگرفته از رمان ادوارد اشتون است که سال ۲۰۲۲ منتشر شد. 
در این فیلم پتینسون نقش یک کلون یک بار مصرف را بازی می کند که 
برای استعمار یک سیاره یخی فرستاده شده ولی حاضر نمی شود کلون 
جایگزینش جــای او را بگیرد. نائومی آکی، اســتیون یون، تونی کولت 
و مارک روفالو دیگر بازیگران این فیلم هســتند. فیلم بــردار این فیلم 

داریوش خنجی است.
پیش بینی می شــود با توجه به خلاقیت، بینش و تخیل بونگ، »میکی 
۱۷« با داســتان و شــخصیت هایش و همچنین کیفیــت  عالی تولید، 

مخاطبان را شگفت زده کند.

 مرگ در انزوا
وهشگر شناخته شده موسیقی درگذشت یک پژ

محمد جواد بشارتی از پژوهشــگران و کارشناسان شناخته شده حوزه 
موسیقی نواحی ایران طی روزهای گذشــته در سکوت خبری دار فانی 

را وداع گفت.
پیمان بزرگ نیا از پژوهشگران و محققان شناخته شده حوزه موسیقی 
نواحی ایران ضمن تایید خیر درگذشت محمدجواد بشارتی بیان کرد: 
متاسفانه باخبر شدیم محمد جواد بشارتی از کارشناسان و پژوهشگران 
شناخته شده حوزه موسیقی نواحی ایران ظهر روز چهارشنبه بیست و 
سوم اسفند بر اثر عفونت کلیه در یکی از بیمارستان های شهر یاسوج و 
در سکوت کامل خبری دار فانی را وداع گفته است. پیکر این هنرمند نیز 
ظهر روز پنجشنبه بیست و چهارم اسفند در آرامستان یاسوج به خاک 

سپرده شد.
وی درباره پیشینه فرهنگی هنری مرحوم محمد جواد بشارتی توضیح 
داد: محمدجواد بشــارتی یکی از پژوهشــگران و آهنگ سازانی بود که 
در دهه ۸۰ نقش بســزایی در معرفی موسیقی نواحی در جشنواره های 

موسیقی فجر و نواحی کرمان داشت. 
وی مدتی در رادیو فرهنگ خدمت کرد و چند آلبوم در زمینه موسیقی 
بویراحمد به خوانندگی ملک مســعودی و همچنین موسیقی منطقه 
بلوچســتان کار کرد. این هنرمند و پژوهشــگر فقید در دوره هایی که 
محمدرضا درویشی مســؤولیت محتوایی جشنواره موسیقی نواحی را 
به عهده داشــت یکی از همراهان همیشــگی او بود و در چند دوره نیز 

مسؤولیت هایی را به عهده گرفت.

قاب

 جواد زرینچه بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال ایران بیان 
کرد که موضوعــات فیلم ســینمایی »پرویزخان« به 

کارگردانی علی ثقفی عین واقعیت است.
جواد زرینچه درباره فیلم ســینمایی »پرویز خان« که 
این روزها روی پرده سینماهاســت، گفت: موضوعات 
فیلــم »پرویزخان« عین واقعیت اســت مثلا من اصلا 
بازی باشگاهی نداشتم و از ژاندارمری دست چهارم به 
تیم ملی دعوت شــدم. مواردی که در فیلم وجود دارد 
واقعی است مثل این که ما کنار دریاچه می خوابیدیم 
و تمیز کردن با خودمان بود و غذای ما ســیب زمینی، 
برنج، خرما و... بــود. این را هم بگویم کــه پس از یک 

هفته آقای کلانتری وزیر کشــاورزی وقت 
حواله دادند و گوشت گرفته شد، به غذای ما 

گوشت اضافه شد.
زرینچه درباره تصویری کــه »پرویزخان« 
از او نشــان داده اســت، هم بیان کرد: اولین 
روز که بر ســر تمرین تیم ملی رفتم با لباس 
ســربازی رفتم. آقای محمد برزمهری مربی 

دروازه بانان بود و یک بی ام ۲۰۰۲ داشت. پشت فرمان 
بود و پرویزخان هم کنارش نشســته بود. من به شیشه 
زدم و گفتــم با آقای دهداری کار دارم، گفتند ایشــان 
هستند و من به آن طرف ماشــین رفتم. ایشان شیشه 

را پایین کشید و گفت چرا این شکلی آمدی؟ 
گفتــم چون ســرباز هســتم. گفتند کفش 
تمرین نداری؟ گفتم نه. مسئول تدارکات را 
صدا کردند و گفتند ببینده انــدازه پای چه 
کسی به جواد می خورد، کفش او را بگیرید و 

بدهید تا سر تمرین بیاید.
جواد زرینچه در پایان با تاکید بر لزوم ساخت 
فیلم  درباره ورزشکاران با اخلاقی چون دهداری گفت: 
هرچه به این مسائل پرداخته شود به نفع ورزش ماست. 
متاســفانه امروز اخلاق در ورزش ما کمرنگ شــده و 
نتیجه لازم است برای الگوسازی به این قهرمانان ملی 

بپردازیم.مهدی قربانی در فیلــم »پرویزخان« نقش 
جواد زرینچه را بازی می کند.

ســعید پورصمیمی، علــی باقری، خســرو احمدی، 
حمیدرضا پگاه، بهنام تشــکر، المیرا دهقانی، یاسین 
مســعودی، محمد صادق ملک، نیما نادری، اسکندر 

کوتی و مریم سعادت از بازیگران این فیلم هستند.
»پرویزخان« به نویســندگی و کارگردانی علی ثقفی 
و تهیه کنندگی عطا پناهی، محصول ســازمان هنری 
رسانه ای اوج است که مقاطع مهمی از زندگی زنده یاد 
پرویز دهداری، مربی اسبق تیم ملی ایران را به تصویر 

کشیده است.

۶ فیلــم اکران نــوروزی در روزهــای ابتدایی نمایش 
عمومی خود بیش از ۳۰۰ هزار نفر را میزبانی کردند.

 اکران فیلم هــای نــوروزی ســینما در روزهای آخر 
هفته تکمیل تر شــد و اگرچه هنوز »آســمان غرب« 
آماده اکران نشــده و قرار اســت طی چند روز آینده به 
چرخه اکران اضافه شــود، ۶ فیلم »نــوروز«، »پرویز 
خان«،   »تمساح خونی«، »بی بدن«، »ایلیا جستجوی 

قهرمان« و »آپاراتچی« روی پرده هستند.  
فیلم »تمســاح خونی« به کارگردانــی جواد عزتی که 
یک هفتــه زودتر از دیگــر فیلم ها اکران خــود را آغاز 
کرده، تا پیش از ظهر شنبه، ۲۶ اسفندماه حدود ۲۹۷ 
هزار و ۳۵۰ بلیت فروخته و با اکران در ۴۳۸ ســالن به 
فروش ۱۷ میلیارد و ۶۱۵ میلیون تومانی رسیده است.

فیلــم دوم پرفروش هــای نــوروزی »پرویزخان« به 

کارگردانی علی ثقفی اســت که در پنج روز اکران خود 
میزبان هفت هزار و ۸۰۰ تماشاگر بوده و بیش از ۵۶۰ 

میلیون تومان هم فروش داشته است.
فیلم »بی بدن« ســاخته مرتضی علیزاده نیز در ســه 
روزی که از اکرانش می گذرد، با هفت هزار تماشــاگر 

۵۱۰ میلیون تومان بلیت فروخته است.
»نوروز« بــه کارگردانی ســهیل موفق بــا ۲۳۰۰ نفر 

تماشاگر ۱۴۴ میلیون تومان در سه روز فروش داشته 
است.همچنین انیمیشن »ایلیا جستجوی قهرمان« از 
سید علی موسوی نژاد که از ۲۲ اســفندماه روی پرده 
رفته، با بیش از ۲۶۳۰ تماشاگر به فروش ۱۲۸ میلیون 
تومانی رســیده و »آپاراتچی« قربانعلی طاهرفر نیز در 
ســه روز ابتدایی اکران خود با ۱۳۰۰ نفر تماشاگر ۸۶ 

میلیون تومان بلیت فروخته است.

ویز خان پر

سینما

فریبرز دارایــی  ســال ۱۴۰۲ نیز برای 
تئاتر ایران ســال وداع با برخــی چهره ها و 
فعالان تئاتــری بود؛ هنرمندانــی که یاد و 
خاطره شــان در حافظه تئاتر ایران ماندگار 
ولی جای شان همیشــه خالی باقی خواهند 
ماند. یکی از کارهای سختی که هر سال و در 
حوزه رسانه ای باید به آن پرداخت، نگارش 
گزارشــی درباره هنرمندانی اســت که در 
عرصه های مختلف هنری چشــم از جهان 
فروبســتند و خانواده هنر را تــرک کردند. 
در حوزه تئاتر هر ســال داغ فراغ چهره های 
مختلف بر دل خانواده تئاتر می ماند و پایان 
سال وقتی نام هنرمندان درگذشته را مرور 
می کنیم جای این داغ همچنان تازه است و 

به راحتی التیام پیدا نمی کند.
اما چــه باید کــرد که مرگ جــزو لاینفک 
زندگی اســت و هر کدام از مــا روزی با آن 
همراه می شــویم و در دنیــای باقی در کنار 
عزیزانی قرار می گیریم که همواره از صمیم 

قلب به آن ها ارادت داشتیم.
ســال ۱۴۰۲ نیز همچون سال های گذشته 
خود بــرای عرصه تئاتر ایــران فقدان هایی 
را به همراه داشــت که ناشــی از درگذشت 

چهره های مختلف هنرهای نمایشی بود.
البته ســالی که ســپری شــد فقدان های 
بسیاری را به جای گذاشت؛ فخری خوروش 
بازیگری که از تئاتر آغاز کرد و درخشــید، 
توران مهــرزاد کــه تئاتری بــود و صدای 
ماندگار نمایش های رادیویی شد، داریوش 
مهرجویــی که بــا ترجمه های خــود آثار 

درخشانی را به تئاتر ایران معرفی کرد.

2۹ اردیبهشت؛ رضا حداد
بعد از بــازی ۲ تیم فوتبال پرســپولیس و 
استقلال در ۲۸ اردیبهشــت ۱۴۰۲، کم تر 
کســی از اهالی تئاتر تصور می کرد که رضا 
حداد به عنــوان یکــی از چهره های مطرح 
عرصه تبلیغات و همچنین کارگردان تئاتر 

و طرفدار دوآتشه تیم پرســپولیس، دیگر 
چشــمان خود را به روی زندگی نگشــاید. 
حداد در ســحرگاه ۲۹ اردیبهشت ۱۴۰۲ و 

در ۵۴ سالگی چشم از جهان فروبست.

۶ تیر؛ فرناز بهزادی
هنرمندی که با عروسک هایی که می ساخت 
به دنیــای ما رنــگ دیگری مــی داد؛ فزناز 
بهزادی طراح و ســازنده عروســک باسابقه 
تئاتر عروسکی ایران روز ۶ تیر سال ۱۴۰۲ و 

در ۷۴ سالگی دار فانی را وداع گفت.

20 تیر؛ احمدرضا احمدی
صدای او و شعرهایش نســل های مختلف 
را تحت تأثیــر قــرار دارد و در عرصه تئاتر 
نیز نمایشــنامه هایی پر از احساس از خود 
به جــای گذاشــت؛ احمدرضــا احمدی 
شــاعر بزرگ ایــران و نمایشــنامه نویس 

روز سه شنبه ۲۰ تیر ســال ۱۴۰۲ و در ۸۳ 
سالگی چشم از جهان فروبست.

8 مرداد؛ جواد اعرابی
منتقدی که همیشــه پای کار فعالیت های 
صنفی و تئاتر بود و همراهی بی دریغش در 
خانه تئاتر در خاطره ها باقــی خواهد ماند؛ 
جواد اعرابی عضــو هیأت مدیــره انجمن 
صنفی منتقدان، نویسندگان و پژوهشگران 
تئاتر روز یکشنبه ۸ مرداد سال ۱۴۰۲ و در 

۶۴ سالگی با زندگانی وداع کرد.

۹ مهر؛ فردوس کاویانی
هنرمندی دوست داشــتنی بــا لبخندی 
کــه هرگــز فرامــوش نخواهــد شــد و 
نقش آفرینی هایــی که همیشــه در خاطر 
خواهد ماند؛ فردوس کاویانی بازیگر با سابقه 
و مطرح تئاتر، ســینما و تلوزیون ایران روز 

یکشنبه ۹ مهر ســال ۱۴۰۲ در ۸۲ سالگی 
چشم از جهان فروبست.

14 مهر؛ آتیلا پسیانی
چهره ای که در تئاتر ایران بسیار تأثیرگذار 
بود و یکــی از هنرمنــدان جریان ســاز ۴ 
دهه اخیر تئاتــر ایران به شــمار می رفت، 
شــخصیتی منحصربه فرد که خبر رفتنش 
همــه را متأثــر کــرد و باورکردنــی نبود؛ 
آتیلا پســیانی بازیگر و کارگردان مطرح و 
تأثیرگذار تئاتر و بازیگر ســینما و تلویزیون 
ایران روز جمعه ۱۴ مهر و در ۶۶ سالگی دار 

فانی را وداع گفت.

17 آبان؛ حسن همتی
کوتاه قامتی کــه در تئاتر ایــران با تلاش و 
مشــقت هایی که متحمل شــد به بزرگی 
زیســت و به بزرگــی در خاطره هــا باقی 

خواهند ماند؛ حســن همتــی بازیگر فعال 
تئاتر ایران در روز چهارشــنبه ۱۷ آبان و در 

۴۲ سالگی چشم از جهان فروبست.

14 آبان؛ الهام شکیب
بازیگری توانا و مادری جــوان که وداع با او 
برای خانواده تئاتر بســیار تلخ بود و جانکاه؛ 
الهام شکیب بازیگر تئاتر در روز یکشنبه ۱۴ 
آبان ۱۴۰۲ و در ۴۵ ســالگی خانواده تئاتر 

ایران را عزادار خود کرد.

23 آبان؛ جلیله هیبتان
هنرمندی که به عروسک ها جان می بخشید 
و با طراحی هــای خود به لبــاس و صحنه 
تئاتر ایران رنــگ می داد؛ جلیلــه هیبتان 
کارگــردان، بازی دهنده عروســک، طراح 
لباس و صحنه تئاتر روز سه شــنبه ۲۳ آبان 
ســال ۱۴۰۲ و در دهه پنجم زندگی خود، 

دار فانی را وداع گفت.

3 اسفند؛ پردیس افکاری
بازیگری توانا که بر صحنــه تئاتر با بزرگان 
تئاتر همکاری کرد و درخشــان ظاهر شد؛ 
پردیس افــکاری بازیگــر باســابقه تئاتر، 
ســینما و تلویزیــون در روز پنجشــنبه ۳ 
اسفند ســال ۱۴۰۲ و در ۵۹ سالگی چشم 
از جهان فروبســت.اکبر احمدی، غلامرضا 
پودینه، منوچهر بهارلویی، تمنا یوســفی، 
مجتبی اکبرپور، جــواد بازاریان، صفرعلی 
کریمی، صلاح الدین شیخ محمدی، سپیده 
صحرایی، روح الله صالحی، بهزاد شــاهنده، 
حبیب پوریوسفی، روح الله صالحی، خسرو 
امیرصادقی، محمدرضــا صمیمی از دیگر 
هنرمندان تئاتری بودند که در سال ۱۴۰۲ 

چشم از جهان فروبستند.
یاد همه هنرمندان درگذشته تئاتر ایران در 
سال ۱۴۰۲ گرامی و خاطره شان همیشه با 

ما باقی خواهد ماند.

جواد زرینچه:بدون بازی باشگاهی وارد تیم ملی شدم

وزی به سینما رفتند؟ چند تماشاگر برای فیلم های نور

وزی در سن پترزبورگ جزییات برگزاری یک کنسرت ویژه نور
خریدار  یکــی از آهنگســازان و رهبران 
ارکســتر شناخته شــده ایران درآســتانه 
برگزاری کنســرت ویژه نــوروزی خود در 
سن پترزبورگ روســیه به تشریح جزییات 
این رویداد موســیقایی در روزهای پیش رو 

پرداخت.
علی رهبــری آهنگســاز و رهبر ارکســتر 
شناخته شــده کشــورمان ضمن تشــریح 
تازه تریــن فعالیت های موســیقایی خود 
به برگزاری کنســرت ویژه نــوروز در تالار 
مارینسکی شــهر ســن پترزبورگ اشاره 
کرد و  گفت: براســاس برنامــه ریزی های 
انجام گرفتــه، روز جمعه ســوم فروردین 
کنســرت ویژه نــوروزی به آهنگســازی و 
رهبری ارکستر بنده در تالار مارینسکی به 
عنوان یکی از مشهورترین تالارهای اجرای 
موســیقی با حضور تعــدادی از نوازندگان 
مطرح و ســه هنرمنــد ایرانــی پیش روی 

مخاطبان قرار داده می شود.
وی درباره شــرایط برگزاری این کنســرت 
توضیح داد: برای خودم و کشــورم احساس 
افتخار می کنم که می توانیم برگزارکننده 
یک کنســرت در شــهر ســن پترزبورگ 
باشــیم. البته فکر میکنم هر کســی که با 
موسیقی کلاسیک اشــنایی اندکی داشته 
باشــد می داند آرزوی هر موســیقیدان و 
موسیقی دوســتی این اســت که روزی از 
سالن مارینسکی که محل کار بزرگان جهان 
مانند بورودین، چایکفســکی، کورساکف، 

راخمانینوف، پروکوفیف، و صداها آهنگساز 
بزرگ جهان بوده دیدن کند؛ چه برســد به 
اینکــه آثاری از خــود را در ایــن مجموعه 
رهبری کنــد. البتــه این کنســرت برای 
دومین بار اســت که به زبان فارسی در سن 
پترزبورگ اجرا می شــود و اطمینان دارم 
انعکاس جهانی آن هم بــرای چهره هنری 

ایران عزیز بسیار مهم خواهد بود.
این آهنگســاز و رهبر ارکســتر با اشاره به 
ویژگی های مجموعه موسیقایی مارینسکی 
که به گفته وی در سطوح بین المللی یکی از 
شناخته شده ترین مجموعه های موسیقایی 
دنیا است، گفت: قدمت طولانی، بهره مندی 
از رهبران ارکستر و آهنگســازان شناخته 
شــده دنیای موســیقی، میزبانی از طیف 
گســترده مخاطبان با دارا بودم ســه تالار 
بزرگ اجرای موسیقی از جمله نکاتی است 
که می توان درباره ویژگی های این مجموعه 
به آن اشاره داشــت. این در حالی است که 
رهبرارکســتر و مدیر اصلــی این مجموعه 
هنرمندی بــه نام والری گرگیف اســت که 
یکی از مهم تریــن و مطرح ترین هنرمندان 
این عرصه محســوب می شود. برای من هم 
افتخار بزرگی اســت که پــس از افتخاری 
که با دســتیاری هربرت فــون کارایان در 
دهه های گذشته داشــتم می توانم در این 
ســال ها کنار یکی از بهترین های موسیقی 
کلاســیک دنیا فعالیت هایی را انجام دهم. 
در واقع این ســومین فصل همکاری من با 

اپرای مارینسکی و شانزدهمین کنسرتم به 
عنوان رهبرارکستر »دائم مهمان« خواهد 

بود.
وی دربــاره عبــارت رهبر ارکســتر »دایم 
مهمان« توضیح داد: اکثر ارکسترهای مهم 
جهان یــک مدیر هنری دارنــد و یک رهبر 
دایم مهمــان، مدیر هنری هم مســؤولیت 
کل برنامه های اجراشــده را به عهده دارد و 
خود بین ۸ تا ۱۰ کنسرت را رهبری می کند، 
رهبر مهمان دایم هم هنرمندی اســت که 
برای او تعداد مشخصی کنسرت در نظر می 
گیرند. البته برای من حدود ۱۲ کنسرت در 
هر فصل هنری در نظر گرفته شده که من به 
جهت فعالیت های دیگرم از جمله همکاری 
با ۶ ارکستر ســمفونیک چینی در این فصل 
هنری فقط می توانم ۸ کنســرت را رهبری 

کنم.
رهبــری دربــاره اســتفاده از هنرمندان 
ایرانی برای حضور در کنســرت ویژه نوروز 
هم بیان کرد: همیشــه ســعی داشته ام در 
صورت امکان از سولیســت های با استعداد 
ایرانی حمایت کرده و استفاده کنم؛ در این 
چارچوب رضا فکری برای دومین بار در این 
تالار حضور پیدا کــرده و در خوانش بخش 
هایی از اثر »چنین گفت زرتشــت« همراه 
ارکستر اســت. این در حالی است که امین 
غفاری دیگرنوازنده شناخته شده ویولن هم 
برای اولین بار قطعه »نوحه خوان« را برای 

ویولن و ارکستر اجرا خواهند کرد.

وی درباره همــکاری اش با ارکســترهای 
کشور چین گفت: کشــور چین حدود ۲۲ 
ارکستر سمفونیک رســمی دولتی دارد که 
من با ۶ ارکستر بســیار خوب آنها همکاری 
دارم. خوشــبختانه ســطح ارکســتر های 
چین بسیاربســیار بالا اســت و باید در یک 
کلمه بگویم کــه موســیقی در چین روی 
خط سبقت بوده و با وجود پیشینه ای کوتاه 
در این زمینه، از خیلی از کشــورهای مهم 

جهان پیشی گرفته است.
علی رهبری از جمله هنرمندان فعال عرصه 
موسیقی کلاســیک است که طی سال های 
اخیر در حوزه های آهنگســازی و رهبری 
ارکستر فعالیت های متعددی را انجام داده 

است.

فارغ التخصیل هنرســتان عالی موسیقی 
ملی و آکادمی موســیقی و هنرهای زیبای 
شــهر وین، رییس هنرستان عالی موسیقی 
ملی و کنسرواتوار تهران، برنده مدال طلا در 
مسابقات جهانی رهبری ارکستر در فرانسه، 
برنده مــدال نقره برای ایران در مســابقات 
جهانی رهبــری ارکســتر در ســوییس، 
مدیریت هنری و رهبری ارکسترسمفونیک 
تهران، حضور در مجموعه ها و ارکسترهای 
مختلف شهرها و کشــورهای مختلف دنیا 
از جمله ویــن، زالســبورگ، برلین، لندن، 
امســتردام، بروکســل، تورنتــو، توکیــو، 
مکزیک، چــک، بلگراد، بروکســل و تولید 
چندین آلبوم مختلف از جمله فعالیت های 

این هنرمند در عرصه موسیقی است.
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محمدعــارف معزی  حمید درخشــان 
درباره عملکرد اســتقلال و پرسپولیس در 

دربی ۱۰۳ صحبت کرد.
 دربی ۱۰۳ پایتخت در شــرایطی با تساوی 
بدون گل بــه پایان رســید که هــر ۲ تیم 
اســتقلال و پرســپولیس عملکرد چندان 
خوبی در این مسابقه نداشتند و نتوانستند 
انتظارات را بــرآورده کنند. این مســابقه 
یکی از کم موقعیت تریــن دربی های چند 
ســال اخیر بود و نمایش ۲ تیم با انتقادات 
زیادی مواجه شد. با تساوی در دربی، فاصله 
۳ امتیازی اســتقلال و پرسپولیس در صدر 
جدول حفظ شــد و حالا شــاگردان جواد 
نکونام شانس بیشــتری برای کسب عنوان 
قهرمانی دارند.حمید درخشــان، سرمربی 
سابق پرسپولیس هم معتقد است این دربی 
از کیفیت فنی بسیار پایینی برخوردار بوده 
هیچ نکته قابل بحثی در طول ۹۰ دقیقه این 
مسابقه وجود نداشته است. او درباره دربی 
۱۰۳ صحبت کرده که مشــروح این گفتگو 

در ادامه آمده است:

 دربی 103 از نظر شما چطور بود؟
اصلا دربی خوبی نبود، فقط وقتمان را تلف 
کرد، هیچ چیزی در این بازی نبود که باعث 
شــود در مورد آن حتی حرف بزنیم، نه می 
شــود در مورد صحنه ها صحبــت کرد، نه 
می شــود در مورد ترکیب هــا و حتی خلق 
موقعیت ها حرفــی زد. هیــچ چیز مهمی 

نداشت که بشود در مورد آن صحبت کرد.

 یعنی شما تمامی جنبه های بازی را 
ضعیف ارزیابی می کنید؟

اصلا شــما نکته قوی در این بازی مشاهده 
کردید که من بگــم این مورد قــوی بود یا 
نبــود؟ بازی دائم وســط زمین بــود و یک 
تیم دیگــر در عقــب زمین دائم مشــغول 
دفاع. نیمه دوم اســتقلال بــر روی دروازه 
پرســپولیس یک توپ هم نرســانده است! 
معنی ایــن کار یعنی چه؟ یعنی شــما می 
توانســتی حتی یک تیم دیگــر را بیاوری 
با ۱۱ نفر که آن عقب بایســتند و فقط دفاع 

کنند و یک نتیجه ای بگیرند و بروند دنبال 
کارشان! انتظار ما از این دو تیم بالای جدول 
این بود که صحنه هایی در این بازی ببینیم 
کــه بگوییم فوتبال ما رشــد کرده اســت. 
انتظار ها از دربی ۱۰۳ اصلا برآورده نشــد، 
هیچ چیزی در این بازی نبود که بشــود به 
آن گفت بازی زیبا! به عنوان مثال شما بازی 
دو تیم منچسترسیتی و منچستریونایتد را 
ببینید با اینکه مســاوی می شود اما صحنه 
ها و موقعیت هایی که خلق می شود خیلی 
جذاب اســت اما چطور می شود که در لیگ 
ما دو تیم بــالای جدول اینگونــه در مقابل 
همدیگر بازی می کنند. بعد با این وضعیت 
بازی توقع هم داریم کــه برویم داخل جام 

ملت های آسیا قهرمان هم بشویم.

 چرا بازی انقدر کم موقعیت بود؟
از نــگاه فنی اگــر بخواهیم بررســی کنیم 
اینطور می شود که وقتی شــما تا زمانی که 
برنامه و اســتراتژی نداشــته باشی و داخل 
تمرینــات کار نکرده باشــی، نمــی توانی 
داخل مسابقه این اســتراتژی را پیاده کنی. 

باید این اســتراتژی را قبلا کار کرده باشی 
که بتوانی بر طبق آن برنامه داخل مســابقه 
پیش بروی. تا زمانی که شما برنامه نداشته 
باشی نمی توانید خلق موقعیت بکنید. همه 
این موارد لازمه اش این اســت که شما پلن 
و برنامه داشته باشــی و از قبل آن را تمرین 
کرده باشــی تا بتوانی آن را در زمین پیاده 
بکنیــد و گرنه موقعیت بــدون برنامه خلق 
نمی شود. اگر هم گاهی اوقات کوچک ترین 
خلق موقعیتی می شود به دلیل مسائل فنی 
و انفرادی برخی از بازیکنان اســت، زیرا ما 
بازیکنان قوی از نظر تکنیکی داریم. همین 
بازیکن ممکن اســت در یــک صحنه خلق 
موقعیت کنــد که کاملا مربــوط به توانایی 
های فردی اش است ولی شــما نمی توانید 
در یک کار تیمی با پنج ضربه خلق موقعیت 
بکنید. چون تیم تمرین نکرده و نمی تواند از 

این طریق خلق موقعیت بکند!

چرا کلا دربــی معمــولا انقدر کم 
موقعیت میشود و پرگل نیست؟

یکی از دلالیلش این اســت که تیم ها بیش از 

اندازه محتاطانه بــازی می کنند و داخل بازی 
ها مشــخص است که یک ترســی وجود دارد 
و این احتیاط باعث می شــود که شما نتوانی 
خوب عمل کنی. تمامــی این موارد لازمه اش 
یک شــجاعت و شــهامت خاصی است که ما 
معمولا آن را در دربی ها مشــاهده نمی کنیم. 
وقتی شــما به دنبال تســاوی هستی پس در 
نتیجه ریسک بیشــتری نمی کنی و در نتیجه 
محتاط تر و بســته تر بازی مــی کنی و تلاش 
می کنی که گل نخوری. نیمــه دوم برای من 
به شدت جالب بود که فقط در چند دقیقه اول 
بازی استقلالی ها آمدند که یک بازی تهاجمی 
انجام بدهند ولی در ادامه بازی حالت تدافعی 
گرفتنــد و فقط دفاع کردنــد و این موضوع به 
نحوی بود که اصــلا از اســتقلال انتظار نمی 
رفت اینگونه بازی کند. پرسپولیس هم دوست 
داشــت که تهاجمی بازی بکند ولی به دلیل 
اینکه فضا ها و روزنه هارا بسته بودند نتوانست 

خلق موقعیت خوبی بکند.

جای خالی یک مهاجم مثل لوکادیا 
در پرسپولیس احساس نشد؟

شــما وقتی نمی توانی خلق موقعیت ایجاد 
بکنید چه لوکادیا باشد چه نباشد هیچ فرقی 
ندارد. مگر خلق موقعیتی هم شد که آل کثیر 
بزند بیرون که ما هــم بگوییم اگر لوکادیا بود 
گل می شد؟ تیم حتی این مورد را هم نداشت 
که حداقل بگوییم کاش لوکادیا در تیم حضور 
داشت. شما زمانی باید لوکادیا را داشته باشی 
که بتوانی موقعیت ایجاد بکنی تا لوکادیا گل 
بزند. وقتی نمی توانی خلــق موقعیت کنی 

بودن یا نبودن لوکادیا فرقی ندارد.

مساوی بیشــتر به نقع استقلال بود 
و شانسش برای قهرمانی زیاد شد. به 
نظرتان پرسپولیس می تواند دوباره به 

صدر جدول برگردد؟
۱۰۰ درصد! وقتی هنوز تا انتهای فصل ۱۰ 
بازی دیگر باقی مانده، هیچ بعید نیست که 
اســتقلال در یکی از این بازی ها شکســت 
بخورد. چون داخــل فوتبال هیچکس نمی 
تواند پیش بینی دقیق بکنــد و بگوید فلان 

تیم می رود و قطعا قهرمان می شود.

 پس هنــوز هم شــانس قهرمانی 
پرسپولیسی ها هست؟

بله حتمــا. مگر الان کســی مــی تواند به 
قطعیت بگوید که اســتقلال قهرمان است؟ 
به همان میزانی که برای اســتقلال شانس 

قهرمانی است برای پرسپولیس هم هست.

 موافق هســتید که تغییر سرمربی به 
پرسپولیس کمک کرده و شرایط این تیم 

از زمان حضور اوسمار بهتر شده است؟
به نظر مــن از زمانــی که اوســمار آمده و 
همینطور این بازیکنانی که خریده اســت 
موجب شــده که تیم مقــداری وضعیتی 
بهتری نســبت به زمان آقای گل محمدی 

داشته باشد.

به نظرتان اســتقلالی ها می توانند با 
جواد نکونام قهرمان بشوند؟

بله، با این روشــی که نکونام پیش می رود، 
قطعا می خواهد به سمت قهرمانی برود.

وزیر ورزش خبر داد
بودجه ۱۰۰۰ میلیارد تومانی برای بازسازی ورزشگاه 

آزادی درسال ۱۴۰۳
خریدار  وزیر ورزش و جوانان گفت: دولت تصمیم گرفته است تا برای تکمیل 
بازسازی ورزشگاه آزادی در ســال ۱۴۰۳، بیش از ۱۰۰۰ میلیارد تومان را به آن 
اختصاص دهد.کیومرث هاشمی در حاشیه مراسم افتتاح هتل جدید مرکز ملی 
فوتبال ایران اظهار داشــت: این هتل با ظرفیت ۴۴ نفر و با همکاری شهرداری 
تهران به مرحله بهره برداری و افتتاح رسید. این هتل درخور شأن تیم های ملی 

است تا بدون دغدغه از آن استفاده کنند.
او ادامه داد: اتاق هایی که برای اعضای کادر فنی و بازیکنان تیم ملی تهیه شــده 
است امکانات خیلی خوبی دارند و خدمات خوبی در این هتل به ملی پوشان داده 
می شود. همچنین سرمربیان تیم های ملی می توانند کلاس های آموزشی را در 
سالنی که در این هتل ایجاد شــده، برگزار کنند و همین جا باید از مسئولانی که 

در ساخت این هتل نقش داشتند، تشکر کنم.

وزیر ورزش خاطرنشان کرد: توسعه زیرساخت های فوتبال، می تواند به فوتبال 
ملی کمک کند ما در سراسر کشور به دلیل همه گیر بودن رشته ورزشی فوتبال، 
بیشــترین هیأت فوتبالی را داریم. ما ۲۰ میلیون متر مربع مساحت مفید برای 

فوتبال دوستان در سرتاسر کشور داریم.
او تصریح کرد: ۵۲۷۹ زمین چمن مصنوعی و طبیعی برای فوتبال در سراســر 
کشــور داریم و نزدیک به ۴۴ درصــد اماکن متعلق بــه وزارت ورزش و جوانان 
متعلق به فوتبال اســت. امیــدوارم با تلاش هایی که از ســوی فدراســیون و 

هیأت های استانی می شود شاهد پیشرفت بیش از پیش فوتبال در ایران باشیم.
هاشمی تصریح کرد: زمانی که من به عنوان وزیر ورزش انتخاب شدم، ورزشگاه 
آزادی در خزانه خــود یک متر چمن نداشــت اما اکنون برابر مســاحت زمین 
ورزشگاه آزادی ما خزانه چمن هم داریم. شــرایط چمن ورزشگاه آزادی نسبت 
به گذشته بهتر شــده است.او افزود: بازسازی ورزشــگاه آزادی به اتمام نرسیده 
و دولت قصد دارد تا در ســال ۱۴۰۳ بالای ۱,۰۰۰ میلیارد تومان برای تکمیل 

بازسازی این ورزشگاه هزینه کند تا دغدغه دوست داران ورزش رفع شود.
هاشــمی در ادامه بــه محل تمرین تیــم ملی فوتســال رفــت و دقایقی برای 
ملی پوشان این رشته به صحبت پرداخت و گفت: فدراسیون فوتبال فعالیت های 
خوبی برای تیم ملی فوتسال انجام داده اســت و من باید به شما بازیکنان بگویم 
که تا زمانی که در اردو هســتید باید گوش به فرمان اعضای کادر فنی باشید. اگر 
تیم ملی به فینال جام ملت های آســیا رسید ما در این مســابقه حضور خواهیم 

یافت و قهرمانی را با هم جشن خواهیم گرفت.
وزیر ورزش در پایان گفت: این مســابقات می تواند محک خوبی برای تیم ملی 
جهت حضور در جام جهانی فوتســال که ۵ ماه دیگر برگزار می شــود، باشــد. 
همدلی خوبی بین تک تک اعضــای تیم ملی وجود دارد و خدا را شــکر در تیم 
ملی شاهد بازیکنان جوان و باسابقه هستیم که جوان گرایی در دستور کار وحید 
شمســایی قرار گرفته اســت. در فوتبال هم امیر قلعه نویی بحث جوان گرایی را 
مدنظر خود قرار داده اســت، ما در جام ملت های آسیا با بدشانسی مواجه شدیم 
و شایسته حضور در فینال مسابقات بودیم. انشــاالله در مسابقات مقدماتی جام 
جهانی برای فوتبال و مسابقات آســیایی برای فوتسال کشورمان سربلند باشد. 
در رابطه با فوتبال ســاحلی هم باید بگویم که تیم ما در عین شایستگی توانست 
به مقام سوم رقابت های جهانی دست یابد و امیدوارم در جام جهانی بعد بتوانیم 

عنوان قهرمانی را در فوتبال ساحلی به دست آوریم.

وج آقای گلی در فوتبال ایران هفت ز
در تاریخ فوتبال ایران تاکنــون بازیکنانی بوده اند که در کنار یکدیگر به 
عنوان مشترک آقای گلی یک فصل مسابقات دست یافته اند و حالا دو 

مهاجم سپاهان در آستانه کسب این عنوان هستند.
 تیم فوتبال ســپاهان اصفهان در این فصل از رقابت هــای لیگ برتر و 
تا پایان هفته بیستم با دو بازی کمتر از ســایر تیم های بالانشین با ۳۴ 

امتیاز در مکان چهارم جدول قرار گرفته است.
این تیم بــا ۳۸ گل زده بهترین خط حمله در بین ســایر تیم های لیگ 
برتــر را دارد و آمار تیــم دوم که تراکتور باشــد با زردپوشــان ۱۰ گل 
اختلاف دارد، شــاگردان »پاکو خمز« ۲۸ گل به ثمر رســانده اند. رضا 
اسدی و شهریار مغانلو دو مهاجم ســپاهان در مجموع و تا به این هفته 
از مســابقات، ۲۰ گل برای این تیــم در لیگ برتر زده انــد. آنها رقابت 

تنگاتنگی برای کسب عنوان آقای گلی در فصل بیست و سوم دارند.
در تاریخ فوتبال باشــگاهی در ایــران بازیکنانی بوده انــد که به طور 
مشترک در پایان فصل به عنوان آقای گل معرفی شده اند و حالا اسدی 
و مغانلو که هر کدام ۱۰ گل برای سپاهان به ثمر رسانده اند این امکان را 

دارند تا به سرنوشت آن نفرات دچار شوند.
سال ۱۳۵۰، صفر ایرانپاک و حســین کلانی از پرسپولیس هر دو با ۱۱ 
گل زده در جام منطقه ای به عنوان آقای گلی رســیدند. ســال ۱۳۵۳، 
غلامحسین مظلومی از استقلال و عزیز اسپندار از ملوان با ۱۰ گل زده 

آقای گل جام تخت جمشید شدند.
در فصل ۷۸- ۱۳۷۷ جام آزادگان، کوروش برمک از تراکتورســازی و 
عبدالجلیل گل چشــمه از ابومســلم با ۱۴ گل زده به عنوان آقای گلی 
دســت یافتند. در ســال ۸۰- ۱۳۷۹، علی سامره از اســتقلال و رضا 
صاحبی از ذوب آهن با ۱۴ گل زده در جام آزادگان مشــترکا به عنوان 

آقای گلی دست پیدا کردند.
ســال ۸۶- ۱۳۸۵، مهدی رجب زاده از ذوب آهــن و »عرفان اولروم« 
از ابومســلم با ۱۷ گل زده تبدیل به اولین بازیکنانی شدند که در لیگ 
برتر مشــترکا به عنوان آقای گلی در پایان فصل دســت می یابند. سال 
۸۷- ۱۳۸۶، محسن خلیلی از پرسپولیس و هادی اصغری از راه آهن با 

۱۸ گل زده به این مقام رسیدند.
سال ۹۸- ۱۳۹۷، »کی روش اســتنلی« از سپاهان و »لوسیانو پریرا« از 
فولاد تبدیل به نخســتین زوج خارجی فوتبال ایران شدند که به عنوان 
آقای گلی مشترک با ۱۶ گل زده دست یافتند و حالا مغانلو و اسدی هم 
این شــانس را دارند تا به طور مشترک به هشــتمین زوج آقای گلی در 

پایان فصل انتخاب شوند.

وزارت ورزش حامی خواهد بود
اسبقیان: والیبال دوباره موفقیت هایش را تکرار 

خواهد کرد
معاون قهرمانی وزارت ورزش و جوانان گفــت: والیبال دوباره موفقیت 

هایش را تکرار خواهد کرد.
 

مجمع انتخاباتی فدراسیون والیبال به ریاست شروین اسبقیان برگزار 
و در پایان میلاد تقوی به عنوان رییس این فدراسیون انتخاب شد.

شروین اسبقیان در مجمع فدراســیون والیبال گفت: بیش از ۴۰ سال 
است که در متن ورزش کشــور حضور داشــته ام. امروز در این مجمع 
والیبال جمهوری اسلامی ایران جلوه هایی از مرام و پهلوانی و احترام به 
قوانین را دیدیم. این مجمع منظم، مرتــب و جلوه های واقعی از احترام 
به قوانین بود. قطعاً در کنــار مجموعه و تیم مدیریتــی جدید والیبال 
خواهیم بــود.وی ادامه داد: از آقــای داورزنی بابت تمام دلســوزی ها، 
مدیریت و خدماتی که طی ســال ها برای والیبال کرده، تشکر می کنم. 
من چشم های اشــکبارش را در مواقعی که والیبال نتیجه نگرفت و باز 
هم چشم های اشکبارش را وقتی والیبال نتیجه گرفت را دیدم. این مرد 
شریف چقدر در خصوص والیبال تعصب داشــت. نباید از آقای یزدانی 

خرم نام نبرد.
اسبقیان افزود: والیبال، فدراسیون بسیار مهمی است و رویش حساب 

می کنیم. قطعاً موفقیت ها باید دوباره تکرار شود.
اسبقیان به برنامه ملی ورزش کشور اشــاره و گفت: ما یک سند آمایش 
ملی ورزش و تربیت بدنی داریم که تمام فدراسیون ها باید توجه داشته 
باشــند و محور برنامه های اســتراتژیک را بر اســاس آن پیش ببریم. 
دیگری برنامه ملی ورزش کشور اســت که امیدوارم فدراسیون والیبال 

هم به آن توجه داشته باشد.

محمدرضا داورزنی:
خوشحالم انتخاب به موقع برگزار شد

رییس سابق فدراســیون والیبال گفت: تقوی از نســل مدیران جوان 
ورزش اســت و امیــدوارم از تمامی ظرفیــت ورزش اســتفاده کند تا 
آرمان های والیبــال ایران محقــق شــود.محمدرضا داورزنی پس از 
برگزاری مجمع انتخاباتی فدراســیون والیبال و مشخص شدن رئیس 
جدید این فدراسیون در پایان این مجمع گفت: به همه دوستان خسته 
نباشید می گویم، تمام کسانی که در چهار سال گذشــته یار ما بودند، 
توفیقات مــا با همراهی های آنها محقق شــد. به میــلاد تقوی تبریک 
می گویم او از نســل مدیران جوان ورزش اســت. امیــدوارم از تمامی 

ظرفیت ورزش استفاده کند تا آرمان های والیبال ایران محقق شود.
وی ادامه داد: از کیومرث هاشمی تشــکر می کنم که اجازه نداد والیبال 
دچار چالش شــود و به موقع انتخابات برگزار شد. از معاونین هم تشکر 
می کنم. تقوی از امروز ســکان والیبــال را برعهده می گیــرد تا بتواند 
کشتی والیبال را به آرامش برســاند و آرمان های تبیین شده این رشته 

ورزشی را محقق کند.

گل گهر و ثبت یک رکورد خاص در لیگ برتر
تیم فوتبال گل گهر در این فصل از رقابت های لیــگ برتر تا به اینجای 

مسابقات توانسته یک رکوردی خاص از خود به جای بگذارد.
 تیم فوتبال گل گهر ســیرجان در رقابت های لیگ برتر و تحت هدایت 
»مارینوس اوزونیدیس« توانسته نتایج خوبی را به دست آورد و در ۲۰ 
هفته گذشته این تیم ۳۳ امتیاز به دست آورده و در مکان پنجم جدول 
ایستاده اســت.»مارینوس اوزونیدیس« که از ابتدای فصل هدایت گل 
گهر را در رقابت های لیگ برتر برعهده داشت روی ضربات شروع مجدد 
برنامه ویژه ای برای رســیدن تیم خود به گل داشــته است. این تیم در 
فصل بیست و سوم تا به اینجای مسابقات، ۶ گل از روی ضربات کرنر به 

ثمر رسانده و هیچ تیمی بهتر از گل گهر در این زمینه نبوده است.
احمدرضا زنده روح، ســعید ســحرخیزان و »روبرتو تورس« ۳ بازیکن 
گل گهر هستند که به ترتیب با ۶ و ۵ گل زده نقش پررنگی در موفقیت 
این تیم داشــته اند. اگر دیدار با ملوان در هفته نوزدهم را کنار بگذاریم، 
تیم گل گهر برابر تیم های پیکان، نســاجی و صنعت نفت توانسته امید 

به گل بالای ۲ داشته باشد که نشان از میل هجومی این تیم دارد.

آگهي مناقصه عمومي یک و دو مرحله ای 
 شماره های 402-311، 402-312، 402-313، 402-314، 402-315

316-402، 317-402، 402-318 ، 402-319، 402-320، 402-321 و 402-322

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان گیلان

اداره کل راهداری و حمل و نقل جادهای استان گیلان در نظر دارد، مناقصههای شرح زیر را از طریق سامانه »تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(« برگزار نماید. با 
توجه به اینکه کلیه مراحل برگزاری مناقصه، از مرحله دریافت و تحویل اسناد مناقصه تا بازگشایی پیشنهادها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 
آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. لذا ضروری است مناقصهگران محترم در صورت عدم عضویت در سامانه، ابتدا نسبت به انجام مراحل ثبت نام در سایت و 

دریافت »گواهی امضای الکترونیکی« اقدام و سپس در مناقصه شرکت نمایند.
1- شرح مختصر موضوع مناقصه:  

مبلغ تضمین شرکت در مبلغ برآورد اولیه )ریال(شرح مختصر موضوع مناقصهردیف
شماره مناقصهمناقصه )ریال(

402-11.460.876.469574.000.000311احداث دیوار و آسفالت راه روستایی نوده- ناش- اسطلخکوه- پشتکلا شهرستان رودبار1

402-19.013.830.682951.000.000312بهسازی و آسفالت راه روستایی خاجان دودانگ شهرستان رشت2

402-180.364.467.8729.019.000.000313بهسازی و آسفالت راه روستایی زیاز- شوک شهرستان رودسر3

402-96.102.007.3884.806.000.000314فاز دوم لکه گیری و روکش آسفالت کمربندی تالش )حدفاصل میدان امام علی )ع( تا میدان آزادی(4

402-27.208.564.2631.361.000.000315مرمت و رنگ آمیزی پل های حوزه ی راهداری شهرستان لاهیجان5

402-15.325.753.222767.000.000316تعریض پل حیدرآلات قلعه رودخان شهرستان فومن6

مناقصه عمومی دو مرحله ای با ارزیابی کیفی فشرده و فنی خرید یک دستگاه بیل مکانیکی چرخ 7
402-4.500.000.000317مقطوعلاستیکی

402-50.029.122.8562.502.000.000318احداث سیستم روشنایی در نقاط پرتصادف محور فرعی کوچصفهان به لشت نشاء8

402-72.830.682.6003.642.000.000319تجدید مناقصه احداث راهدارخانه مرکزی پونل شهرستان رضوانشهر9

تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی به روش فشرده اجرای فاز دوم 10
402-305.967.861.24614.820.000.000320محوطه سازی پایانه بار انزلی

402-25.047.138.9971.253.000.000321تجدید مناقصه لکه گیری و روکش آسفالت محور کوچصفهان- لشت نشاء- زیباکنار شهرستان رشت11

402-15.198.499.846760.000.000322تجدید مناقصه زیرسازی و آسفالت راه روستایی میان رود به دشت دامن شهرستان رضوانشهر12

نوع تضمین شرکت در مناقصه: مطابق آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 123402مورخ 1394/9/22
2- مهلت دریافت اسناد مناقصه: از تاریخ 1402/12/23 )انتشار در سامانه ستاد( لغایت مورخ 1402/12/28 )زمان دقیق در سامانه ملاک میباشد(

3- مهلت و محل تحویل اسناد ارزیابی کیفی و پیشنهاد قیمت: برای مناقصه های ردیف های 7 و 10 تحویل پیشنهاد )اسناد تکمیل شده ی ارزیابی کیفی و مناقصه( 
حداکثر تا تاریخ 1403/01/14 و برای مناقصه های سایر ردیف ها تحویل پیشنهاد حداکثر تا تاریخ 1403/01/09 فقط از طریق سامانه ستاد ملاک عمل است. در ضمن 
اصل تضمین شرکت در مناقصه باید تا قبل از زمان بازگشایی پیشنهادها، به صورت حضوری تحویل دبیرخانه رشت، خیابان گلسار، روبروی پمپ بنزین. تلفن33112283 

و33110154 کد 013 و نمابر 33110164 گردد. )در صورت تغییر زمان، آخرین اطلاعات منتشر شده در سامانه ستاد معتبر است(.
4- شرایط شرکت در مناقصه:  

صلاحیت موردنیازمناقصه

از سازمانگواهینامه صلاحیت

برنامه و بودجهراه و ترابریردیف های شماره 1 تا 6 و 11 و 12 

سازمان صنعت، معدن، تجارتگواهینامه ی استاندارد تولید کالای موضوع مناقصهردیف شماره 7

برنامه و بودجهنیرو و تأسیسات و تجهیزات به صورت توامان و یا نیرو با همکار تأسیسات و تجهیزاتردیف  شماره 8

برنامه و بودجهرشته ابنیه و ساختمانردیف  شماره 9

برنامه و بودجهرشته ابنیه و ساختمان یا رشته راه و ترابریردیف  شماره 10

اشخاص حقوقی با رعایت کلیه شرایط مندرج در اسناد هر مناقصه و دارا بودن ظرفیت کار مجاز می توانند در مناقصه شرکت نمایند.
5- مدت اعتبار پیشنهاد مناقصه: مدت اعتبار پیشنهادها حداقل 3 ماه پس از تاریخ ابلاغ برنده مناقصه و 3 ماه نیز قابل تمدید میباشد.

6- ساعت، روز و محل بازگشایی پیشنهادها: برای مناقصه های ردیف های 7 و 10 ساعت 10/30 صبح مورخ 1403/01/14 پاکات ارزیابی کیفی و برای مناقصه ها ی 
سایر ردیف ها پاکات پیشنهاد ساعت 08/30 صبح مورخ 1403/01/15 بازگشایی میگردد. در ضمن با توجه به احتمال تغییر زمان، آخرین اطلاعات تعیین شده در سامانه 

ستاد معتبر است.  

ری و حمل و نقل جاده ای کشور سازمان راهدا
ری و حمل و نقل جاده ای استان گیلان  شناسه آگهی: 1682999           اداره کل راهدا

نوبت دوم



استان

اصفهان-مریــم مومنــی   مجمــع عمومــي فــوق العاده 
ذوب آهن اصفهان با حضور نمایندگان سهامداران عمده، 
نماینــده ســازمان بــورس، نماینــده ســازمان خصوصــی 
ســازی، هیــات مدیــره ذوب آهــن اصفهــان و جمعــی از 
ســهامداران حقیقی به منظــور افزایــش ســرمایه از طریق 
مازاد تجدید ارزیابی دارایی ها ) طبقه زمین (  برگزار شــد که 

این موضوع به تصویب رسید . 
در این مجمــع که بــه ریاســت احمــد زمانی رئیــس هیات 
مدیــره ذوب آهــن اصفهــان برگــزار شــد ، مهــدی کوهــی 
مدیرعامل ایــن مجتمع عظیــم صنعتی گفت : براســاس 
گزارش بازرس قانونی و مجوز ســازمان بورس و اوراق بهادار 
مبنی بر موافقت بــا افزایش ســرمایه حــدود 59.6 همت از 
محل مازاد تجدید ارزیابی دارایی های ثابت مشهود طبقه 

)زمین( ، این مجمع برگزار می شود . 
وی افــزود : خوشــبختانه ایــن افزایش ســرمایه کــه معادل 
۸۴۲.5 درصــد ســرمایه فعلــی اســت با اســتناد به مــاده ۱۴ 
کثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و  قانون حدا
حمایت از کالای ایرانی مصوب سال ۱۳9۸ مجلس شورای 

اسلامی در مجمع به تصویب رسید . 
کوهی اظهار داشــت : یکــی از مهمترین اقدامــات انجام 
شــده از ســوی هیئــت مدیــره ذوب آهــن اصفهــان در 
طول ســال ۱۴۰۲ اصلاح ســاختار مالــی و تجدیــد ارزیابی 
دارایی هــا بــود کــه بــر اســاس قانــون هــر 5 ســال یکبــار 

میتواند صورت بگیرد.  
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان افزود : این افزایش سرمایه 
موجب بهبود ســاختار مالی و خــروج ذوب آهــن اصفهان 
از شــمولیت مــاده ۱۴۱ قانــون تجــارت مــی شــود . بدیــن 
ترتیــب ذوب آهــن اصفهان مــی توانــد از خدمــات بانکی و 
گردش مالی مناسب برخوردار شود . ضمن اینکه وضعیت 
اعتباری شــرکت بهبود می یابــد و از مزیت هــای قانونی آن 

بهره مند می گردد . 
مدیرعامــل ذوب آهن اصفهان بــا آرزوی قبولــی طاعات و 
عبادات ســهامداران محترم در ماه قرآن و ضیافت الهی در 
آستانه سال نو ، بهار طبیعت را نیز به سهامداران و خانواده 
بزرگ ذوب آهن تبریک گفت و از خداوند متعال ســعادت، 

سلامت و بهروزی را برای آنان مسئلت نمود .

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
 دیدار مدیر کل تامین اجتماعی گلستان www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه       27 اسفند 1402    شماره 1547

  با نماینده مجلس خبرگان رهبری
گرگان-مهنازمحمدزمانــی   قربان زنگانه مدیــرکل تامین اجتماعی 
اســتان گلســتان با حاج کمال آخوند غــراوی، نماینــده منتخب مردم 
استان گلســتان در مجلس خبرگان رهبری با حضور در دفتر ایشان به 
دیدار و گفتگو نشســت. قربان زنگانــه درباره فعالیت هــا و عملکرد این 
ســازمان در راســتای تحقق اهداف بیمه ای مقرر در قوانین و مقررات 
مربوطــه، از جمله قانون ســاختار نظــام جامع رفــاه و تامین اجتماعی 
و قانــون تامین اجتماعی همچــون بازنشســتگی، بیــکاری، حوادث و 
بیماری ها، غرامت دســتمزد، مســتمری از کارافتادگــی و بازماندگان و 
همچنین اداره صندوق هــای بیمه اجتماعی توضیحــات کاملی ارائه 

داد. 
در ادامــه حــاج کمــال آخوند غــراوی گفــت: عدالــت اجتماعــی یکی از 
پایه هــای اصلــی نظــام جمهــوری اســلامی و یکــی از شــعارهای اصلی 
انقلاب اســلامی بــوده اســت و تمامــی دولت های بعــد از انقــلاب یکی 
از اهــداف اصلــی خــود را تحقــق عدالــت اجتماعــی عنــوان کرده انــد. 
در پایــان مدیــرکل تامیــن اجتماعــی بــه اتفــاق ریــس شــعبه تامیــن 
 اجتماعی گنبد و هیت همراه با اهداء لــوح از حاج کمال آخوند غراوی 

تقدیر کرد.

 آغاز اجرای پویش »چشم به راهیم« 
در جاده های البرز

-ترنــم مظفــری   مدیــرکل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای  البرز
اســتان البرز گفت: پویش »چشــم به راهیم« همزمان با سراســر کشور 

برای سومین سال متوالی در این استان نیز اجرا شد
علــی زندی فر بــا اشــاره بــه اینکــه پویش »چشــم بــه راهیــم« همزمان 
با سراســر کشــور برای ســومین ســال متوالی در البرز نیز اجرا می شود، 
اظهار کــرد: این پویش بــا هدف ارتقای ایمنی ســفرهای برون شــهری 
در نــوروز و کاهــش خطــرات و ســوانح رانندگــی از روز ۲۴ اســفند تــا ۱۳ 

فروردین اجرا خواهد شد.
وی اضافه کرد: ایــن پویش در راســتای اهداف و برنامه های ســازمان 
راهداری و حمــل و نقل جاده ای کشــور بــرای فرهنگ ســازی، ارتقای 
ایمنی، کاهش ســوانح رانندگی و ایجاد توجه و انگیزش در سرنشینان 
کثــری و هوشــمندانه هنــگام ســفر اجــرا  خــودرو و ایفــای نقــش حدا

می شود.
مدیــرکل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای اســتان البــرز از اجــرای 
برنامه هــای  از  مجموعــه ای  قالــب  در  راهیــم  بــه  چشــم  پویــش 
 فرهنگــی، رســانه ای و هنری در طــول اجرای طــرح نوروزی در اســتان 

خبر داد.
کمــک بــه افزایــش ایمنــی در ســفرهای نــوروزی،  گفــت:  زندی فــر 
پاسداشــت ارزش هــای دینی و مذهبــی در ســفرهای نــوروزی به ویژه 
ماه رمضــان و ترغیــب راننــدگان به توقــف وســایل نقلیه در طول ســفر 
بــا هــدف رفــع خســتگی ناشــی از رانندگــی طولانــی در مجتمع هــای 

خدمات رفاهی از جمله اهداف این طرح است.
مدیرکل راهــداری و حمــل و نقل جــاده ای اســتان البرز بیان کــرد: ۱5 
دقیقه اســتراحت در ازای هــر دو ســاعت رانندگی می تواند بســیاری از 
تصادف هــای جــاده ای را کاهش دهد کــه بهترین محل بــرای توقف و 
اســتراحت مجتمع های خدمات رفاهی و ایســتگاه های اجرای طرح 

پویش »چشم به راهیم« است.

معاون راهداری استان:

وزی راهداری در اردبیل آماده باش ۸۰ اکیپ نور
اردبیل-افســون جبارزاده   ایســنا/اردبیل معاون راهداری اســتان 
کیــپ راهــداری نــوروزی در قالــب ۴۰۰ نفــر نیــروی  اردبیــل گفــت: ۸۰ ا
انســانی و ۳۰۰ دســتگاه ماشــین آلات تــا ۱5 فروردیــن در محورهــای 

مواصلاتی استان اردبیل مستقر هستند.
کیــپ راهــداری نــوروزی در قالــب ۴۰۰ نفــر  آیدیــن هاشــمی گفــت: ۸۰ ا
نیروی انسانی و ۳۰۰ دستگاه ماشین آلات تا ۱5 فروردین در محورهای 
مواصلاتی اســتان اردبیل مستقر هســتند تا به مســافران نوروزی ارائه 

خدمت کنند.
وی افــزود: عملیات های مربوط بــه ایمین از قبیل لکــه گیری راههای 
اصلی، فرعی و روســتایی، خط کشــی محورهای مواصلاتی، نصب۳۰۰ 
بنر ایمنی و ترافیکی، آشکارســازی نقاط پرحادثــه و تعمیر و نگهداری 

روشنایی توسط راهداران انجام شده است.
هاشــمی ادامــه داد: نیروهــای راهــداری بــه همــراه ســایر نیروهــای 
خدمات رســان بــه صــورت شــبانه روزی در جاده ها کشــیک هســتند 
تاهم بار ترافیکــی را در این ایام کنتــرل کرده و هم از حــوادث جاده ای 

پیشگیری کنند.
کید کرد: مســافران عزیز قبل از ســفر  معاون راهداری اســتان اردبیل تا
برای اطــلاع از آخریــن وضعیت جــوی و ترافیکــی حتما با ســامانه ۱۴۱ 

مرکز مدیریت راههای استان تماس بگیرند.

 آغاز ساخت ۵۶۰ واحد مسکونی نهضت ملی 
ومیه در ار

ارومیه -رحیم جباردخت   عملیات احداث 56۰ واحد نهضت ملی 
مسکن ویژه نیرو های مسلح در ارومیه آغاز شد.

مدیــرکل راه و شهرســازی آذربایجان غربــی در مراســم آغــاز عملیــات 
احــداث 56۰ واحــد نهضــت ملــی مســکن ویــژه نیرو هــای مســلح در 
ارومیــه که بــا حضــور فرمانــده قــرارگاه منطقه ای شــمال غــرب نیروی 
زمینی ارتــش جمهوری اســلامی ایــران و فرماندهان نیرو های مســلح 
در ارومیه برگزار شــد گفت: بــرای احداث ایــن تعداد واحد مســکونی، 
۲۰ هکتار زمین توســط ارتش در قالب طرح های حمایتی نهضت ملی 

مسکن، آماده شده است.
ســید محســن حمزه لو بــا اشــاره بــه اینکه طــرح نهضــت ملی مســکن 
زمینه خانه دار شــدن اقشــار مختلف جامعه به ویژه نیرو های مســلح 
واجد شــرایط را فراهم می کند، ادامه داد: این پروژه در قالب طرح کوثر 

ویژه ارتش اجرا می شود.
مدیرکل راه و شهرسازی آذربایجان غربی اضافه کرد: در تلاش هستیم 
از طریق مشــارکت با دســتگاه ها در حــوزه تأمین و ســاخت واحد های 

مسکونی دغدغه تأمین مسکن عمومی را کاهش دهیم.
حمزه لــو گفــت: حــدود ۱۸۰ هــزار متقاضــی نهضــت ملــی مســکن در 
آذربایجــان غربی وجــود دارد و اراضی مــورد نیاز برای ســاخت ۲۰۳ هزار 
واحد مســکونی در سطح اســتان آذربایجان غربی شناســایی و تامین 

شده است.
گفتنی اســت در ادامه این مراســم کلنگ عملیات احــداث 56۰ واحد 

نهضت ملی مسکونی نهضت ملی مسکن بر زمین زده شد.
نیرو هــای  و  پشــتیبانی  و  دفــاع  وزارت  بیــن  همــکاری  تفاهم نامــه 
مســلح و وزارت راه و شهرســازی با موضوع ســاخت و تأمیــن کارکنان و 
بازنشستگان نیرو های مســلح در راســتای اجرای منویات فرماندهی 
معظــم کل قــوا و نیز سیاســت های حمایتــی دولت و اهمیــت موضوع 

مسکن در اقتصاد خانواده و رونق تولید منعقد شده است.

اصفهان-مریــم مومنــی   مدیرعامل 
فــولاد مبارکــه، از تحقــق تمامــی اهداف 
ســازمان در ســال ۱۴۰۲ علی رغــم همــه 
محدودیت های موجــود در حوزه های 
بــرق و گاز و مــواد اولیه خبــر داد و گفت: 
چنانچــه میــزان تحویــل محصــول بــه 
بازارهای داخلــی و صادراتی را به عنوان 
بلندهمــت  کارکنــان  نهایــی  عملکــرد 
اعــلام  بایــد  بگیریــم،  نظــر  در  شــرکت 
کنــون  کنیــم کــه از ابتــدای ســال ۱۴۰۲ تا
صــادرات  و  داخــل  بــازار  درمجمــوع 
ضمن تحقق اهداف برنامه ریزی شده، 
۸.۷ میلیــون تــن محصــول بــه ســمت 
کــه  شــده  حمــل  هــدف  بازارهــای 
 نســبت به ســال گذشــته 6 درصد رشــد

 داشته است. 
محمدیاســر طیب نیا، ضمــن قدردانی 
از عملکرد همکاران نواحی آهن سازی، 
فولادســازی و ریخته گــری مــداوم، نورد 
گرم و ســرد، مجتمع فــولاد ســبا، نواحی 
ستادی و پشتیبانی و سایر شرکت های 
گــروه فــولاد مبارکــه تصریــح کــرد: تولیــد 
فولادهــای  انــواع  از  جدیــد  گریــد   ۱۲
خاص کــه ارزش افــزوده بیشــتری برای 
شــرکت و کشــور به همراه داشــته است، 
افزایــش تولید ســالانه نســبت بــه مدت 
مشــابه ســال قبــل و تأمیــن بازارهــای 
کثــری  داخلــی بــا رویکــرد عرضــه حدا
ســال  بــه  نســبت  قابل توجــه  رشــد  و 
۱۴۰۱ کــه از ایجــاد التهــاب در بازارهــای 

داخلــی پیشــگیری کــرده از مهم تریــن 
دســتاوردهای شــرکت در حــوزه تولید، 

فروش و بازاریابی بوده است.

کثــری محصــول بــا هــدف  عرضــه حدا
جلوگیری از بروز التهاب در بازار داخلی

وی تصریــح کــرد: همدلــی و همــکاری 

مدیریــت و کارکنــان و درک مؤثــر آن ها از 
اهداف ســازمان، اســتمرار روند تولید و 
ارتقای آن علی رغــم همه محدودیت ها 
و  ماهانــه  روزانــه،  رکوردهــای  ثبــت  و 
کثر نواحی شــرکت شرایطی  ســالانه در ا
فراهم کرد که خوشــبختانه با شــفافیت 
کثــری  حدا عرضــه  و  بیشــتر  هرچــه 
محصــولات فــولاد مبارکــه بــه بازارهــای 
داخلی نیــاز مشــتریان به خوبــی تأمین 
و از بروز هرگونــه التهاب در بــازار داخلی 
جلوگیــری شــد. در ایــن میــان ارتبــاط 
از  اســتفاده  و  مشــتریان  بــا  مســتمر 
ابتــکارات جدیــد در بازاریابــی و ورود به 
بازارهای جدیــد درتحقق اهداف نقش 

بسزایی داشته است.

اصفهان

طیب نیا اعلام کرد:

8.7 میلیون تن محصولات فولاد مبارکه به بازار  عرضه 

شهر بو لرستان
سرپرست شرکت ملی پخش فراورده های نفتی لرستان

وردین ماه وزی تا ۱۵ فر ح گلگشت نور اجرای طر

خرم آباد-فرزانه هداوند   سرپرســت شــرکت ملی 
پخــش فراورده های نفتی اســتان لرســتان بیان کرد: 
ح نظــارت و کنتــرل جایگاه هــای عرضه ســوخت  طــر
گلگشــت در  ح  ویــژه ایــام نــوروز تحــت عنــوان طــر
راســتای ارائــه خدمــات مطلــوب تامیــن بــه موقــع 

فرآورده ها انجام می شود. 
دکتــر ســید شــمس الدیــن حســینی افــزود: ذخیــره 
ســازی مناســب در انبارهــای نفتــی منطقــه صــورت 
گرفتــه و هیــچ کمبــودی در زمینــه تامیــن بنزیــن در 
ایام نــوروز وجود نــدارد ، همچنیــن  ســامانه ۰96۲۷ 
می باشــد.  مــردم  ســوالات  بــه  پاســخگویی  آمــاده 
حسینی از رشــد توزیع ۴ فرآورده اصلی فرآورده های 
نفتــی منطقــه خبــر داد و افزود:فرآورده هــای نفتــی 
کــه بــه جهــت تامیــن نیازهــای بخش هــای مختلف 
مصــرف در اســتان، شــامل حمــل و نقل، کشــاورزی 

و صنایــع و اصنــاف اســتفاده مــی شــوند بــا رشــد 
وی  اســت.  گرفتــه  قــرار  مــردم  اختیــار  چشــمگیر 
ادامــه داد: حــدود ۲۷ میلیــون لیتــر نفــت ســفید به 
کننده هــای  مصــرف  کــه  روســتایی  خانواده هــای 
واقعــی نفــت ســفید هســتند، عرضــه شــده اســت. 
مدیر شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی لرســتان 
ح کهاب  تصریح کــرد: اســتان لرســتان با اجــرای طــر
کــه بــر  در ۳۰ درصــد از جایگاه هــای ســوخت خــود 
کاهــش، هدایــت، انتقــال و بازیافــت بخــار  اســاس 
ح   بنزین اســت، به عنــوان اســتان پیشــرو در این طر
ح توزیع  شــناخته شــده اســت. وی بیان کرد: در طــر
مصــرف  ســازی  شــفاف  بــه  مایــع  گاز  الکترونیکــی 
کننــدگان واقعــی پرداختــه شــده اســت ،طبــق ایــن 
خ واقعــی گاز مایع در مصــارف غیــر ضروری  ح نــر طــر
خ فــاب خلیــج فــارس و در مصــارف غیر  بر اســاس نــر
خ دولتــی محاســبه می شــود.  ضــروری بر اســاس نــر
دکتــر حســینی از افتتــاح ۴ بــاب جایــگاه ســوخت 
خبــر داد و بیــان کــرد :جایگاه هــای ســوخت مایــع 
گاز طبیعــی( بــه 5۰  ( cng بــه ۱۰۰ بــاب و جایگاه هــای
بــاب رســیده اســت و همچنیــن ۳ جایــگاه دیگــر در 
دســت احداث می باشــد. وی افزود:تامین ســوخت 
نیروگاه هــای اســتان لرســتان از وظایــف بســیار مهم 
مــا می باشــد کــه در ایــن راســتا در ســال جــاری ۱۳۳ 
میلیــون لیتر نفــتِ گاز به عنــوان ســوخت دوم بعد از 

گاز طبیعی به نیروگاه ها تحویل داده شده است.

وستایی بوشهر پیشگام در آسفالت راه ر
-رضا حیدری   مدیرکل راهداری و حمل  بوشــهر
و نقل جاده ای استان بوشــهر گفت: با همت دولت 
ســیزدهم، طــی ۲ ســال گذشــته ۱۷5 کیلومتــر راه 
روستایی در این استان ســاخت، بهسازی و روکش 

آسفالت انجام شده است.
کــرد: طــی ســال   عبدالکریــم اخترشــناس اظهــار 
کنــون  گذشــته ۳۷ کیلومتــر و از ابتــدای امســال تا
۱۳۸ کیلومتر راه روســتایی در این اســتان احداث یا 

آسفالت شده که از هدف گذاری اولیه جلوتر است.
وی خاطرنشان کرد: در ابتدای کار دولت سیزدهم 
در ســال ۱۴۰۰، تنهــا کار ســاخت، بهســازی و روکــش 
آســفالت ۱5 کیلومتــر از راه هــای روســتایی اســتان 
بوشهر انجام شده بود که توسعه راه های روستایی 
طی دو سال گذشته، نشان از عزم جدی این دولت 

در محرومیت زدایی دارد.
وی ادامــه داد: بــا تکمیــل و احــداث ایــن میــزان 
راه روســتایی در اســتان، بیــش از ۱9 هــزار خانــوار 

روستایی از راه آسفالته مناسب برخوردار شده اند.
نقــش  اقدامــات  ایــن  شــد:  یــادآور  اخترشــناس 
تســهیل  و  زدایــی  محرومیــت  در  بســزایی 
کــز بخــش و  کن روســتا بــا مرا ارتبــاط جمعیــت ســا

شهرستان ها ایفا می کند.
مدیــرکل راهــداری و حمــل و نقــل جاده ای بوشــهر 
با اشاره به بســته شــدن پرونده احداث راه آسفالته 
اســتان در دولــت  بــالای 5۰ خانــوار  روســتاهای 

ســیزدهم بیــان کــرد: بوشــهر در ایــن شــاخص جزو 
استان های پیشگام کشور است.

کنــون تکمیــل راه  اخترشــناس بــا یــادآوری اینکــه ا
روســتاهای بــالای ۲۰ خانــوار را در اولویــت داریــم، 
تصریــح کــرد: بــر ایــن اســاس راه دسترســی هفــت 
نیازمنــد  کیلومتــر   ۷۴ معــادل  اســتان  روســتای 

زیرسازی یا روکش آسفالت است.
به گفته وی، یکی از پروژه های راه روستاهای بالای 
۲۰ خانــوار اســتان »باغتــاج« دشتســتان اســت کــه 
بهســازی و روکــش آن آن مطابــق برنامــه در دســت 
اجراســت، بــرای مابقــی ایــن روســتاها نیــز پیگیــر 

جذب اعتبارات استانی و ملی هستیم.
دبیــر کمیســیون ایمنــی راه های اســتان خبــر داد: 
کنون ۳۸ پروژه راه روستایی بوشهر با اعتباری بالغ  ا

بر ۴۰۰ میلیارد تومان در دست اجراست.

کردستان

ســنندج-فاطمه ملایی   مدیر عامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان 
کیپ در ایام تعطیلات نوروز به منظور تأمین برق  کردســتان از آمادگی ۷۱ ا

مطمئن و پایدار در استان خبر داد.
هیــوا لهونیــان  اظهــار کــرد: تأمین بــرق مطمئــن و پایــدار و ارائــه خدمات 
غیرحضوری در ایام نوروز برای رفاه حال هم اســتانی ها به ویژه در شرایط 
آب و هوایــی نامناســب، اولویــت اصلی شــرکت توزیــع نیروی برق اســتان 

کردستان است.
کیــپ  وی افــزود: بیــش از ۲۰۰ نفــر از کارکنــان ایــن شــرکت در قالــب ۷۱ ا
اتفاقــات شــهری و ۳۳ مرکــز خدمــات  عملیاتــی و اجرایــی، ۱۴ مرکــز 
 روســتایی اســتان بــه صــورت ۲۴ ســاعته در ایــام نــوروز انجــام وظیفــه 

خواهند کرد.
لهونیــان با اشــاره بــه اینکــه هــرروز ۱۸۴ نفــر در قالــب گروه هــای عملیاتی 
و مســئول شــیفت انجام وظیفه می کننــد یادآور شــد: در تعطیــلات نوروز 
امســال ۱6 مدیــر کشــیک ســتادی نیــز مســؤولیت هماهنگی و انســجام 

بخشــی فعالیت ها را جهت رفاه و آسایش حال هم اســتانی ها و مشترکین 
عزیز عهده دار هستند.

این مقام مســؤول با ذکر اینکه شــرایط جوی و کوهســتانی بــودن منطقه 

شــرایط خدمت رســانی در اســتان کردســتان را متفــاوت با ســایر مناطق 
غیر کوهســتانی می ســازد، افزود: در ایــن خصوص تمهیداتی اندیشــیده 
شــده اســت که با حضور شــبانه روزی نیروی های بخش فنی و عملیات و 
اتفاقات، در صورت بروز هرگونه مشــکل قطعی برق در اثر حوادث طبیعی 

و غیر طبیعی نسبت به رفع سریع آن اقدام شود.
کیپ هــای تعمیــرات و ســرویس روشــنایی معابــر در  وی از آنــکال بــودن ا
مدیریــت شهرســتان های تابعــه ایــن شــرکت نیــز خبــر داد و افــزود: مرکــز 
دیســپاچینگ و کنتــرل شــبکه نیــز بصــورت شــیفت کامــل ۲۴ ســاعته، 

خاموشی را کنترل و رصد می کنند.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیــروی برق اســتان کردســتان در پایــان از همه 
ی مشــترکین درخواســت کرد که هــر گونه حوادثــی که منجر بــه قطع برق 
می شــود و تأمین برق پایدار را مختل می کند، از طریق ســامانه ۱۲۱ )واحد 
عملیــات و اتفاقــات( و یا از طریق اپلکیشــن »بــرق من« اطــلاع دهند تا در 

ع وقت بررسی و نسبت به رفع خاموشی آن اقدام شود. اسر

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان خبر داد؛

وزی به منظور تأمین برق مطمئن و پایدار در کردستان آمادگی ۷۱ اکیپ نور

در مجمع فوق العاده این شرکت؛

افزایش سرمایه ذوب آهن اصفهان  تصویب شد
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خ نژاد مدیرعامل بانک ملت شد دکتر فرشید فر
دکتر فرشــید فرخ نژاد به عنوان مدیرعامل جدید بانک ملت انتخاب و 
معرفی شد.به گزارش روابط عمومی بانک ملت، با تصمیم هیات مدیره 
بانک ملت، دکتر فرشــید فرخ نژاد از مدیران شناخته شده و موفق نظام 

بانکی، به عنوان مدیرعامل جدید این بانک انتخاب و معرفی شد.
فرخ نژاد متولد ســال ۱۳۵۳ و دارای مدرک دکتــرای علوم اقتصادی 
)گرایش اقتصــاد بین الملل( اســت.وی از ابتدای آبان مــاه ۱۳۷۸ به 
اســتخدام رســمی بانک رفاه کارگران درآمد و پس از کسب رتبه اول 
در آزمون سراســری بانک، در بخش ها و مســئولیت های مختلف در 
حوزه هایی از جمله شــعب، اعتبــارات، حقوقی و بیــن الملل خدمت 
کرده اســت.عضو هیات مدیره و مدیرعامل بانک کشــاورزی، رئیس 
هیأت مدیره بانک تجــارت، رئیس هیأت مدیره بانــک رفاه کارگران، 
عضو هیأت مدیره بانــک رفاه کارگران )به مدت ۱۰ ســال(، مدیر امور 
اعتباری و بین الملل بانک رفاه کارگــران، مدیر امور اعتباری و حقوقی 
بانک رفاه کارگران، رئیس اداره امور بین الملل بانک رفاه کارگران، عضو 
و رئیس هیأت مدیره شــرکت صرافی رفاه بانک رفــاه کارگران، رئیس 
هیأت مدیره شــرکت های بازرگانی توســعه تجارت و خدمات گستر 
رفاه پردیس بانک رفاه کارگران و عضو هیأت مدیره شــرکت سازوکار 
ویژه تأمین مالی ایران و اروپا )اینســتکس( بخشی از سوابق مدیریتی 

فرخ نژاد است.
پس از درگذشت زنده یاد رضا دولت آبادی مدیرعامل فقید بانک ملت، 
دکتر فرشــید فرخ نژاد با تصمیم هیات مدیره این بانک و اخذ تاییدیه 
از ســوی وزارت امور اقتصادی و دارایی، بانک مرکزی و سایر مراجع، به 

عنوان مدیرعامل جدید بانک ملت معرفی شده است.

وه ماموت برای  تفاهم بانک صادرات ایران و گر
وژه های مشترک استارتاپی انجام پر

محسن سیفی، مدیرعامل بانک صادرات ایران در بازدید از گروه ماموت 
ضمن در جریان قرار گرفتن فعالیت های گروه ماموت اظهار امیدواری 
کرد: در دوره تحول بانک بتوان با شــرکای تجاری اقدامات و پروژه های 

مشترک را اجرایی کرد.
در این بازدید که یاســر مرادی عضو هیات مدیره، سیدکاظم مرتضوی 
اسکویی معاون شــعب، مهدی رزمی معاون اعتبارات، محمد وطن پور 
معاون بانکــداری جامع، هدایت نصرالهی مدیر امــور حوزه مدیریت و 
ارتباطات و عباس شهروی مدیر شعب اســتان البرز، مدیرعامل بانک 
را همراهی می کردند، در بدو ورود به شــهرک صنعتی ماموت از شعبه 
بانک صادرات ایران مستقر در شهرک بازدید و عملکرد شعبه را بررسی 

و تکالیفی را برای شعبه جهت تحقق اهداف پایان سال بیان داشتند.
پس از آن با همراهی فردوس مالک گروه مامــوت و مومنی مدیرعامل 

گروه از خط تولیدهای این مجموعه بازدید کردند.
سپس در جلســه مشــترک به بیان موضوعات و حوزه های همکاری 

پرداختند و برنامه ای برای توسعه این همکاری ها تبیین کردند.

ارسال کمک های اهدایی بانک سپه به 
هموطنان سیل زده جنوب سیستان و بلوچستان

بانک سپه در راســتای ایفای مســئولیت های اجتماعی خود اقدام به 
ارسال کمک های مومنانه به هموطنان سیل زده شهرستان دشتیاری 
در جنوب اســتان سیستان و بلوچســتان کرد.به گزارش پایگاه اطلاع 
رســانی بانک ســپه؛ این بانک در روزهای آغازین ماه مبارک رمضان 
،اقدام به توزیع  کمک های اهدایی شــامل۴۰۰ بسته کمک معیشتی 
مواد غذایــی ،تعداد ۳۰۰ بســته لوازم بهداشــتی ،۴۰ ســری لوازم 
آشــپزخانه و ۴ هزار متر نایلون میان سیل زدگان شهرستان دشتیاری 
کرد.کمک های اهدایی بانک سپه از محل مســئولیت های اجتماعی 
این بانک و در قالب بســته های کمک معیشــتی مــواد غذایی و لوازم 

بهداشتی به هموطنان سیل زده شهرستان دشتیاری اهدا شد.

افزایش استفاده از چک در مبادلات
بیش از ۸ میلیون و ۱۰۰ هزار فقره چک در دی ماه 

مبادله شد
 

آمار چک هــای مبادله ای در دی ماه ســال ۱۴۰۲ نشــان می دهد که 
بیش از ۸ میلیون و ۱۰۰ هزار فقره چک به ارزشــی بالغ بر ۵۵۳۹ هزار 
میلیارد ریال مبادله  شد که نســبت به ماه قبل از نظر تعداد، ۲.۴ درصد 
و از نظر مبلغ ۵.۴ درصد افزایش داشــته است.به گزارش بانک مرکزی، 
در ماه مورد گزارش، حــدود ۵۰ درصد از تعداد چک هــای مبادله ای 
در سه استان تهران، اصفهان و خراســان رضوی مبادله شده است که 
بیشترین سهم را در مقایسه با سایر استان ها دارند.همچنین بیشترین 
نســبت تعداد چک های وصولی به مبادله ای در استان های گیلان، قم 
و کرمانشاه بوده است. از لحاظ ارزشــی نیز بیشترین نسبت چک های 

وصولی در استان های زنجان، خوزستان و البرز گزارش شده است.
بر اســاس این گزارش طی دی ماه ســال جــاری، ۹۱.۶ درصد از کل 
چک های مبادله شده در ســامانه چکاوک وصول شده که این نسبت از 

نظر مبلغی نیز معادل ۸۸.۲ درصد است.

 پیش بینی مهم مشاور وزیر راه از قیمت مسکن 
در سال آینده

به گفته ســادات، عملیات اجرایی نهضت ملی مســکن از ۲ میلیون و 
۴۰۰ هــزار واحد عبــور کرد که در ســال آینــده اثر خــود را در بازار 
مسکن نشان می دهد.مشــاور وزیر راه و شهرســازی از برنامه امضای 
دستورالعمل احداث مسکن نیروهای مســلح بین وزارتخانه های راه و 
شهرسازی و دفاع در پانزدهمین جلسه شورای عالی مسکن به ریاست 
رییس جمهور خبر داد.جواد ســادات مدیرکل حوزه وزارتی و مشــاور 
وزیر راه و شهرسازی در خصوص مسکن و جزئیات شورای عالی مسکن 
توضیحاتی را ارائه و با اشــاره به برگزاری پانزدهمین جلســه شورای 
عالی مسکن به ریاست رییس جمهور و با حضور وزیر راه و شهرسازی و 
استانداران و ســایر اعضا اظهار کرد: جلسه امروز شورای عالی مسکن با 
موضوع تامین مسکن نیروهای مسلح تشکیل شده است. هدف گذاری 
برنامه چهارســاله دولت ســیزدهم کمک به احــداث ۵۰۰ هزار واحد 
مســکونی کارکنان نیروهای مســلح بوده اســت که تاکنون عملیات 

اجرایی ۲۰۰ هزار واحد کارکنان نیروهای مسلح آغاز شده است.
وی افزود: قانون جهش تولید مســکن وزارت راه و شهرسازی را مکلف 
کرده است تا دســتورالعملی را در همکاری با وزارت دفاع امضا کند که 
امروز با حضور وزرای راه و شهرســازی و دفاع، پشــتیبانی و نیروهای 

مسلح این دستورالعمل امضا می شود.

 ایران دارای بالاترین تراز مبادلات برق 
در خاورمیانه

 برق یکی از نیازهای اساسی جوامع امروزی است و کشورهای مختلف 
جهان هر کدام به نحوی تلاش می کنند تا ضمن افزایش ظرفیت تولید 
خود با حضور پررنگ در عرصه دیپلماســی انرژی ســهم قابل توجهی 
از بــازار منطقه  را به خود اختصــاص دهند. در منطقــه خاورمیانه نیز 

مبادلات برق با ترازهای تجاری متفاوت در جریان است.
بررسی ها در مورد تراز تجاری مبادلات برق در میان کشورهای همسایه 
ایران نشــان می دهد که برخی کشــورهای منطقه دارای تراز تجاری 

منفی و برخی دیگر دارای تراز تجاری مثبت هستند.
به عنوان نمونه کشــورهای همســایه شــرقی ایران یعنی پاکســتان 
و افغانســتان و نیز کشــور عراق به عنوان همســایه غربــی، از جمله 
همســایگانی هســتند که با توجه به ناترازی تولید و مصــرف برق به 

واردات برق روی آورده و دارای تراز تجاری منفی در این رابطه هستند.
بر اســاس آمار و اطلاعات آژانس بین المللی انرژی )IEA( کشور عراق 
سالانه تنها ۹ تراوات ســاعت واردات برق دارد و ظرفیت تولید برق این 
کشور به قدری نیســت که بتواند صادراتی داشته باشد، بنابراین دارای 

تراز تجاری منفی ۹ تراوات ساعت در سال است.
کشور پاکستان نیز در حوزه صادرات برق فعالیتی ندارد و با ۰.۵ تراوات 
ساعت واردات برق دارای تراز منفی در این رابطه است. همچنین کشور 
افغانستان نیز با سالانه ۵.۵ تراوات ســاعت واردات دارای تراز منفی در 

بخش تجارت برق است.
کشــور ترکیه، اما شــرایط متفاوتــی دارد و ۴.۱ تراوات ســاعت برق 
به صورت ســالانه صادرات انجام می دهد و در کنــار آن نیز ۲.۳ تراوات 
ساعت واردات دارد که همین موضوع سبب شده تراز تجاری این کشور 

مثبت و ۱.۸ تراوات ساعت برق در سال باشد.
کشورهای ارمنســتان، آذربایجان، ترکمنستان، امارات و عربستان نیز 
مشابه ترکیه دارای تراز مثبت تجاری در حوزه صنعت برق هستند و به 
ترتیب ۰.۶ و ۱.۵۲ و ۳.۲ و ۰.۲ و ۰.۰۴ تراوات ســاعت برق تراز تجاری 

مثبت دارند.
با این توضیح که ارمنســتان یک تراوات ســاعت برق صــادرات و ۰.۴ 
تراوات واردات، آذربایجان ۱.۶ صادرات و ۰.۱۵ واردات دارد. همچنین 
ترکمنســتان بدون واردات تنها ۳.۲ تراوات ساعت برق صادرات انجام 
می دهد. کشــور امارات نیز با ۰.۶۷ تراوات ســاعت صــادرات و ۰.۸۷ 

واردات با تراز مثبت ۰.۲ در حوزه تجارت برق فعال است.
کشور عربستان نیز با ۰.۳۵ تراوات ساعت برق صادرات و ۰.۳۱ تراوات 

ساعت واردات دارای ۰.۰۴ تراز مثبت در حوزه تجارت برق است.
در این بین شــرایط برای ایران با کشورهای همســایه و منطقه کاملًا 
متفاوت اســت و ایران با ۵.۵ تراوات ســاعت برق صادرات و ۳ تراوات 
ســاعت برق واردات بالاترین میزان تراز تجاری بــرق را در منطقه به 
خود اختصاص داده و دارای تراز تجاری مثبت ۲.۵ اســت که با ســایر 

کشورهای همسایه فاصله زیادی دارد.

این شرایط در حالی اســت که ایران در مبادلات برق خود با کشورهای 
همسایه همانند افغانســتان و عراق همواره پیش شرط کاهش میزان 
صادرات در ایام اوج بار مصرف داخلی یعنی فصل گرم ســال را رعایت 
می کند و در این ایام صادرات برق به کشــورهای همســایه را حداقل 

ممکن می رساند و در مقابل میزان واردات را افزایش می دهد.
بر اساس این گزارش ایران همچنین با برنامه ریزی صورت گرفته برای 
تبادل برق با کشــورهای ترکیه و روســیه در تلاش است تا تراز تجاری 
مبادلات برق خود را در سال های آینده از ارقام کنونی به مراتب افزایش 

دهد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران:
مصرف لحظه ای آب تهرانی ها در خانه تکانی 

به ۵۵ هزار لیتر در ثانیه رسید
 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران با بیان اینکه در ایام خانه 
تکانی، مصرف لحظه ای آب در پایتخت به ۵۵ هزار لیتر در ثانیه رسید، 
گفت: این میزان مصرف، معادل مصرف آب در اوج مصرف روزهای گرم 

تابستان بوده است.
به گزارش وزارت نیرو، محســن اردکانی با اشــاره به میزان بارش های 
اخیر باران و برف در اســتان تهــران، ادامه داد: این در حالیســت که با 
نگاه آماری بارش ها نسبت به سال گذشــته کمتر بوده است و نسبت به 

بلندمدت ۵۰ ساله نیز وضعیت مناسبی نداریم.
وی افزود: بر این اســاس ضرورت دارد تمهیداتی از جانب شرکت های 
آب و فاضلاب و وزرات نیرو و هم توســط مــردم انجام شــود تا با این 

آمادگی به استقبال تابستان ۱۴۰۳ برویم.
مدیرعامل آبفای استان تهران درباره اقدام های انجام شده برای تأمین 
آب بدون استفاده از منابع سد خاطرنشان کرد: اقدام ها در این زمینه در 
استان تهران پیگیری می شــود و منطبق با برنامه حرکت می کنیم. در 

بخش دیگر نیازمند همکاری مشترکان هستیم.
وی بر ضــرورت تجهیز همه مراکز حســاس مانند بیمارســتان هاو 
فرودگاه ها بــه مخازن اضطــراری آب تأکید کرد گفــت: در صورت 
تعبیه مخازن تا ۴۸ ســاعت آب ایــن مراکز تأمین می شــود که در 
این زمینه بخش زیادی همــکاری کرده اند وتعــداد دیگری نیاز به 

همکاری دارند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران با بیان اینکه همه ادارات 
دولتی تهران متناســب با مصوبه شــورای مدیریت بحران استانداری 
ملزم به کاهش ۲۵ درصدی مصرف آب نســبت به سال گذشته شدند، 
خاطر نشان کرد: این ادارات بالای ۷۰ درصد همکاری داشته اند و از ۳۰ 

درصد دیگر درخواست داریم این موضوع را رعایت کنند.
اردکانی با بیان اینکه در آستانه ســال نو هستیم، افزود: خانه تکانی را با 
آب تکانی اشتباه نگیریم و با تغییر برخی از روش های نادرست مصرف 
آب و با اســتفاده از ابزارهای کاهنده مصرف، می تــوان خانه تکانی را با 
حداقل مصرف آب انجام داد. این در حالیســت که در ایام خانه تکانی، 
مصرف لحظــه ای آب در پایتخت به رقم ۵۵ هزار لیتر در ثانیه رســید 
که این میزان مصرف، معادل مصــرف آب در اوج مصرف روزهای گرم 

تابستان بوده است.
وی ضمن درخواســت از همراهــی تهرانی ها در این روزهــای پایانی 
ســال،ادامه داد: امیدواریم با مصــرف بهینه، بتوانیــم آب خوبی را در 

تابستان ۱۴۰۳ تأمین کنیم و در اختیار شهروندان قرار دهیم.
وی در ارتبــاط با پیک مصرفــی آب در ماه مبارک رمضــان، گفت: در 
سحرگاهان و زمان افطار تغییراتی را در مصرف آب داشته ایم بطوریکه 
قبل از ماه مبارک رمضان، ۲۲ متر مکعب بر ثانیه گذر آبی داشــتیم اما 
با شــروع رمضان ۵ متر مکعب بر ثانیه گذر آبی بیشــتر شده است و به 
۲۷ مترمکعب بر ثانیه رســید که با همراهی مردم در کلیت تأمین آب 

مصرفی جای نگرانی نیست.
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اعلام رضایت سیاستگذار پولی از وضعیت اقتصادی ایران

خ تورم سال آینده چقدر پیش بینی شد؟  نر

زهرا علی اکبری  دولــت از عملکرد خود راضی 
اســت. این نقطه ی اصلی گزاره ای اســت که این 
روزها به صورت رسمی و شفاهی از سوی مقامات 

سیاستگذار اعلام می شود .
 در تازه ترین اتفاق، رییــس کل بانک مرکزی در 
جمع مدیران بانک ها تاکید کرده است که شرایط 
اقتصادی رو به بهبود اســت و عملکرد اقتصادی 
کشور را مناســب ارزیابی کرده اســت. اگر بیان 
وی مورد اســتناد قرار گیرد، این جمــلات را بر 
زبان رانده اســت: براســاس آمارهای مقدماتی، 
نرخ رشد اقتصادی کشور طی ۹ ماهه سال جاری 
نســبت به مدت مشــابه ســال قبل معادل ۴.۵ 
درصد بوده اســت که با توجه به شــرایط فعلی و 
نرخ رشد کشــورهای منطقه در سال ۲۰۲۳ نرخ 
رشد مطلوبی محسوب می شود.وی در سخنانش 
افزایش بسیار خوب منابع ارزی بانک مرکزی در 
ســال جاری، کاهش ۲۲ درصدی نرخ تورم نقطه 
به نقطه از ابتدای ســال جاری تا پایان بهمن ماه 
و گشایش های ارزی اخیررا نیز مورد استناد قرار 
داد.حالا اما بانک مرکزی در گزارشــی مکتوب و 
مبسوط شرایط اقتصادی کشور را ترسیم کرده 
و سخنان رییس کل این بانک را مورد تایید قرار 
داده است. بر اساس اعلام صورت گرفته تشکیل 
ســرمایه ثابت ناخالص در نه ماه ســال جاری از 
رشــد ۴.۹ درصدی نســبت به دوره مشابه سال 
قبل برخوردار بوده اســت و بخــش غیرنفتی در 
همین دوره رشــد ۳.۵ درصدی را تجربه کرده 
اســت.به این ترتیب تولید ناخالــص داخلی به 
قیمت پایه )به قیمت های ثابت ســال ۱۳۹۵( در 
سه ماهه سوم ســال ۱۴۰۲ به رقم ۳۹۷۱.۸ هزار 
میلیارد ریال رسید که نســبت به سه ماهه سوم 
سال ۱۴۰۱، رشد ۴.۳ درصدی را نشان می دهد. 
همچنین رشــد اقتصادی بدون نفــت طی دوره 

مذکور معادل ۳.۳ درصد بوده است.
بررســی وضعیت ســرمایه گذاری در بخش های 
مختلــف اقتصادی )بــه قیمت های ثابت ســال 
۱۳۹۵( مبین آن است که در سه ماهه سوم سال 
۱۴۰۲ تشکیل سرمایه ثابت ناخالص از رشد ۴.۹ 
درصدی نسبت به دوره مشابه سال قبل برخوردار 
گردیده اســت؛ به طوری که در دوره مزبور، رشد 
تشــکیل ســرمایه ثابت ناخالص در دو زیربخش 
اصلی ماشین آلات و ســاختمان به ترتیب معادل 

۷.۲ و ۳.۳ درصد بوده است.
در مجموع عملکرد تولید ناخالص داخلی کشــور 
در نه ماهه سال ۱۴۰۲ با احتســاب نفت و بدون 
احتساب نفت به قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵ به 
ترتیب بــه ۱۲۰۸۳.۰ و ۱۰۹۶۸.۳ هزار میلیارد 
ریال رســید که نسبت به دوره مشــابه سال قبل 

به ترتیب بــا افزایــش ۴.۵ و ۳.۵ درصدی همراه 
بوده است. تحقق رشــد اقتصادی ۴.۵ درصدی 
در نه ماهه ۱۴۰۲ در امتداد رشــد اقتصادی ۴.۰ 
درصدی ســال ۱۴۰۱ حکایت از تداوم روند رو به 

بهبود فعالیت های اقتصادی در کشور دارد.

مولفه های رشد اقتصادی در سه ماهه سوم 
سال 1402

بررســی عملکرد رشــد اقتصادی بر حسب گروه 
فعالیت های اقتصادی )به قیمت های ثابت ســال 
۱۳۹۵( نشــان می دهد، رشــد تولیــد ناخالص 
داخلی در ســه ماهه سوم ســال ۱۴۰۲ حاصل 
تحقق رشــد مثبــت ارزش افــزوده در تمامی 
گروه های اصلی بوده اســت. لازم به توضیح است 
در دوره مزبور، رشــد محقق شده گروه های نفت 
و گاز، صنایع و معــادن، خدمات و کشــاورزی، 
جنگلداری و ماهیگیری نســبت به دوره مشــابه 
ســال قبل به ترتیب معــادل ۱۴.۵، ۴.۱، ۳.۶ و 
۰.۶ درصد است.بررســی تولید ناخالص داخلی 
برحســب اقلام هزینــه نهایی )بــه قیمت های 
ثابت سال ۱۳۹۵( در ســه ماهه سوم سال ۱۴۰۲ 
نشــان می دهد، هزینه های مصرف نهایی بخش 
خصوصی و تشــکیل ســرمایه ثابت ناخالص به 
ترتیب از نرخ های رشــد ۰.۷ و ۴.۹ درصد نسبت 
به دوره مشــابه ســال قبل برخوردار بوده اند. در 
این فصل هزینه های مصرف نهایی بخش دولتی 
نســبت به فصل مشابه ســال ۱۴۰۱ کاهش ۶.۲ 
درصدی را تجربه نموده اســت. در این دوره رشد 
تشکیل سرمایه ثابت ناخالص به تفکیک ماشین 
آلات و ســاختمان به ترتیب معــادل ۷.۲ و ۳.۳ 
درصد بوده است.بررسی عملکرد رشد اقتصادی 
بر حســب گروه فعالیت های اقتصادی در نه ماهه 
ســال ۱۴۰۲ نشان می دهد، رشــد ارزش افزوده 
گروه هــای خدمات، نفــت و گاز،صنایع و معادن 
و کشــاورزی، جنگلداری و ماهیگیری نســبت 
به دوره مشــابه ســال قبل به ترتیب معادل ۴.۰، 
۱۶.۳، ۳.۹ و ۰.۷ درصد بود که به ترتیب از سهمی 
معادل ۲.۲، ۱.۳، ۰.۹، و ۰.۱ واحد درصد در رشد 

اقتصادی نه ماهه سال ۱۴۰۲ برخوردار بوده اند. 
در دوره مزبــور ارزش افزوده بخــش صنعت به 
قیمت هــای ثابــت ســال ۱۳۹۵ از افزایش ۴.۲ 
درصدی نســبت به نه ماهه سال ۱۴۰۱ برخوردار 
بود؛ به طور مشــخص در این بخش رشد شاخص 
تولید کارگاه های بزرگ صنعتی ۱۰۰ نفر کارکن 
و بیشتر     - با اختصاص ســهم حدود ۷۰ درصد از 
ارزش افــزوده بخش صنعت    - نســبت به نه ماهه 

سال ۱۴۰۱ معادل ۳.۵ درصد بود. 
بررسی عملکرد رشد شــاخص مزبور به تفکیک 

رشــته فعالیت های صنعتی )بر حســب کدهای 
ISIC دو رقمی( نشــان می دهد کــه در نه ماهه 
ســال ۱۴۰۲ از مجموع ۲۴ گروه اصلی، ۱۹ گروه 
)با ضریب اهمیت ۶۶.۸ در صدی از شاخص کل( 
از رشــد مثبت تولید برخوردار بوده اند؛ از جمله 
صنایعی که بیشترین سهم را در رشد محقق شده 
این دوره داشته اند می توان به صنایع تولید فلزات 
اساسی، صنایع تولید وسایل نقلیه موتوری، تریلر 
و نیم تریلــر، صنایع تولید مــواد غذایی و صنایع 

تولید محصولات کانی غیرفلزی اشاره کرد.

اختلاف آماری پابرجاست
از نــکات قابــل توجه امــا تکراری در بررســی 
داده های منتشر شده توسط بانک مرکزی از رشد 
اقتصادی سه ماهه سوم ســال ۱۴۰۲ می توان به 
اختلاف قابل توجه آنها با آمارهای منتشــر شده 

توسط مرکز آمار اشاره کرد.
طبق آنچه گفته شد، رشد اقتصادی پاییز امسال 
طبق داده های بانک مرکــزی، ۴.۳ درصد با نفت 
و ۳.۳ درصد بدون نفت ثبت شــده است. این در 
حالیست که مرکز آمار، این ارقام را به ترتیب ۵.۱ 
درصد و ۲.۵ درصد اعلام کرده اســت که نشان از 
نقش بیشــتر بخش نفت در داده های مرکز آمار 
دارد.بــه علاوه، ایــن تفاوت در رشــد اقتصادی 
بخش ها مختلف نیز به چشــم می خورد. طوری 
که مرکز آمار ایران در پاییز امســال، رشــد گروه 
کشــاورزی را منفی یک درصد، گــروه صنایع و 
معادن را ۶.۹ درصد، گروه نفــت را ۲۱.۸ درصد 
و گروه خدمات را ۴.۶ درصد اعــلام کرده بود که 
اختلافی چشــمگیر با ارقام اعلامی از سوی بانک 

مرکزی دارند.

هدفگذاری بانک مرکزی چیست؟
رییس کل بانک مرکزی در حالی از شرایط خوب 
اقتصادی سخن گفته و اعلام کرده دامنه ی تورم 
به کانال بیســت ردصد رد ســال ۱۴۰۳ خواهد 
رســید که رد فروردین ماه امســال نیــز اعلام 
شــده بود که قرار اســت نرخ تورم سال ۱۴۰۲ به 
۲۵ درصد کاهــش یابد.این در حالی اســت که 
طبق آخرین گزارش های منتشــر شده نرخ تورم 
همچنان در کانال چهل درصد قرار دارد. حالا اما 
وعده ی سال آینده نیز اعلام شده است نرخ تورم 
در کانال بیســت درصد قرار خواهد گرفت. بنا بر 
اعلام فرزین برنامه ریزی بانک مرکزی برای پایان 
سال آینده دستیابی به نرخ رشــد نقدینگی ۲۳ 
درصد با دامنه مثبت و منفی ۲ درصد و همچنین 
قرار گرفتن نــرخ تورم نقطه به نقطه پایان ســال 

۱۴۰۳ در کانال ۲۰ درصد است.
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